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POWIAT STRZELECKO-DREZDENECKI

Drodzy Mieszkańcy,
za nami wakacje, nadchodzi okres jesienno-zimowy, który 
niesie ze sobą (ze względu na wojnę w Ukrainie) wiele nie-
wiadomych. Musimy przygotować się na ten czas indywidual-
nie ale i społecznie. 
W minionym okresie Zarząd musiał zmierzyć się z wieloma 
problemami, w szczególności w szpitalu w Drezdenku. Rada 
Nadzorcza dokonała zmiany na stanowisku prezesa. Powo-
łana została Agnieszka Banaszak. Zarząd i Rada zleciły uru-
chomienie oddziału wewnętrznego z dniem 1 października. 
Ponadto 1 listopada na oddziale chirurgii rozpoczyna pracę 
nowy zespół doświadczonych chirurgów. 
Działania Pani Prezes doprowadziły do rozwiązania od-
wiecznego problemu – braku lekarza na izbie przyjęć. Już 
od sierpnia mamy lekarza, który zabezpiecza mieszkańców 
w godzinach nocnych i wieczornych. Zatrudnieni zostali: le-
karz na oddziale dziecięcym oraz anestezjolog. Dzięki temu 
będą realizowane badania ze znieczuleniem na kolonoskopii. 
W najbliższym czasie planowana jest też wymiana karetek 
pogotowia.  
Koniec wakacji to nabory do szkól ponadpodstawowych. 
Duża liczba uczniów szkół podstawowych spowodowała ko-
nieczność uruchomienia dodatkowych oddziałów w szkołach 
prowadzonych przez powiat. Zarząd podjął decyzję o powo-
łaniu dodatkowych 6 oddziałów. 

Po przeprowadzeniu przetargów podpisano kilka umów na 
realizację zadań inwestycyjnych. Trwają prace związane 
z termomodernizacją SOSW. Przebudowany został rurociąg 
ciepłowniczy na terenie przyszłego boiska w CKZiU, ruszyło 
projektowanie. Po kilku przetargach zarząd podpisał umowę 
na budowę Placówki Opiekuńczo-Wychowawczej (Domu 
Dziecka) w Zwierzynie. Budowę realizuje lokalna firma, trwają 
prace projektowe.
Adaptowany jest projekt Domu Pomocy Społecznej w Dobie-
gniewie. Jeszcze w tym roku zostanie ogłoszony przetarg. 
Przygotowywane są dokumentacje przetargowe na przebu-
dowy ulic: Mickiewicza w Dobiegniewie i Wojska Polskiego 
w Zwierzynie. Złożony został wniosek o przebudowę drogi 
w Przynotecku na odcinku 1 km. W przypadku ulicy Chosz-
czańskiej w Bobrówku zakończenie i odbiór zostały przesu-
nięte na początek listopada.
Zbliża się okres naborów do rządowego programu Polski Ład. 
Zarząd Powiatu złoży  wniosek na modernizację dróg powia-
towych.
Życzę Państwu pozytywnego rozwiązania problemów z opa-
łem. Dbajmy o siebie, ale pamiętajmy o tych, którzy mogą 
sobie nie poradzić – pomagajmy sąsiadom.

Starosta Powiatu Strzelecko-Drezdeneckiego 
Bogusław Kierus

ROZPOCZĘCIE ROKU SZKOLNEGO I PROMOCJA KSZTAŁCENIA ZAWODOWEGO 2022

W związku z rozpoczęciem nowego roku szkolnego 
2022/2023 w szkołach ponadpodstawowych Powiatu Strze-
lecko-Drezdeneckiego naukę rozpoczęło łącznie ok. 1600 
uczniów w liceach, technikach na różnorodnych kierunkach, 
szkołach branżowych oraz w Specjalnym Ośrodku Szkolno-
-Wychowawczym w Strzelcach Krajeńskich. Uczniom, szcze-
gólnie tym, którzy, będą w naszych szkołach stawiać swoje 
pierwsze kroki, a 1 września 2022 r. w pierwszych klasach 
naukę rozpoczęło aż 580 uczniów, przypominamy o możliwo-
ści skorzystania z ciekawych szkoleń i kursów, podnoszących 
nie tylko kwalifikację, ale również możliwość zdobycia upraw-
nień, które na pewno przydadzą się po ukończeniu szkoły, 
dzięki czemu będzie można łatwiej wkroczyć w dorosłe życie 
zawodowe. 

Powiat Strzelecko-Drezdenecki realizuje projekt pt. „Mo-
dernizacja kształcenia zawodowego w Powiecie Strzelec-
ko-Drezdeneckim”. Jest to projekt wspomagający rozwój 
szkolnictwa zawodowego. Jego partnerami są: Akademia im. 
Jakuba z Paradyża w Gorzowie Wielkopolskim, Uniwersytet 
Zielonogórski, Wojewódzki Ośrodek Metodyczny w Gorzo-
wie Wielkopolskim, Wojewódzki Ośrodek Sportu i Rekreacji 
w Drzonkowie.
Projekt skierowany jest do uczniów, wybierających naukę 
w klasach technikum i w szkołach  branżowych. W jego re-
alizację zaangażowane są następujące szkoły ponadpodsta-
wowe z terenu naszego powiatu strzelecko-drezdeneckiego: 

- Centrum Kształcenia Zawodowego i Ustawicznego 
w Strzelcach Krajeńskich,

- Zespół Szkół w Drezdenku,
- Specjalny Ośrodek Szkolno-Wychowawczy w Strzel-

cach Krajeńskich.
Uczniowie oraz nauczyciele uczestniczą w dodatkowych za-
jęciach w formie specjalistycznych kursów zawodowych oraz 
szkoleniach, m.in. takich jak:                          

- kierowcy wózka widłowego z mechanicznym napędem 
podnoszenia,  

- spawania metodą MAG wraz z rysunkiem technicznym, 
- prawa jazdy kat.B oraz E-B, 
- kurs florystyczny, 

- montera suchej zabudowy, 
- kelnera barmana, 
- garmażera, 
- cukiernika. 

W ramach tego działania realizowane są również kursy dla 
nauczycieli, takie jak menadżer hotelarstwa, concierge, mar-
keting internetowy, barista i wiele innych.
W roku szkolnym 2021/2022 łącznie ze wszystkich kursów 
i szkoleń skorzystało ok. 450 naszych uczniów i zrealizowane 
zostały następujące działania:
Centrum Kształcenia Zawodowego w Strzelcach Krajeńskich:
• DORADZTWO GRUPOWE: 130os.
• DORADZTWO INDYWIDUALNE: 43 os.
• KURS WÓZKA JEZDNIOWEGO Z MECHANICZNYM
  NAPĘDEM PODNOSZENIA 23 os.
• KURS SPAWANIA METODĄ MAG Z RYSUNKIEM
  TECHNICZNYM 8 os.
• KURS PRAWO JAZDY KAT. E-B 9 os.
• KURS PRAWO JAZDY KAT. B 21 os.
• KURS FLORYSTYCZNY 17 os.

Zespół Szkół w Drezdenku:
• DORADZTWO GRUPOWE: 102 os.
• DORADZTWO INDYWIDUALNE: 18 os.
• KURS PRAWO JAZDY KAT. B 13 os.
• KURS MONTER SUCHEJ ZABUDOWY 10 os.
• KURS WÓZKA JEZDNIOWEGO Z MECHANICZNYM
  NAPĘDEM PODNOSZENIA  11 os.

Specjalny Ośrodek Szkolno-Wychowawczy w Strzelcach 
Krajeńskich:
• DORADZTWO GRUPOWE: 7 os.
• DORADZTWO INDYWIDUALNE: 7 os.
• KURS KELNER-BARMAN  6 os.
• KURS GARMAŻER 6 os.
• KURS CUKIERNIK 6 os.

Nauczyciele również skorzystali z udziału w kursach:
• KURS MARKETING INTERNETOWY 3 os.
• KURS WYKONYWANIE USŁUG KELNERSKICH 2 os.
• KURS CONCIERGA 3 os.
• KURS BARISTY 2 os.
• KURS MENADŻERA HOTELARSTWA 2 os.
• KURS EXCEL ZAAWANSOWANY 1 os.

Działania te są po to, by uczniowie poszerzali zakres swo-
ich umiejętności, zdobywali wiedzę oraz uprawnienia zgodne 
ze swoim kierunkiem kształcenia, dostosowane do potrzeb 
rynku pracy oraz by kształcenie zawodowe w szkołach nie 
odbiegało od oczekiwań przedsiębiorców.
W celu unowocześnienia wyposażenia szkół kształcenia za-
wodowego doposażone zostały one w sprzęt i materiały dy-
daktyczne niezbędne w ciągłym poszerzaniu oferty kształce-
nia szkół i placówek powiatu. 

W okresie 01.09.2021 - 30.06.2022 zostało zakupione wy-
posażenie do pracowni zawodowych szkół biorących udział 
w projekcie. W Centrum Kształcenia Zawodowego i Usta-
wicznego w Strzelcach Krajeńskich w nowe wyposażenie do 
nauki zawodu wzbogaciły się pracownie zawodowe techni-
kum architektura krajobrazu, technikum informatycznego, 
technikum pojazdów samochodowych. Zakończony został 
remont warsztatów CKZiU oraz prace związane z wykona-
niem instalacji systemu sygnalizacji pożarowej dla budynku 
dydaktycznego Centrum Kształcenia Zawodowego i Usta-
wicznego. W Zespole Szkół w Drezdenku w nowe pomoce i 
sprzęty zostały wyposażone pracownie zawodowe technikum 
logistycznego oraz technikum budowlanego. Łączna kwota 
wydatków wyniosła 713 939,36 zł.

Paweł Antczak
Aleksandra Wojciechowska
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CO NOWEGO W NASZYM SZPITALU?

Powiatowe Centrum Zdrowia Szpital Powiatowy w Drezden-
ku jest spółką z ograniczoną odpowiedzialnością, ze 100% 
udziałem Starostwa Powiatowego w Strzelcach Kraj. Powia-
towym Centrum Zdrowia  zarządza Prezes, który jest równo-
cześnie dyrektorem szpitala. Od 5 lipca br. Rada Nadzorcza 
szpitala powierzyła pełnienie tej zaszczytnej, ale jakże trudnej 
funkcji prezesa, Pani Agnieszce Banaszek.
Pani Agnieszka Banaszek w szpitalu pracuje od 2001 roku. 
Od 2007 roku na stanowisku Kierownika Działu Monitorowa-
nia Kosztów i Statystyki. Jest mieszkanką Strzelec Krajeń-
skich.
Od 1 października br. dyrektorem ds. medycznych został pan 
Błażej Kaduk, lekarz medycyny, internista, kardiolog. Miesz-
kaniec Międzyrzecza.
Z dniem 1 października wznawia pracę Oddział Internistycz-
ny. Leczyć na oddziale chorób wewnętrznych, będą lekarze: 
Ryszard Wachowiak, internista, ordynator oraz Maciej Jakow-
czuk, internista, diabetolog,  Krzysztof Budzianowski, interni-
sta, nefrolog i Błażej Kaduk, internista, kardiolog. Oddziałową 
pozostaje Pani Mariola Kaleta.
W październiku br. rozpocznie również pracę nowy, pięcio-
osobowy zespół chirurgów. Zadaniem zespołu będzie popra-
wienie jakości oraz ilości zabiegów chirurgicznych, dążąc do 

maksymalnego wykorzystania bloku operacyjnego, przy do-
brej współpracy  z ortopedami i ginekologami. Ortopedzi już 
zwiększyli ilość dni operacyjnych z dwóch do trzech.
Od września br. na Izbie Przyjęć szpitala przyjmuje lekarz: 
codziennie od godziny 18:00 do 6:00 rano następnego dnia 
oraz w soboty, niedziele i święta całodobowo.
Obecnie trwają rozmowy z lekarzami, dotyczące zwiększenia 
liczby poradni, zwiększenia usług medycznych w trybie lecze-
nia jednodniowego oraz zwiększenia ilości  badań endosko-
powych i ultrasonograficznych.
Od miesiąca trwają remonty pomieszczeń zajmowanych 
przez ratowników medycznych oraz przygotowywane są 
pomieszczenia po byłej kuchni na potrzeby planowanych 
pomieszczeń na gabinety lekarskie. Prace remontowo-ma-
larskie wykonuje nieodpłatnie brygada remontowa Starostwa 
Powiatowego w Strzelcach Kraj.
Trwają przygotowania do remontu dachu na głównym budyn-
ku szpitalnym,  modernizacji sterylizatorni, zagospodarowa-
nia terenu wokół szpitala oraz zakupu nowych ambulansów.
O kolejnych pracach i planach będę informował Państwa 
w następnych wydaniach Gazety Powiatowej. 

Edward Tyranowicz

LOKALNE PARTNERSTWO WODNE

Działając na podstawie wytycznych Ministerstwa Rolnictwa 
i Rozwoju Wsi, w ubiegłym roku Lubuski Ośrodek Doradztwa 
Rolniczego w Kalsku utworzył pilotażowe Lokalne Partner-
stwo Wodne na trenie powiatu świebodzińskiego. Obecnie 
jesteśmy na etapie tworzenia kolejnych partnerstw w innych 
powiatach naszego województwa.

Lokalne Partnerstwo Wodne powstało w 2020, a jego zada-
niem było zainicjowanie, a następnie zacieśnianie współpra-
cy oraz stworzenie sieci kontaktów pomiędzy lokalnym społe-
czeństwem, a instytucjami i urzędami w zakresie gospodarki 
wodnej na obszarach wiejskich ze szczególnym uwzględnie-
niem rolnictwa. Zdecydowano, że partnerstwa powstawać 
będą na poziomie powiatu, jako struktury obejmującej wystar-
czająco duże obszary geograficzne do podejmowania działań 
strategicznych, mających szansę realnego oddziaływania na 
procesy współpracy pomiędzy zaangażowanymi w projekt 
stronami. Działania te miały i nadal mają prowadzić do popra-
wy efektywności zarządzania wodą na obszarach wiejskich.
Głównym celem projektu jest zastosowanie podejścia teryto-
rialnego dla łagodzenia problemów związanych z zarzadza-
niem wodą na tych obszarach. Jego istota polega na stwo-
rzeniu współpracy pomiędzy istotnymi podmiotami mającymi 
wpływ w tym zakresie, poprzez utworzenie lokalnych part-
nerstw do spraw wody (LPW). Jako obszar działania LPW 
przyjęto powiat reprezentowany przez podmioty działające na 
jego terenie (w tym jednostki samorządowe szczebla powiatu 
i gminy). Istotnymi celami LPW są:

• Aktywizacja i integracja środowisk lokalnych poprzez wza-
jemne poznanie zakresów działania i potrzeb,

• Diagnoza sytuacji w zakresie zarządzania zasobami wody 
pod kątem potrzeb rolnictwa i mieszkańców obszarów 
wiejskich,

• Wypracowanie wspólnych rozwiązań na rzecz poprawy 
szeroko pojętej gospodarki wodnej w rolnictwie i na ob-
szarach wiejskich,

• Wypracowanie propozycji co do przyszłych ram prawno-
-organizacyjnych działania struktur LPW, o tych samych 
zadaniach na terenie całego kraju.

Z uszanowaniem,
Sylwia Wawrzyniak-Bodnar

zastępca Kierownika Działu Metodyki Doradztwa
Szkoleń i Wydawnictw LODR Kalsk

 
Lubuski Ośrodek Doradztwa Rolniczego

Kalsk 91, 66-100 Sulechów
tel.: +48 68 385 20 91 wew. 344

tel. kom.: 500 028 414

OBJAZD PO OBOZACH HARCERSKICH NA TERENIE POWIATU
STRZELECKO-DREZDENECKIEGO

W Lubiewie, na terenie obozu harcerskiego, gdzie obozowała 
5 Bydgoska Drużyna Harcerska Niezłomni im. Danuty Siedzi-
kówny „Inka”, 12 lipca 2022 r. odbyło się wyjazdowe posie-
dzenie Powiatowego Zespołu Zarządzania Kryzysowego oraz 
Komisji Bezpieczeństwa i Porządku. W spotkaniu brali udział: 
Starosta Powiatu Strzelecko-Drezdeneckiego Bogusław Kie-
rus, Wicestarosta Paweł Antczak, Burmistrz Drezdenka Ka-
rolina Piotrowska oraz przedstawiciele służb: Komendy Po-
wiatowej Państwowej Straży Pożarnej, Komendy Powiatowej 
Policji w Strzelcach Krajeńskich, Państwowego Powiatowego 
Inspektoratu Sanitarnego w Drezdenku, Powiatowego Cen-
trum Pomocy Rodzinie w Drezdenku, Nadleśnictwa Smolarz 
oraz Inspektorzy ds. Zarządzania Kryzysowego.  
Na terenie obozu zostały przeprowadzone czynności kontro-
lno-rozpoznawcze mające na celu rozpoznanie możliwości 
prowadzenia działań ratowniczo-gaśniczych oraz warun-
ków ewentualnej organizacji ewakuacji obozu. Sprawdzono 
również sposób wdrażania zasad bezpieczeństwa i ich zna-
jomość przez uczestników obozu. Rozmawiano także o za-

sadach bezpiecznego wypoczynku nad wodą i w lesie oraz 
sposobach postępowania na wypadek zagrożeń mogących 
wystąpić na terenie obozu z uwzględnieniem niebezpiecz-
nych zjawisk atmosferycznych. Kadra obozowiska posia-
dała odpowiednie uprawnienia pozwalające na opiekę nad  
dziećmi w trakcie obozowej akcji letniej. Miała też łączność 
radiową i telefoniczną w razie wystąpienia nieoczekiwanych 
zjawisk atmosferycznych.
Ze względu na bogatą przyrodę, która charakteryzuje nasz 
powiat, harcerskie drużyny z całej Polski decydują się właśnie 
tutaj organizować swoje akcje letnie. Wakacje wśród przyja-
ciół w otoczeniu lasu – tak odpoczywają harcerze na obo-
zach harcerskich. Jednak nie zapominajmy o podstawowych 
zasadach bezpieczeństwa w otoczeniu, w którym przebywa-
my. Wspólne odwiedziny i inspekcje prowadzone są w trosce 
o zapewnienie dzieciom i młodzieży najwyższego poziomu 
bezpieczeństwa podczas letniego wypoczynku na terenie po-
wiatu strzelecko-drezdeneckiego. 

JAN LESIAK NOWYM KOMENDANTEM
HUFCA ZHP STRZELCE KRAJ.

Decyzją Zjazdu Nadzwyczajnego Hufca Strzelce Krajeńskie ZHP (z dnia 28 
maja 2022 r.) nowym Komendantem Hufca został phm. Jan Lesiak, Komendant  
Drezdeneckiego Szczepu Harcerskiego „Puszcza”. W skład nowej Komendy we-
szły trzy druhny. Skarbnikiem Hufca została samarytanka Michalina Sikora, Za-
stępcą Komendanta do spraw programu i pracy z kadrą – przewodniczka Sara 
Gaweł, a funkcję Zastępcy Komendanta do spraw promocji objęła przewodnicz-
ka Jessika Gulajew.
Druh Jasiu mieszka w Kleśnie i jest studentem na Akademii Górniczo-Hutniczej 
w Krakowie. Do ZHP należy dziesięć lat (był zastępowym, przybocznym, druży-
nowym i komendantem szczepu). Jest wzorowym instruktorem ZHP. Posiada 
wiedzę i umiejętności harcerskie (śpiewa i gra na gitarze!). Zna organizację i me-
chanizmy jej działania. Druh Jan Lesiak świadomie uczestniczy w życiu swojego 
środowiska i całej organizacji ZHP. Interesuje się, co się w niej dzieje, korzysta 
ze specjalistycznej wiedzy internetowej, zagłębia się w źródła i wzmacnia tożsa-
mość harcerstwa. Wzorowo pełni służbę harcerską. Ma charyzmę i jest autory-
tetem dla harcerzy i dla kadry. 
Nowemu Komendantowi i jego kadrze serdecznie gratulujemy i życzymy wspa-
niałych przygód na harcerskim szlaku. 

Redakcja 
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ROZPOCZĘCIE ROKU SZKOLNEGO 2022/23

Starosta Strzelecko-Drezdenecki Bogusław Kierus uczestni-
czył w inauguracji roku szkolnego w Liceum Ogólnokształcą-
cym im. Macieja Rataja oraz w Specjalnym Ośrodku Szkolno-
-Wychowawczym w Strzelcach Krajeńskich. 
Wicestarosta Strzelecko-Drezdenecki Paweł Antczak obecny 
był na inauguracji nowego roku szkolnego w Zespole Szkół 
w Drezdenku.
Uczniom zostały wręczone stypendia za wybitne osiągnię-
cia w nauce. Wszystkim uczniom szkół powiatu strzelecko-
-drezdeneckiego życzymy wytrwałości oraz samych sukce-
sów w nowym roku szkolnym.

AGNIESZKA BANASZEK ZOSTAŁA NOWĄ
PREZES SZPITALA POWIATOWEGO
W DREZDENKU

Wtorek  05.07.2022 r. był ostatnim dniem pełnienia przez 
Pana Macieja Baka funkcji  prezesa Powiatowego Centrum 
Zdrowia  w Drezdenku. Dzisiaj odwołano Pana Macieja Baka 
z funkcji prezesa Szpitala. Jednocześnie powołano na stano-
wisko prezesa Szpitala w Drezdenku  Panią Agnieszkę Ba-
naszek.  
Panu Maciejowi Bakowi władze Powiatu pragną podziękować 
za okres 3 letniej pracy na rzecz mieszkańców. 
Natomiast przed Panią Agnieszką Banaszek stoją poważ-
ne wyzwania, przy których Zarząd Powiatu deklaruje pełne 
wsparcie. Przede wszystkim odbudowa oddziału wewnętrz-
nego w jak najszybszym czasie, poprawa atmosfery pra-
cy oraz rozwiązanie problemów organizacyjno-kadrowych 
w szpitalu, który nie jest jedynym takim przypadkiem w kraju, 
gdyż z podobnymi zagadnieniami borykają się również inne 
placówki medyczne . 
Nade wszystko jednak wielkim wyzwanie będzie podtrzy-
manie dobrej tendencji finansowej, która pozwala na dalsze 
funkcjonowanie szpitala powiatowego i jego rozwój. 
Przypominamy, że na koniec 2021 r. Szpital Powiatowy dys-
ponuje znacznym kapitałem zapasowym, który pozwoli na 
bezpieczne funkcjonowanie placówki w najbliższym okresie 
oraz dobrym wyposażeniem i sprzętem medycznym wysokiej 
klasy.

INWESTYCJE POWIATOWE

28 czerwca Starosta Strzelecko-Drezdenecki Bogusław Kie-
rus wraz z Wicestarostą Pawłem Antczakiem spotkali się 
z Wojewodą Lubuskim Władysławem Dajczakiem.
Rozmowy toczone były o bieżących sprawach i inwestycjach 
powiatowych oraz dalszych możliwościach pozyskania przez 
Powiat Strzelecko-Drezdenecki kolejnych rządowych środ-
ków finansowych na inwestycje.
W ostatnim naborze w ramach rządowego programu „Polski 
Ład” Powiat otrzymał 13 mln zł na inwestycje.

MEETING KOLARSKI OLIMPIADY SPECJALNEJ

W środę 14 września przy Specjalnym Ośrodku Szkolno-Wychowawczym odbył się Meeting kolarski Olimpiady Specjalnej 
pod patronatem Starosty Strzelecko-Drezdeneckiego Bogusława Kierusa. W wydarzeniu wziął udział Wicestarosta Strzelec-
ko-Drezdenecki Paweł Antczak. Wszystkim nagrodzonym uczestnikom serdecznie gratulujemy i życzymy powodzenia w ko-
lejnych osłonach Olimpiady.

MIĘDZYNARODOWY MŁODZIEŻOWY TUR-
NIEJ PIŁKI NOŻNEJ SALLER DOBIEGNIEW 
CUP

W sobotę 09 lipca zakończył się 27 Międzynarodowy Mło-
dzieżowy Turniej Piłki Nożnej Saller Dobiegniew Cup współfi-
nansowany ze środków budżetu Powiatu Strzelecko-Drezde-
neckiego.
W uroczystym podsumowaniu, wręczeniu pucharów oraz 
nagród uczestniczył Starosta Strzelecko-Drezdenecki Bogu-
sław Kierus. 
Wszystkim zawodnikom i trenerom serdecznie gratulujemy, 
i życzymy powodzenia w kolejnych edycjach wydarzenia.

MOŻLIWE JEST ZACHOWANIE DOTYCH-
CZASOWYCH TABLIC REJESTRACYJNYCH

Od 31 stycznia 2022 r. możliwe jest zachowanie dotychcza-
sowego numeru rejestracyjnego, w tym tablic (tablicy) reje-
stracyjnych, jeżeli pojazd był już zarejestrowany na terytorium 
Rzeczpospolitej Polskiej. 
Zgodnie z zapisem ustawowym art. 73 ust 1a  ustawy  Prawo 
o ruchu drogowym składający wniosek o rejestrację pojazdu 
może wnioskować o zachowanie dotychczasowego numeru 
rejestracyjnego, w tym tablic (tablicy) rejestracyjnych, jeżeli:
-pojazd był już zarejestrowany na terytorium Rzeczypospoli-
tej Polskiej; 
-tablice (tablicę) rejestracyjne są zgodne z obowiązującym 
wzorem ( tablice koloru czarnego lub białego z flagą i skrótem 
PL podlegają wymianie).
-oraz utrzymane są w należytym stanie i czytelne- ocena sta-
nu tablic dokonywana jest w wydziale komunikacji. 
Jeśli są spełnione łącznie powyższe warunki w takim przy-
padku starosta, dokonując rejestracji pojazdu, wydaje decy-
zję o rejestracji pojazdu i dowód rejestracyjny oraz dokonuje 
legalizacji dotychczasowych tablic (tablicy) rejestracyjnych- 
pozostawiony zostanie numer rejestracyjny. 
W przeciwnym przypadku zachodzi konieczność nadania 
nowego numeru rejestracyjnego. Oczywiście zawsze można 
zmienić numer rejestracyjny na nowy.

PLANOWANA PRZEBUDOWA DROGI NA 
UL. WOJSKA POLSKIEGO W ZWIERZYNIE

W piątek 23.09.2022 r. odbyło się spotkanie w sprawie opra-
cowania koncepcji i dokumentacji przebudowy drogi powiato-
wej na ulicy Wojska Polskiego w Zwierzynie.
Przebudowywany odcinek zyska nową nawierzchnię i chodni-
ki. Jednym z głównych założeń dot. wykonania dokumentacji 
było odpowiednie odwodnienie drogi.
W spotkaniu uczestniczyli Starosta Bogusław Kierus, Wice-
starosta Paweł Antczak, Wójt Zwierzyna Karol Neumann, 
projektant Jakub Mandźij, projektant Radosław Ostraszewski, 
oraz pracownicy merytoryczni Starostwa Powiatowego.
Dzięki dofinansowaniu z rządowego programu „Polski Ład” 
w kwocie 4 655 000 zł, inwestycja będzie realizowana w naj-
bliższym czasie
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NOWE UDOGODNIENIA DLA OSÓB REJE-
STRUJĄCYCH POJAZDY

Od 4 września 2022 r. podczas rejestracji pojazdów nie będą 
wydawane karty pojazdu i nalepki kontrolne.
Wydział Komunikacji Starostwa Powiatowego w Strzelcach 
Krajeńskich informuje, że z dniem 4 września 2022 r. wcho-
dzą w życie przepisy tzw. „pakietu deregulacyjnego”, w części 
dotyczącej m.in. zniesienia obowiązku wydawania i załącza-
nia karty pojazdu do wniosków przedłożonych od 4 września 
2022 r. oraz rezygnacji z obowiązku posiadania nalepki kon-
trolnej na szybę.
-Brak obowiązku wydawania i przedkładania karty pojazdu 
dotyczy wszelkich czynności realizowanych w organach re-
jestrujących pojazdy. W związku z powyższym interesanci 
Wydziału Komunikacji od 4 września 2022 r. nie muszą za-
łączać kart pojazdu do przedkładanych wniosków. Jednocze-
śnie właściciel pojazdu, który posiada kartę pojazdu wydaną 
na podstawie dotychczasowych przepisów, będzie mógł ją 
zachować lub zwrócić do organu. W przypadku nalepek kon-
trolnych na szybę po 4 września 2022 r. właściciel pojazdu 
będzie mógł ją zachować na przedniej szybie lub usunąć.
-Dzięki zmianie tych przepisów właściciele od 4 września 
br. oszczędzą podczas rejestracji samochodu osobowego, 
np. sprowadzonego z zagranicy, 94,5 zł (karta pojazdu - 75 
zł, nalepka kontrolna - 18,5 zł, opłata ewidencyjna - 1 zł), 
a w przypadku rejestracji pojazdu wcześniej zarejestrowane-
go na terytorium Rzeczypospolitej Polskiej i bez zachowania 
dotychczasowych tablic rejestracyjnych - 19 zł (nalepka kon-
trolna - 18,50 zł, opłata ewidencyjna - 0,50 zł).
-Koszt zarejestrowania od 4 września br. samochodu osobo-
wego w ww. przypadkach wyniesie 161,50 zł (aktualnie koszt 
zarejestrowania samochodu osobowego sprowadzonego 
z zagranicy to 256 zł, a koszt zarejestrowania samochodu 
osobowego wcześniej zarejestrowanego na terytorium RP 
bez zachowania dotychczasowych tablic - 180,5 zł).

Daniela Leśkiewicz-Dudek
Naczelnik wydziału Komunikacji i Transportu

PODPISANO UMOWĘ NA BUDOWĘ PLA-
CÓWKI OPIEKUŃCZO-WYCHOWAWCZEJ 
W ZWIERZYNIE

W piątek 19 sierpnia w Starostwie podpisano umowę z firmą 
Weser Aluminium HIG Polska sp. z o.o. dotyczącą budowy 
Placówki Opiekuńczo-Wychowawczej w Zwierzynie.
Starosta Bogusław Kierus, Wicestarosta Paweł Antczak oraz 
Naczelnik Rozwoju Gospodarczego Dorota Bohumi spotkali 
się z wykonawcą w celu omówienia poszczególnych etapów 
budowy Domu Dziecka. Inwestycja ma zostać zrealizowana 
najpóźniej w ciągu 18 miesięcy. 
W powiecie strzelecko-drezdeneckim dzięki dofinansowaniu 
z rządowego programu „Polski Ład” powstanie nowoczesny 
Dom Dziecka dostosowany do współczesnych standardów, 
który będzie przeznaczony dla maksymalnie 14 młodych 
mieszkańców. 
Podkreślić należy, że powiat strzelecko-drezdenecki jako je-
den z nielicznych w kraju nie posiada Domu Dziecka.
Całkowity koszt budowy wolnostojącego budynku otoczone-
go zagospodarowanym terenem zieleni to 3 400 000 zł. 
Władze powiatu w ramach złożonego projektu na budowę 
domu dziecka o powierzchni 300 m2 w Zwierzynie wraz z in-
frastrukturą sportową otrzymają 2 720 000 zł, pozostałą kwo-
tę 680 000 zł pokryje powiat ze środków własnych.

PLANOWANA PRZEBUDOWA DROGI PO-
WIATOWEJ NA UL. MICKIEWICZA W DO-
BIEGNIEWIE
Przebudowa drogi powiatowej na ulicy Mickiewicza w Dobie-
gniewie to nie tylko wieloletnie marzenie Zarządu Powiatu 
Strzelecko-Drezdeneckiego, ale również mieszkańców i wło-
darzy Gminy Dobiegniew. 
Dzięki dofinansowaniu z rządowego programu Inwestycji 
Strategicznych „Polski Ład” w kwocie 7 350 000zł ta inwesty-
cja będzie realizowana w najbliższym czasie.
Przebudowywany odcinek zyska nie tylko nową nawierzch-
nię, ale również chodniki oraz, co najważniejsze dla miesz-
kańców, zniknie wieloletni problem z odwodnieniem ulicy 
Mickiewicza. 
W poniedziałek 18.07. Starosta Bogusław Kierus, Wicesta-
rosta Paweł Antczak, Burmistrz Dobiegniewa Sylwia Łaź-
niewska, członkowie Zarządu Powiatu Tadeusz Bednarczuk, 
Zygmunt Lemiesz, Leszek Waloch i Radny Powiatu Ryszard 
Hatała obejrzeli drogę, aby omówić etapy działań przyszłej 
inwestycji. Jeszcze raz dziękujemy Panu Władysławowi Daj-
czakowi Wojewodzie Lubuskiemu za zaangażowanie i zrozu-
mienie potrzeb samorządów i mieszkańców.
Powiat Strzelecko-Drezdenecki tylko w tym roku pozyskał już 
ponad  20 mln zł rządowych środków na inwestycje.

PRAWO O RUCHU DROGOWYM
RUCH POJAZDU NIENORMATYWNEGO

Informujemy, że zgodnie z obowiązującymi przepisami usta-
wy Prawo o ruchu drogowym ruch pojazdu nienormatywnego 
(kombajn zbożowy) jest dozwolony pod warunkiem uzyskania 
zezwolenia na przejazd  przez właściwy organ w przypadku 
dróg powiatowych jest to Starosta Strzelecko-Drezdenecki.
Zezwolenie na przejazd pojazdu nienormatywnego (kombaj-
nu zbożowego) wydaje się w drodze decyzji administracyjnej 
na podstawie pisemnego wniosku.

SPOTKANIE W WIELISŁAWICACH

13 września Starosta Bogusław Kierus odwiedził Koło Gospo-
dyń Wiejskich w Wielisławicach. 
Podczas wizyty Starosta podziękował członkiniom Koła za 
przygotowanie wieńca dożynkowego, który zdobył I miejsce 
w konkursie na wieniec współczesny podczas XXIII Lubuskie-
go Święta Plonów w Zwierzynie. 
- Dziękuję za Waszą ciężką pracę oraz za olbrzymią ilość 
czasu poświęconego na uplecenie tego zwycięskiego wień-
ca. Odkąd mam możliwość współpracować z Wami, jestem 
bardzo mocno wdzięczny za to co robicie, żeby nasz powiat, 
Wasze sołectwo błyszczało - mówił Bogusław Kierus. 
W ramach podziękowania starosta wręczył Przewodniczącej 
KGW w Wielisławicach Józefie Najder bon w wysokości 1280 
zł i dedykowane Paniom koszulki.
Na spotkaniu byli także obecni Władysław Bortnowski - za-
łożyciel miejscowego KGW, Marek Halasz - Wicewójt Gminy 
Zwierzyn, która była gospodarzem wojewódzkich dożynek 
oraz Elżbieta Łabędź - kierownik referatu zdrowia i spraw 
społecznych w Starostwie.

WIZYTA MŁODZIEŻY W DOMU POMOCY SPO-
ŁECZNEJ W DOBIEGNIEWIE

W poniedziałek 12.09.2022 r. radni Młodzieżowej Rady Po-
wiatu Strzelecko-Drezdeneckiego oraz szkolne koło Caritas 
z Zespołu Szkół w Drezdenku wraz ze swoim opiekunem 
Wicestarostą Pawłem Antczakiem, opiekunami Samorządów 
Uczniowskich odwiedzili Dom Pomocy Społecznej w Dobie-
gniewie. Spotkaliśmy się z kierownictwem, pracownikami 
oraz pensjonariuszami Domu. 
Dzięki uprzejmości Pani Dyrektor DPSu Doroty Kowalik i pra-
cowników wspólnie z mieszkańcami uczestniczyliśmy w bar-
dzo ciekawych warsztatach artystycznych, zdrowotnych oraz 
muzycznych przy wspólnym grillu, co było okazją do rozmów 
i integracji z pensjonariuszami. Siedmiu pensjonariuszom 
Domu, którzy obchodzą swoje urodziny we wrześniu przeka-
zaliśmy drobne upominki oraz złożyliśmy najserdeczniejsze 
życzenia.



6   | G ŁO S  P O W I AT U
PAŹDZIERNIK 2022 | FSD 0011

/ P O W I AT  S T R Z E L E C KO - D R E Z D E N E C K I w w w. f s d . p l

ZAPRASZAMY NA NOWĄ ODSŁONĘ I JUŻ IV EDYCJĘ PROGRAMU
STYPENDIALNEGO PIELĘGNIARKA

Nabór przez cały rok! Stypendium 800zł miesięcznie.
Kto może złożyć wniosek?
Każdy student studiów na kierunku pielęgniarstwo, dowolne-
go roku studiów (I, II, III rok), bez względu na sytuację mate-
rialną i średnią ocen.
Jakie warunki musisz spełnić, aby otrzymać stypendium?
W zamian za pobierane stypendium, po ukończeniu studiów, 
absolwent pielęgniarstwa zobowiązany jest do podjęcia pracy 
w Szpitalu Powiatowym w Drezdenku, przez 2 lata.
Co należy zrobić, aby otrzymać stypendium?
Należy złożyć do siedziby Starostwa Powiatowego w Strzel-
cach Kraj. wniosek, zaświadczenie z uczelni o statusie stu-
denta na kierunku pielęgniarstwo, oraz podpisać umowę 
trójstronną z Powiatem Strzelecko-Drezdeneckim oraz Po-
wiatowym Centrum Zdrowia Sp. z o.o. - Szpitalem Powiato-
wym w Drezdenku.
STYPENDIUM W WYSOKOŚCI 800zł MIESIĘCZNIE PRZEZ 

ROK AKADEMICKI PRZEZ CAŁY OKRES TRWANIA STU-
DIÓW NA KIERUNKU PIELĘGNIARSKIM (3 LATA).
Z programu obecnie korzysta 10 studentów pielęgniarstwa.

 Paweł Antczak

LUBUSKIE ŚWIĘTO PLONÓW

W niedzielę 4 września odbyło się na terenie naszego powia-
tu XIII Lubuskie Święto Plonów. Gospodarzem Wojewódzkich 
Dożynek była Gmina Zwierzyn. Na boisko Klubu Sportowego 
„Pionier” zjechali znamienici goście, w tym członkowie Zarzą-
du Urzędu Marszałkowskiego w Zielonej Górze, Wojewoda 
Lubuski, samorządowcy oraz lubuscy rolnicy. Nie zabrakło 
także konkursu na najpiękniejszy wieniec dożynkowy.
Uroczystości rozpoczęły się mszą świętą koncelebrowaną 
przez bp. Pawła Sochę w kościele pw. Świętego Jana Chrzci-
ciela. Następnie uformowano korowód dożynkowy w kierunku 
stadionu KS Pionier Zwierzyn. Jechały w nim ciągniki, masze-
rowały mażoretki, grała orkiestra dęta, szły poczty sztandaro-
we. To tu odbywały się wszystkie atrakcje lubuskiego święta 
rolników. Były różne stoiska z jadłem regionalnym, prezen-
towały się również różne organizacje, a niewątpliwą gratką 
dla miłośników maszyn była wystawa urządzeń i pojazdów 
rolniczych.

Uroczystego otwarcia imprezy dokonała Marszałek Woje-
wództw Lubuskiego: -Wasz głos - głos rolników, głos lubuskiej 
wsi jest dla nas ważny w budowaniu tożsamości, integracji 
naszego regionu, naszej lubuskiej racji stanu! – powiedziała 
marszałek Elżbieta Anna Polak na otwarciu Lubskiego Świę-
ta Plonów w Zwierzynie. -To wyjątkowe wydarzenie w historii 
naszej gminy – cieszył się z zorganizowania Dożynek Woje-
wódzkich w Zwierzynie wójt Karol Neumann. -Nigdy nie mieli-
śmy okazji przyjmować tak znamienitych gości w tak szeroko 
reprezentowanym gronie.
Jak mówią rolnicy, to był ciężki rok ze względu na suszę. 
-Ja mam hodowlę bydła mlecznego, produkuje mleko. Dla 
nas ważne są opady, żeby było jak najwięcej trawy. Niestety 
wszystko nam wyschło. I wszystkie zapasy, które zgroma-
dziliśmy przez zimę wykorzystujemy do karmienia zwierząt. 
Nie wiemy, co będzie dalej – mówiła Anna Obiała, starościna 
dożynek.
-Jesteśmy powiatem typowo rolniczym, bardzo dużo rodzin 
ma dochody z rolnictwa. Sytuacja w rolnictwie jest trudna. 
Ciężka praca jest nieodłącznym jego elementem, a dziś mo-
żemy złożyć hołd rolnikom za ich trud – mówił Bogusław Kie-
rus, starosta strzelecko-drezdenecki.
W programie Święta Plonów był także autorski obrzęd do-
żynkowy Cyje to polisio w wykonaniu zespołu Macierzanka, 
którym kieruje Alina Michalak. Zgromadzeni na stadionie mo-
gli usłyszeć śpiewane a capella tradycyjne pieśni związane 
z pracą na roli, a także obejrzeć jak wyglądała praca rolnika 
oraz wspólnie zatańczyć wraz z zespołem.
Żelaznym punktem święta plonów było rozstrzygnięcie Kon-
kursu na Najpiękniejszy Wieniec Dożynkowy. Najpiękniej-
szym w kategorii wieniec tradycyjny okazał się ten z Sołectwa 
Deszczno, w gminie Deszczno. Natomiast w kategorii wieniec 
nowoczesny zwyciężył zrobiony przez Sołectwo Wielisławi-

ce w Gminie Strzelce Krajewskie. -Włożyłyśmy bardzo dużo 
pracy i serca w uplecenie tego wieńca. Wieniec robiłyśmy 15 
dni po 5 godzin dziennie. Starałyśmy się stworzyć coś no-
wego, bardzo dużo było wyklejanek i wprowadziłyśmy jeden 
element ruchomy – mówi przewodnicząca Koła Gospodyń 
Wiejskich w Wielisławicach. Dumny z osiągnięcia KGW jest 
Władysław Bortnowski, który reaktywował miejscowe koło. 
-Cieszę się, że to co zapoczątkowałem, teraz przynosi efekty. 
Panie prężnie działają w organizacji życia kulturalnego w so-
łectwie – mówił Władysław Bortnowski.
Dodajmy, że także wieńce ze Zwierzyna i Słonowa otrzymały 
wyróżnienia. 
Kulminacją dożynek był występ zespołu Varius Manx z Kasią 
Stankiewicz, który zgromadził rzeszę fanów.

Adam Król

ZAWODY POWIATOWE MŁODZIEŻOWYCH 
DRUŻYN POŻARNICZYCH

16 września 2022 r. zostały przeprowadzone powiatowe 
zawody sportowo-pożarnicze Młodzieżowych Drużyn Po-
żarniczych wg CTiF na stadionie miejskim w Drezdenku. 
Organizatorem zawodów była Gmina Drezdenko, Starostwo 
Powiatowe oraz  Zarząd Oddziału Powiatowego ZOSP RP 
w Strzelcach Krajeńskich,  przy współpracy Komendy Powia-
towej PSP w Strzelcach Krajeńskich, która zapewniła uczest-
nictwo sędziów. 
W zmaganiach sportowo-pożarniczych uczestniczyło 6 dru-
żyn, z czego 1 drużyna w kategorii dziewcząt i 5 drużyn 
w kategorii chłopców. Zawody składały się ze sztafety oraz  
ćwiczenia  bojowego. Kolejność miejsc przedstawia się na-
stępująco:
1. W kategorii dziewcząt: I miejsce - OSP Trzebicz
2. W kategorii chłopców:
 I miejsce – OSP Drezdenko,
 II miejsce – OSP Goszczanowiec,
 III miejsce – OSP Stare Kurowo,
 IV miejsce – OSP Rąpin,
 V miejsce – OSP Trzebicz.
Drużyny OSP uczestniczące w zawodach otrzymały pamiąt-
kowe dyplomy i puchary.
Natomiast zwycięskim drużynom dodatkowo przyznano na-
grody rzeczowe ufundowane przez samorządy oraz przed-
siębiorców z Drezdenka. Drużyny  OSP, które zajęły pierwsze 
miejsca będą reprezentować powiat strzelecko-drezdenecki 
na zawodach wojewódzkich w 2023 roku. Serdecznie dzięku-
jemy młodzieży z terenu powiatu strzelecko-drezdeneckiego 
za poświęcenie czasu na przygotowania. Mamy nadzieję, że 
po tych zawodach chociaż część młodzieży zostanie w na-
szych szeregach. Opiekunom drużyn i trenerom dziękujemy 
za zaangażowanie.  

NOWI STRAŻACY RATOWNICY OSP W POWIECIE

13 sierpnia 2022 r. dobiegło końca szkolenie podstawowe 
dla strażaków ratowników OSP z terenu powiatu strzelecko-
-drezdeneckiego. Ukończyło go 71 druhów. Wśród kursan-
tów znalazła się liczna grupa kobiet. W terminie 25.06.2022 
r. – 13.08.2022 r. odbyło się jedno z najważniejszych szkoleń 
skierowanych do strażaków ratowników OSP. Funkcjona-
riusze Komendy Powiatowej PSP w Strzelcach Krajeńskich 
prowadzili szkolenie podstawowe dla druhów OSP. Zajęcia 
teoretyczne odbywały się poprzez platformę e-learningową. 
Zajęcia praktyczne prowadzili funkcjonariusze Państwowej 
Straży Pożarnej. Odbywały się one na terenie JRG. Kursan-
ci zostali zapoznani z następującymi zagadnieniami: sprzęt 

ochrony dróg oddechowych, sprzęt mechaniczny, taktyka 
działań gaśniczych, drabiny pożarnicze, sprzęt hydrauliczny, 
pierwsza pomoc przedmedyczna. 
Wszyscy ukończyli pozytywnie test w komorze dymowej. Test 
przeprowadzono w Ośrodku Szkolenia Komendy Wojewódz-
kiej Państwowej Straży Pożarnej w Świebodzinie. Natomiast 
całe szkolenie zakończyło się egzaminem teoretycznym oraz 
praktycznym. Strażacy ratownicy OSP są istotnym elemen-
tem systemu ochrony przeciwpożarowej. Często to właśnie 
oni są pierwsi na miejscu zdarzenia, dlatego kluczowe dla 
bezpieczeństwa mieszkańców jest odpowiednie ich wyszko-
lenie. 



G ŁO S  P O W I AT U  |   7
PAŹDZIERNIK 2022 | FSD 0011

/ P O W I AT  S T R Z E L E C KO - D R E Z D E N E C K I w w w. f s d . p l

BAŻANTY WRACAJĄ DO NATURY

O introdukcji bażanta Adam Król rozmawia z Przemysławem 
Staszakiem, prezesem Stowarzyszenia Miłośników Przyrody, 
Kultury i Tradycji „Jarząbek”
Adam Król: Od jak dawna działacie i co jest celem stowa-
rzyszenia?
Przemysław Staszak: Stowarzyszenie Miłośników Przyro-
dy „Jarząbek” powstało w marcu 2013 roku. Głównym celem 
naszego stowarzyszenia jest rozwijanie zainteresowań eko-
logicznych i kulturowych poprzez wzmacnianie więzi lokalnej 
ludności oraz pielęgnowanie staropolskiej tradycji łowieckiej, 
rozszerzanie i pogłębianie wiedzy o przyrodzie oraz ochrona 
zwierzyny zagrożonej oraz przywracanie gatunków ginących
AK: Skąd pomysł na reintrodukcję bażanta, dlaczego jest 
tak mało tego ptaka w środowisku?
PS: Pomysł powstał w związku z dużym spadkiem pogłowia 
bażantów spowodowanym, między innymi, niekontrolowa-
nym stosowanie środków chemicznych w uprawach rolnych 
w latach 80-tych, a także dość dużą ilością drapieżników. 
W 2015 roku powstał i został wdrożony „Powiatowy Pro-

gram Odbudowy Zwierzyny Drobnej” w Powiecie Strzelecko-
-Drezdeneckim.
AK: Co roku wpuszczacie do środowiska bażanty?
PS: Jako organizatorzy, wspólnie z Powiatem, zaprosiliśmy 
do współpracy koła łowieckie z naszego terenu. Wspólnie 
wypuściliśmy do tej pory ponad 2000 bażantów, przy okazji 
organizując dla młodzieży ze szkół podstawowych terenową 
lekcję przyrody. Dzięki temu możemy spotkać bażanty we 
wszystkich zakątkach naszego Powiatu, co było niemożliwe 
jeszcze pięć lat temu.
AK: Wypuszczanie bażantów to nie jedyna Wasza spe-
cjalność?
PS: Od tego roku postanowiliśmy przywrócić do naszego śro-
dowiska kuropatwy – ptaki, które niegdyś były dość licznie 
widywane na terenie naszych pól. W tym roku wypuściliśmy 
na wolność 500 dorosłych ptaków, jak zwykle przy pomocy 
naszych najmłodszych mieszkańców, dzieci ze szkół podsta-
wowych z którymi koła Łowiecki współpracują. 
Dziękuję za rozmowę.

DZIEWCZĘTA Z BUŁAWAMI

Zespół „Dziewczęta z Buławami” jest grupą choreograficz-
ną, która pod kierownictwem artystycznym Natalii Nadwornej 
z powodzeniem funkcjonuje od 10 lat. Grupa obecnie liczy 90 
osób w różnych kategoriach wiekowych. Najstarsze dziew-
częta, czyli seniorki i juniorki działają przy Centrum Promocji 
Kultury w Drezdenku, natomiast młodsze dziewczynki trenują 
przy Szkole Podstawowej nr 2 im. Józefa Nojiego po to, aby 
w przyszłości dołączyć do grup reprezentacyjnych. Zespół 
specjalizuje się w tańcu mażoretkowym wykorzystując różne 
rekwizyty takie jak: buława, baton, flaga, pom pom. Dziew-
częta swoje umiejętności prezentują w układach zespoło-
wych, ale także w mniejszych formach tanecznych. Dziew-
częta z Buławami początkowo występowały tylko na terenie 
gminy Drezdenko, jednak z upływem czasu zaczęły uświet-
niać imprezy powiatu i województwa.  
Corocznie, od 2015 roku, dziewczęta biorą udział w Mistrzo-
stwach Polski Mażoretek, Tamburmajorek i Cheerleaderek 
Polskich, od roku 2017 uczestniczą w Mistrzostwach Europy. 
Do tej pory miały okazję wystąpić na arenach międzynarodo-
wych we Włoszech, Czechach i Chorwacji. Największe suk-
cesy osiągnęły w 2019 roku zdobywając:
- I miejsce oraz tytuł Mistrza Europy w kategorii mażoretki 

klasyczne seniorki,
- III miejsce i tytuł II-Vice Mistrza Europy w kategorii mażoretki 

klasyczne juniorki.
Na przestrzeni lat dziewczęta miały również wiele sukcesów 
w układach indywidualnych zarówno w konkursach krajo-
wych, jak i zagranicznych. Największe z nich udało się uzy-
skać Olimpii Pochrząszcz, która w 2018 r. została Mistrzynią 
Świata w kategorii solo buława seniorki, a w 2022 r. zdobyła 
Puchar Świata w tej samej kategorii. W bieżącym roku na Mi-
strzostwa Świata udała się również Emilia Kisielewska, która 
wywalczyła 3 miejsce w kategorii solo buława seniorki, 6 miej-
sce solo flaga seniorki oraz 17 miejsce solo baton seniorki 
młodsze.
Dziękujemy Natalii Nadwornej za wkład pracy, ogromne za-
angażowanie oraz serce włożone w rozwijanie pasji naszych 
córek i życzymy sukcesów w kolejnych sezonach.

Stowarzyszenie Wspierające
Drezdeneckie Buławianki
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STRAŻACY PRZYGOTOWUJĄ SIĘ DO ZIMOWYCH AKCJI

Zbliża się sezon zimowy. Dni stają się coraz chłodniejsze, 
zaczynamy odnotowywać nocne spadki temperatury poni-
żej zera stopni Celsjusza. Pogoda jednoznacznie daje nam 
do zrozumienia, że czas przygotować się na zimne dni. Dla 
Państwowej Straży Pożarnej zima to okres częstszych wy-
jazdów związanych właśnie z niskimi temperaturami oraz 
trwającym okresem grzewczym. Od września do kwietnia 
notujemy zwiększoną ilość interwencji, głównie pożary prze-
wodów kominowych, awarie urządzeń grzewczych, obecność 
tlenku węgla, zdarzenia drogowe spowodowane warunkami 
atmosferycznymi, zagrożenia na akwenach wodnych. Wielo-
letnie doświadczenia w walce z tymi zagrożeniami pozwalają 
wyciągnąć odpowiednie wnioski, o czym chciałbym tutaj na-
pisać.
Tematem wiodącym jest kwestia ogrzewania budynków i za-
grożeń z tym związanych. Tylko w ostatnim sezonie grzew-
czym na terenie powiatu strzelecko-drezdeneckiego odnoto-
waliśmy 39 pożarów przewodów kominowych. To duża liczba. 
Należy zdawać sobie sprawę z faktu, że pożar przewodu ko-
minowego może bardzo szybko przerodzić się w pożar całe-
go budynku. Jeżeli dojdzie do utraty szczelności komina, co 
zwykle zachodzi w rejonie poddasza, wydostające się z komi-
na gorące gazy i płomienie prowadzą do szybkiego zapalenia 
więźby dachowej, elementów stropu, czy magazynowanych 
na poddaszu materiałów palnych. 
Nawet początkowo szczelny przewód kominowy, w którym 
zapaliła się sadza może stwarzać zagrożenie dla reszty bu-
dynku. Pomiary temperatury wykonywane w czasie działań 
gaśniczych z pomocą kamery termowizyjnej na zewnętrznych 
płaszczyznach przewodów kominowych objętych pożarem 
sadzy wykazują temperatury nawet powyżej 100°C. W takich 
warunkach nietrudno o pęknięcia i w konsekwencji uwolnienie 
płomieni i gazów. Tyle w kwestii realnych zagrożeń, a jak nie 
dopuścić do zapalenia się sadzy? Podstawowe czynności to 
regularne czyszczenie przewodu oraz dokonywanie przeglą-
dów technicznych kominów. Aktualnie obowiązujące przepisy 
przeciwpożarowe w naszym kraju wskazują, że czyszczenie 
przewodów odprowadzających dym z palenisk na paliwo stałe 
(węgiel, drewno, koks, pellet, ekogroszek, brykiet, itp.) powin-
no się przeprowadzać w okresie ich użytkowania co najmniej 
raz na 3 miesiące, a od palenisk opalanych paliwem płynnym, 
lub gazowym – co najmniej raz na 6 miesięcy. Czyszczenie 
przewodów kominowych w budynkach mieszkalnych jedno-
rodzinnych mogą wykonywać ich właściciele, w pozostałych 
przypadkach takie czynności mogą wykonywać wyłącznie 
osoby posiadające uprawnienia kominiarskie. 
Trzeba zwrócić szczególną uwagę na fakt, że czyszczenie 

przewodu kominowego, to nie jest to 
samo co przegląd. Przewód kominowy 
w świetle przepisów prawa jest instala-
cją sanitarną, a jego przeglądu mogą 
dokonać jedynie osoby z uprawnieniami 
w zakresie dozoru tych instalacji, bądź 
osoby posiadające uprawnienia Mistrza 
Kominiarskiego. Ustawa Prawo Budow-
lane wymaga dokonywania przeglądu 
przewodów kominowych we wszystkich 
budynkach w których są użytkowane 
NIE RZADZIEJ NIŻ RAZ W ROKU. Gdy 
korzystamy z usług kominiarza nie za-
pomnijmy o protokole, który należy spo-
rządzić z przeprowadzonych czynności. 
To w tym dokumencie uprawniona osoba 

potwierdza, że z naszym kominem jest wszystko w porządku 
i że wykonała czynności za które zapłaciliśmy. Trzeba pamię-
tać, że protokół z przeglądu przewodu kominowego stanowi 
dowód w sprawie należytego utrzymywania instalacji w bu-
dynku, a jego brak stanowi podstawę do ukarania właścicie-
la lub zarządcy budynku. W skrajnych przypadkach może 
stanowić podstawę do odmowy wypłacenia odszkodowania 
przez ubezpieczyciela w razie zaistnienia pożaru.
Oprócz wyżej wymienionych działań należy także zadbać 
o odpowiednią jakość paliwa. Osadzaniu się sadzy na prze-
wodzie kominowym sprzyjają następujące warunki: wysoka 
wilgotność paliwa (np. świeże drewno), relatywnie niska tem-
peratura spalania (najczęściej w przypadku kotłów automa-
tycznych), ograniczony dopływ powietrza do strefy spalania 
(najczęściej w przypadku kominków), spalanie rzeczy i ma-
teriałów nie stanowiących paliwa przeznaczonego do danego 
rodzaju paleniska (śmieci itp.). Zasadnicze znaczenie ma tak-
że gatunek używanego drewna, spalanie gatunków iglastych 
zdecydowanie zwiększa ilość osadzających się półproduktów 
spalania na wewnętrznych ścianach komina. 
Rozprawiając na temat pożarów przewodów kominowych nie 
wolno zapominać o równie groźnym tlenku węgla, potocznie 
zwanym czadem. Tlenek węgla (wzór sumaryczny: CO) jest 
gazem, nie posiada barwy, nie ma zapachu, powstaje w wy-
niku spalania większości paliw stałych, płynnych i gazowych. 
Brak zapachu i barwy oznacza, że wdychając ten gaz nie 
mamy o tym pojęcia do czasu wystąpienia symptomów zatru-
cia. Pierwszym najczęściej spotykanym symptomem u ludzi 
jest ból  głowy. Gdy przychodzi nagle powinien być alarmu-
jący. Jeżeli inne osoby przebywające z nami w tym samym 
lokalu także zgłaszają tę dolegliwość możemy z bardzo wy-
sokim prawdopodobieństwem założyć, że doszło do emisji 
tlenku węgla do otoczenia. W takim momencie należy natych-
miast otworzyć okna w pomieszczeniu, następnie poinformo-
wać wszystkich wokół o podejrzeniu zatrucia oraz opuścić 
zagrożone pomieszczenie/lokal/budynek. Gdy już się ewaku-
ujemy, należy wezwać służby ratownicze. Do najczęstszych 
przyczyn emisji tlenku węgla należą niesprawne, niewłaści-
we użytkowane termy gazowe, kominki gazowe, olejowe i na 
paliwo stałe. Oprócz stanu samych urządzeń grzewczych 
równie istotne są warunki w pomieszczeniu, w którym zostały 
zainstalowane. Bezwzględnie KAŻDE PALENISKO wymaga 
doprowadzenia świeżego powietrza z zewnątrz. Powietrze 
to wymagane jest do procesu spalania. Warto podać przy-
kład. Dla spalenia jednego metra sześciennego gazu z sieci 
(GZ 50) potrzeba aż 10 metrów sześciennych powietrza, i to 
przy założeniu, że reakcja spalania przebiegnie wzorowo, co 

w praktyce nie zdarza się,  więc realnie tego powietrza po-
trzeba dużo więcej. Kiedy powietrza w strefie spalania jest 
wystarczająco – głównym produktem spalania jest dwutlenek 
węgla (CO2) i para wodna, gdy powietrza jest niewystarcza-
jąco – rośnie udział tlenku węgla (CO) w składzie produktów 
spalania. Wniosek nasuwa się sam. Trzeba zawsze zadbać 
o odpowiednią ilość powietrza dla procesu spalania. W bu-
dynkach sprowadza się to do zapewnienia osobnego kanału 
nawiewnego bezpośrednio do paleniska, lub w przypadku 
starszych instalacji, kanału nawiewnego do pomieszczenia 
w którym zainstalowany jest kocioł czy inne palenisko. To wła-
śnie brak tych kanałów, lub ich zatykanie zagraża emisją tego 
niebezpiecznego gazu. Brak odpowiedniego nawiewu prowa-
dzi także do zaburzeń ciągu w instalacjach grzewczych, obja-
wiających się cofaniem się spalin do pomieszczenia.
Jak można się chronić przed zatruciem? Bardzo skuteczne 
w tej materii okazują się być czujki tlenku węgla dostępne 
w sklepach z artykułami budowlanymi. Czujka taka wykry-
wa stężenie tlenku węgla w atmosferze już na poziomie 50 
ppm (0,005 % obj.). Minimalne stężenie powodujące nega-
tywne skutki zdrowotne przy kontakcie chwilowym to około 
200 ppm. (0,02% obj.). Należy pamiętać, że zatrucie tlenkiem 
węgla może prowadzić do śmierci w bardzo krótkim czasie 
(wszystko zależy od stężenia gazu w powietrzu, którym od-
dychamy). Zastosowanie czujki, której koszt nie powinien 
przekroczyć 150 zł pozwala zaalarmować na czas wszystkie 
zagrożone osoby. Urządzenia te niejednokrotnie udowodniły 
swoją przydatność ratując jednocześnie życie ludzi.
Na temat tlenku węgla można jeszcze wiele pisać, lecz obję-
tość wydania nie pozwoli omówić w pełni wyczerpująco tego 
tematu. Po więcej informacji zapraszam na strony interneto-
we Państwowej Straży Pożarnej. Wystarczy w wyszukiwarce 
wpisać hasło: „czujka na straży Twojego bezpieczeństwa”, 
a otrzymamy wiele odnośników do materiałów akcji informa-
cyjnej w tym temacie. Zapraszam do lektury, ta wiedza może 
uratować zdrowie i życie.
Zagrożenia związane z akwenami wodnymi w sezonie zimo-
wym to przede wszystkim przypadki wpadnięcia do wody po 
załamaniu się pokrywy lodowej. Kategorycznie odradzamy 
wchodzenie na lód na akwenach wodnych oraz uczulamy ro-
dziców osób niepełnoletnich, by bacznie zwracali uwagę na 
poczynania podopiecznych. Zwłaszcza, gdy w okolicy znaj-
duje się akwen wodny, a szczególnie w przypadkach, gdy ta-
kie akweny dzieci mijają po drodze do i ze szkoły. 
Drugą grupą osób zagrożonych są wędkarze. Apelujemy do 
wszystkich amatorów łowienia na lodzie – zawsze informujcie 
innych, gdzie się udajecie. Dobrą praktyką jest wyposażenie 
się w chociażby najprostszą kamizelkę wypornościową. Uni-
kajcie miejsc, gdzie w przypadku wpadnięcia do wody nie bę-
dzie nikogo, kto mógłby wezwać pomoc. 
Bardzo dobrym rozwiązaniem jest odzież neoprenowa. Ubra-
nie takie, oprócz zapewnienia izolacji termicznej także po za-
moczeniu, posiada znaczną dodatnią wyporność w wodzie. 
Należy zawsze pamiętać o tym, że nawet zdrowy silnych 
mężczyzna po wpadnięciu do lodowatej wody traci siły już po 
kilku minutach prób wydostania się lub utrzymania na wodzie. 
Błyskawicznie postępujące wychłodzenie organizmu sprawia, 
że mięśnie odmawiają posłuszeństwa, ciało sztywnieje, a na 
ratunek pozostaje niewiele czasu. Nie pozwólmy by hobby, 
czy pasja stały się przyczyną utonięcia, można i trzeba temu 
zapobiec.

Paweł Kaczmarczyk

10-LECIE STOWARZYSZENIA „AMAZONKI” W STRZELCACH KRAJEŃSKICH

O działalności Stowarzyszenia oraz planach na przyszłość 
Adam Król rozmawia z Małgorzatą Naruszewicz – prezeską.
Adam Król: Pani Małgorzato minęło 10 lat istnienia sto-
warzyszenia „Amazonki” w Strzelcach Krajeńskich. Jakie 
jest cel Waszej działalności?
Małgorzata Naruszewicz: Naszym głównym zadaniem jest 
wsparcie kobiet, które zachorowały na nowotwór. Pierwotnie 
współpracowałyśmy z kobietami chorymi na raka piersi, ale 
od dwóch lat poszerzyłyśmy naszą działalność o pozostałe 
choroby nowotworowe, które dotykają kobiety.
AK: W jaki sposób pomagacie kobietom?
MN: W naszym stowarzyszeniu działa ponad 50 kobiet, które 
przebyły chorobę nowotworową. Spotykamy się w Centrum 
Aktywności Społecznej, żeby się wspierać w trudnych chwi-
lach. Jesteśmy otwarci na każdą osobę, którą dotknęła ta 
choroba. Współpracujemy z rehabilitantką, wyjeżdżamy na 
turnusy rehabilitacyjne, organizujemy spotkania ze specjali-
stami, np. z psychologiem, razem także ćwiczymy. Gimna-
stykę od początku działalności prowadzi wieloletnia Prezes 

Stowarzyszenia Irena Regulska. Jeśli jakaś kobieta będzie 
potrzebować pomocy, poszukiwać podstawowych informacji, 
podpowiemy, gdzie znaleźć specjalistę, jak załatwić niezbęd-
ne formalności.
AK: Co planujecie jeszcze zrobić w przyszłości?
MN: MN: Chcemy wyjść z profilaktyką nowotworową, ponie-
waż bardzo ważna jest świadomość, że warto się badać i co 
zrobić gdy już zachorujemy. Mamy wiedzę i doświadczenie, 
by wesprzeć kobietę dotkniętą nowotworem. Chcemy być 
jeszcze bardziej widoczne, dlatego też w czerwcu zorganizo-
wałyśmy „Różowy spacer”, na którym mówiłyśmy o raku pier-
si. Ponadto chcemy się pokazywać podczas różnych imprez 
organizowanych w okolicy
AK: Jak można was znaleźć?
MN: Zapraszamy w każdy wtorek od 15:00-17:00 do Centrum 
Aktywności Społecznej przy Baszcie Czarownic w Strzelcach 
Krajeńskich. Szczegółowe i bieżące informacje można  zna-
leźć na naszej stornie https://www.facebook.com/Amazonki.
Strzelce
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POWIATOWY URZĄD PRACY
POŻEGNANIE PRACOWNIKA

W ostatnich dniach w siedzibie Powiatowego Urzędu Pracy 
miała miejsce szczególna uroczystość – pożegnanie Wiesła-
wy Węgrzyn, która 29 września 2022 r. przeszła na zasłużoną 
emeryturę.
Prace zawodową w Publicznych Służbach Zatrudnienia 
rozpoczęła 01 czerwca 1990 r. w Rejonowym Biurze Pracy 
w Strzelcach Krajeńskich. Przed jego utworzeniem, na mocy 
ustawy z 29 grudnia 1989 r. o zatrudnieniu, sprawami do-
tyczącymi zatrudnienia zajmowały się wydziały w urzędach 
miast i gmin. Taki wydział, referat był również w Urzędzie Mia-
sta i Gminy w Strzelcach Krajeńskich, a jego pracownicy byli 
pierwszymi urzędnikami w Rejonowym Biurze Pracy w Strzel-
cach Krajeńskich. 

Pierwszym Kierownikiem została Pani Danuta Ulańska. Biu-
ro zajmowało dwa pokoje na piętrze i jeden na parterze, 
gdzie rejestrowały się osoby bezrobotne. Jak wspomina Pani 
Wiesława do pracy w nowej instytucji pracownicy przystąpili 
z dużym entuzjazmem, a były to ciężkie i trudne czasy. Na 
początku lat 90-tych ludzie masowo tracili pracę i praktycznie 
wszyscy rejestrowali się jako osoby bezrobotne. Zasiłki dla 
bezrobotnych były przyznawane bezterminowo. W Urzędzie 
Miasta i Gminy tworzyły się bardzo duże kolejki po zasiłki, co 
znacząco utrudniało pracę pozostałym referatom. 
W połowie 1992 roku Biuro Pracy zostało przeniesione do bu-

dynku przy Alei Wolności 39. Na początku była to duża sala 
na parterze, która została wyposażona w boksy, przy których 
były obsługiwane osoby bezrobotne. Powstała też kasa do 
wypłaty zasiłków dla bezrobotnych i wydzielone miejsce dla 
księgowości. Na dole były jeszcze gabinety lekarskie, a na 
piętrze między innymi Kolegium ds. wykroczeń. Ciekawostką 
może być fakt, że kasjerka chodziła codziennie sama przez 
całe miasto do banku po pieniądze na wypłaty zasiłków dla 
bezrobotnych. Natomiast od 01 stycznia 1993 r. po pieniądze 
jeździło się autobusem do Gorzowa Wielkopolskiego. Pani 
Wiesława wielokrotnie przewoziła gotówkę na wypłaty zasił-
ków w zwykłych reklamówkach jak zakupy. Po jakimś czasie 
był już ochroniarz, który konwojował wypłaty.
Ustawa o zatrudnieniu z 1989 r. obowiązywała niecałe dwa 
lata. W następnej ustawie z 16 października 1991 r. o za-
trudnieniu i bezrobociu poświęcono znacznie więcej uwagi 
aktywnym formom przeciwdziałania bezrobociu, ograniczając 
zdecydowanie prawo do zasiłków dla bezrobotnych. Zmie-
niono charakter zasiłku z tytułu bezrobocia ze świadczenia 
bezterminowego na okresowe. Ponadto rozbudowano defini-
cję osoby bezrobotnej, co utrudniło uzyskanie takiego statu-
su. W zakresie aktywnych form przeciwdziałania bezrobociu 
wprowadzono m.in. możliwość kierowania bezrobotnych do 
robót publicznych służących rozwojowi społeczno-gospo-
darczemu danego regionu, wspierano ducha przedsiębior-
czości poprzez udzielanie pożyczek z Funduszu Pracy na 
prowadzenie działalności gospodarczej lub na organizację 
nowych miejsc pracy, a także motywowano pracodawców 
do zatrudniania absolwentów. Po wprowadzeniu aktywnych 
przeciwdziałania bezrobociu Pani Wiesława zajmowała się 
organizacją robót publicznych i prac interwencyjnych. Prace 
tę wykonywała przez ok 30 lat do momentu przejścia na eme-
ryturę.
Rejonowy Urząd Pracy w Strzelcach Krajeńskich powstał 01 
marca 1994 r. Zwiększyła się liczba wykonywanych zadań. 

Otrzymaliśmy dodatkowe pokoje na piętrze budynku i zaczę-
to tworzyć nowe biura. Duży wkład w wyposażenie naszych 
biur mieli lokalni pracodawcy z którymi współpracowaliśmy. 
Po wprowadzeniu aktywnych metod przeciwdziałania bez-
robociu Pani Wiesława zajmowała się organizacją robót pu-
blicznych i prac interwencyjnych, aż do momentu przejścia 
na emeryturę. 
Od 29 września 2004 r. pełniła funkcję Kierownika Działu 
Instrumentów Rynku Pracy, Programowania i Analiz Powia-
towego Urzędu Pracy w Strzelcach Krajeńskich. Stanowisko 
Kierownika Działu Instrumentów Rynku Pracy zostało zlikwi-
dowane w wyniku reorganizacji Urzędu, w związku z czym 
od 01 kwietnia 2010 r. Pani Wiesława zatrudniona była na 
stanowisku Starszego Inspektora Powiatowego. W pracy 
zawodowej współpracowała z samorządami oraz lokalnymi 
przedsiębiorcami w tworzeniu miejsc pracy z zakresu instru-
mentów rynku pracy w ramach prac interwencyjnych, robót 
publicznych, prac społecznie użytecznych, zatrudnienia 
wspieranego przyczyniając się do aktywizacji bezrobotnych 
w trudnej sytuacji, którzy mieli problemy z odnalezieniem się 
na otwartym rynku pracy. Wykonywana praca bezrobotnych 
przyczyniła się do poprawy wizerunku naszych małych spo-
łeczności. Ponadto prowadziła sprawy z zakresu refundacji 
bezrobotnym samotnie wychowującym co najmniej jedno 
dziecko do lat 7 kosztów opieki nad dzieckiem, sprawy zwią-
zane z pomocą przedsiębiorcom w ramach Tarczy Antykry-
zysowej, a także regularnie doskonaliła swoje kwalifikacje 
biorąc udział w kursach i szkoleniach. 
Była sumiennym i wzorowym pracownikiem oraz przejawiała 
duże zaangażowanie w pracę i obowiązki, jakie wykonywa-
ła w Publicznych Służbach Zatrudnienia od ponad 30 lat. Za 
wzorowe i sumienne wykonywanie obowiązków wynikających 
z pracy zawodowej w służbie Państwa decyzją Prezydenta 
Rzeczypospolitej Polskiej z dnia 12 grudnia 2018 roku od-
znaczona została Medalem Srebrnym za Długoletnią Służbę.

DODATKOWE ŚRODKI NA AKTYWIZACJĘ 
OSÓB BEZROBOTNYCH

Powiatowy Urząd Pracy w Strzelcach Krajeńskich pozyskał 
dodatkowe środki Funduszu Pracy na realizację w 2022 r. 
programu aktywizacji zawodowej bezrobotnych w regionach 
wysokiego bezrobocia. Zgodnie z decyzją Ministra Rodziny 
i Polityki Społecznej kwota dodatkowych środków wynosi 232 
300,00 zł.
Planowane wsparcie obejmuje staże, dotację na rozpoczęcie 
działalności gospodarczej, refundację kosztów doposażenia/
wyposażenia stanowisk pracy, prace interwencyjne oraz bony 
na zasiedlenie.
W pierwszej kolejności do projektu kierowane będą osoby 
bezrobotne, które w ciągu ostatnich 12 miesięcy nie były ob-
jęte żadną forma wsparcia.

Marek Kapiczak

WSKAŹNIKI EFEKTYWNOŚCI ZATRUDNIENIOWEJ I KOSZTOWEJ W POWIATOWYM 
URZĘDZIE PRACY W STRZELCACH KRAJEŃSKICH

Ministerstwo Rodziny i Polityki Społecznej przedstawiło infor-
mację o osiągniętych przez powiatowe urzędy pracy wskaź-
nikach efektywności zatrudnieniowej i kosztowej w 2021 roku. 
To dane związane z realizacją przez urzędy pracy katalogu 
podstawowych form aktywizacji zawodowej osób bezrobot-
nych. Katalog ten obejmował: staże, szkolenia, prace inter-
wencyjne, roboty publiczne, refundację kosztów wyposaże-
nia lub doposażenia stanowiska pracy, jednorazowe środki 
na dofinansowanie podejmowania działalności gospodarczej 
oraz bon na zasiedlenie.
Średnia wartość wskaźnika efektywności zatrudnieniowej 
uzyskana we wszystkich powiatowych urzędach pracy wy-
niosła 84,51%. Powiatowy Urząd Pracy w Strzelcach Krajeń-
skich osiągnął wskaźnik na poziomie – 91,96%.

Średnia wartość wskaźnika efektywności kosztowej uzyska-
na we wszystkich powiatowych urzędach pracy wyniosła 
16.677,64 zł. Powiatowy Urząd Pracy w Strzelcach Krajeń-
skich osiągnął wskaźnik na poziomie 12.430,75 zł (jest to 
średni koszt poniesiony na aktywizację osoby bezrobotnej).
Powiatowy Urząd Pracy w Strzelcach Krajeńskich po raz ko-
lejny uzyskał wskaźniki zdecydowanie lepsze niż średnie war-
tości osiągnięte w skali kraju. Powyższe wyniki są efektem 
bardzo dobrej współpracy z naszymi partnerami, w szczegól-
ności pracodawcami. Wyrażamy nadzieję na kontynuowanie 
współpracy i wspieranie podejmowanych przez Powiatowy 
Urząd Pracy w Strzelcach Krajeńskich inicjatyw związanych 
z aktywizacją lokalnego rynku pracy.

Marek Kapiczak

ŚWIATOWY DZIEŃ TABLICZKI MNOŻENIA

7 października 2022 r. 
obchodziliśmy Świa-
towy Dzień Tablicz-
ki Mnożenia. Jest to 
międzynarodowa ak-
cja, która ma na celu 
ukazanie znaczenia 
znajomości tabliczki 
mnożenia - niezbędnej 
i obowiązkowej pod-
czas edukacji w szkole, 
ale i bardzo potrzebnej 
w życiu codziennym. 
Wszędzie otaczają nas 
liczby i w cywilizowa-

nym świecie musimy znać podstawy rachunków matematycz-
nych, w tym i tabliczki mnożenia.
W tym szczególnym dniu odwiedzili nas uczniowie klasy VIC 
Szkoły Podstawowej Nr 1 w Strzelcach Krajeńskich razem ze 
swoim wychowawcą Panią Elwirą Kubiak. Uczniowie spraw-
dzili wiedzę Dyrektora Urzędu Joanny Lewandowskiej oraz 
Zastępcy Dyrektora Marka Kapiczaka. W nagrodę za dobre 
odpowiedzi otrzymaliśmy po cukierku oraz odznaczenia. 
W ramach podziękowań za odwiedziny uczniowie otrzymali 
gadżety.

Marek Kapiczak

POWIATOWE URZĘDY PRACY TYLKO DLA OSÓB ZAINTERESOWANYCH PODJĘCIEM
ZATRUDNIENIA LUB KSZTAŁCENIEM.

W przyszłym roku przewiduje się zmianę ustawy o promocji 
zatrudnienia i instytucjach rynku pracy  na ustawę o aktywno-
ści zawodowej. Głównym celem zmiany ustawy jest komplek-
sowa modernizacja instytucji polskiego rynku pracy poprzez 
udoskonalenie funkcjonowania publicznych służb zatrudnie-
nia oraz form aktywizacji zawodowej i podnoszenia umiejęt-
ności kadr gospodarki. 
Najistotniejsze rozwiązania zawarte w projekcie ustawy to 
między innymi:

• oddzielenie statusu bezrobotnego od ubezpieczenia zdro-
wotnego co oznacza, iż osoby, które nie są zainteresowa-
ne aktywizacją zawodową zgłaszane będą do tego ubez-
pieczenia przez ZUS,

• rozszerzenie grupy klientów urzędów pracy o osoby bier-
ne zawodowo, ich identyfikację i dotarcie do nich w celu 
umożliwienia im aktywności zawodowej,

• wprowadzenie nowych form wsparcia zarówno dla bezro-
botnych, jak i poszukujących pracy, bez względu na wiek 
np. bon na kształcenie ustawiczne (zastąpi bon szkolenio-
wy dla osób do 30 roku życia),

• wprowadzenie, udoskonalonych instrumentów dla rodzin 
i dla kobiet powracających na rynek pracy,

• cyfryzacja procesów obsługi klientów PUP, z uwzględnie-
niem osób wykluczonych cyfrowo,

• obowiązek zgłaszania przez pracodawców z sektora pu-
blicznego i prywatnego (korzystających ze środków pu-
blicznych) ofert pracy do Centralnej Bazy Ofert Pracy,

• możliwość tworzenia profili zawodowych w Centralnej Ba-
zie CV i dostępu do pośrednictwa pracy w ramach sieci 
EURES,

• zniesienie właściwości urzędu pracy ze względu na miej-
sce zameldowania stałego lub czasowego, co oznacza 
możliwość korzystania z usług urzędu pracy ze względu 
na aktualne miejsce pobytu,

• zwiększenie wysokości stypendium w ramach stażu ze 
120% do 140% zasiłku dla bezrobotnych, okres trwania 
stażu odpowiednio 3 i 6 miesięcy oraz wprowadzenie 
obowiązku zatrudnienia bezrobotnego przez okres co naj-
mniej równy okresowi stażu,

• poszerzenie kręgu odbiorców Krajowego Funduszu Szko-
leniowego o samozatrudnionych, obowiązkowy wkład 
własny, zmiana sposobu określania priorytetów,

• zwiększenie kwot refundacji w subsydiowanym zatrudnie-
niu.

Obecnie projekt ustawy o aktywności zawodowej trafił do 
konsultacji społecznych. Z projektem ustawy można zapo-
znać się na stronie Rządowego Centrum Legislacj Projekty 
(legislacja.gov.pl) UD399.

Joanna Lewandowska
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PORADNIA PSYCHOLOGICZNO-PEDAGOGICZNA W STRZELCACH KRAJEŃSKICH

OFERTA POMOCY W ROKU SZKOLNYM 2022/2023

Szanowni Państwo, serdecznie zachęcamy do zapoznania 
się z ofertą Poradni Psychologiczno-Pedagogicznej w Strzel-
cach Krajeńskich. Prezentujemy przykładowe propozycje 
pomocy udzielanej przez pracowników naszej placówki. 
W trakcie terapii szczególny nacisk kładziemy na podnosze-
nie jakości edukacji poprzez działania uwzględniające zróż-
nicowane potrzeby rozwojowe i edukacyjne wszystkich na-
szych podopiecznych, zarówno dzieci, młodzieży, rodziców 
jak i nauczycieli oraz wychowawców. Niesiemy wsparcie tak-
że w sytuacji kryzysowej wywołanej nie tylko pandemią CO-
VID-19, ale również trwającą wojną na Ukrainie. 
W naszej placówce przeprowadzamy wielospecjalistyczne 
diagnozy: pedagogiczną,  psychologiczną, logopedyczną, 
rehabilitacyjną. Oceniamy umiejętności motoryczne, grafo-
motoryczne oraz graficzne poprzez diagnozę ułożenia dłoni, 
nadgarstka, palców oraz napięcia dla prawidłowego chwytu 
pisarskiego.
Przeprowadzamy diagnozę integracji sensorycznej, diagno-
zę zawodoznawczą, a także diagnozę spektrum autyzmu 
ADOS-2.
Określamy indywidualne możliwości psychofizyczne dzieci 
i młodzieży, wyjaśniamy mechanizmy funkcjonowania w od-
niesieniu do zgłaszanego problemu oraz wskazujemy sposo-
by jego rozwiązania
Dysponujemy najnowszym narzędziem do diagnozy osobo-
wości PCT-A w kontekście wielu obszarów życia szkolnego 
i prywatnego adresowanym do uczniów w wieku 13-19 lat. 
Udzielamy naszym klientom konsultacji i wskazówek doty-
czących rozwoju emocjonalnego, społecznego, intelektualne-
go i fizycznego pomagających im odnaleźć się po powrocie 
do nauki stacjonarnej. 
Przeprowadzamy badania przesiewowe: pedagogiczne, lo-
gopedyczne, wad postawy, komputerowe badania wzroku 
programem „Widzę…”, komputerowe badanie słuchu progra-
mem „Słyszę”.
Oceniamy  sprawność narządu słuchu u dzieci (od 4 r.ż.) 
i młodzieży,  diagnozujemy słuch obwodowy oraz centralne 
przetwarzanie słuchowe.
Po przeprowadzonych badaniach przesiewowych oferujemy:

- indywidualne konsultacje dla rodziców dzieci objętych 
przeprowadzoną diagnozą,

- konsultacje specjalistyczne dla nauczycieli,
- podsumowanie wyników w grupach – przedstawienie 

możliwości dzieci w odniesieniu do oczekiwań jakie sta-
wia wobec nich szkoła.

Oferujemy pomoc psychologiczno-pedagogiczną na terenie 
poradni dla dzieci i młodzieży: Wczesne Wspomaganie Roz-
woju Dziecka, Rehabilitacja, Ocena postawy ciała, Ocena 
rozwoju ruchowego, Terapia ręki, Metoda Ruchu Rozwijają-
cego Weroniki Sherborne wspomagająca rozwój dziecka, Za-

jęcia adaptacyjne dla dzieci przed rozpoczęciem przedszkola, 
Bajki-pomagajki, Przyjaciele Zippiego, Idę prosto do szkoły, 
Terapia pedagogiczna, Program edukacyjno-terapeutyczny 
Ortograffiti wspomagający naukę czytania i pisania, Program 
edukacyjno-terapeutyczny „Ortograffiti Myślę, rozumiem, li-
czę”, Matematyka bez trudności, terapia psychologiczna, za-
jęcia logopedyczne, zajęcia logopedyczne z elementami inte-
gracji sensorycznej, Terapia zburzeń integracji sensorycznej, 
Socjoterapia, Interwencja kryzysowa, Trening Umiejętności 
Społecznych, Uwierz w siebie.
Oprócz tego: Kids’ Skills Dam radę! Program profilaktyczno-
-korekcyjny którego celem jest pomaganie dzieciom i mło-
dzieży w uczeniu się nowych umiejętności i przezwyciężaniu 
trudności emocjonalnych i związanych z zachowaniem przy 
wsparciu osób z najbliższego otoczenia.
Wczesne Wspomaganie Rozwoju Dziecka w naszej Po-
radni
Wczesne wspomaganie rozwoju dziecka to kompleksowe 
wsparcie terapeutyczne dziecka i rodziny. Mogą nim być ob-
jęte dzieci, u których została stwierdzona niepełnosprawność 
i posiadają opinię o potrzebie wczesnego wspomagania roz-
woju dziecka. Opinie wydają publiczne poradnie psycholo-
giczno-pedagogiczne w miejscu zamieszkania dziecka. 
Powołany w Poradni Zespół Wczesnego Wspomagania Roz-
woju Dziecka prowadzi działania terapeutyczne skierowane 
do dzieci z zaburzonym rozwojem od urodzenia do rozpoczę-
cia przez nie edukacji szkolnej oraz działania wspierające ich 
rodziny. 
Zajęcia w ramach wczesnego wspomagania organizuje się 
w wymiarze od 4 do 8 godzin w miesiącu. Wczesne wspo-
maganie rozwoju realizowane jest przez zespół specjalistów 
w składzie: psycholog, fizjoterapeuta, logopeda, pedagog 
specjalny, surdopedagog, tyflopedagog, terapeuta SI. 
Wczesne wspomaganie rozwoju w odniesieniu do dziecka 
ma na celu:

- pobudzanie psychoruchowego i społecznego rozwoju 
dziecka od chwili wykrycia niepełnosprawności do podję-
cia nauki w szkole,

- korygowanie nieprawidłowości i pomoc dziecku w pełnym 
wykorzystaniu potencjału rozwojowego, jakim dysponuje,

- wyzwalanie i wzmacnianie aktywności społecznej, po-
znawczej i komunikacji dziecka (w tym rozwoju mowy 
i języka),

- pomoc w budowaniu trwałych więzi z najbliższymi oso-
bami.

Oferujemy wsparcie dla rodziców:
Poradnictwo rodzinne: konsultacje, terapię rodziny, interwen-
cję kryzysową, Szkołę dla Rodziców i Wychowawców, Me-
diacje. 

W poradni funkcjonuje grupa wsparcia dla rodziców dzieci 
objętych WWRD
Proponujemy warsztaty, wykłady i prelekcje dla rodziców 
o różnorodnej tematyce, m.in.: Granice – Formułowanie i roz-
poznawanie potrzeb rodziny w zakresie ustalenia granic.
Emocje dziecka – Podniesienie wiedzy uczestników na temat 
emocji i uczuć dzieci, nauczenie ich dostrzegania i rozumie-
nia.
Chwila dla zdrowia – Promowanie zdrowego stylu życia, 
usprawnianie aparatu ruchu.
Jak rozmawiać z dzieckiem o wojnie?
Potrzeby mojego dziecka
Kiedy udać się z dzieckiem do logopedy?
Rozwój mowy dziecka
Sprawne rączki
Szkoła tuż, tuż
Dziecko niegrzeczne czy w emocjach?
Rodzina i ekrany
Decyzje zawodowe mojego dziecka
Charakterne dziecko - od czego zależy motywacja nastolat-
ka?

Wspieramy nauczycieli i pracowników instytucji poprzez:
Udzielanie nauczycielom pomocy w rozwiązywaniu proble-
mów dydaktycznych i wychowawczych – konsultacje specja-
listyczne dotyczące funkcjonowanie ucznia w szkole, Pomoc 
w konstruowaniu Indywidualnych Programów Edukacyjno-
-Terapeutycznych. Sieć współpracy i samokształcenia – to 
potkania samokształceniowe mające na celu wymianę do-
świadczeń.
Organizujemy spotkania samokształceniowe specjalistów 
szkolnych: pedagogów, psychologów oraz logopedów ma-
jące na celu wymianę doświadczeń. Spotkania samokształ-
ceniowe dla nauczycieli wychowania przedszkolnego rozpo-
czynających pracę i nauczycieli wspomagających, wsparcie 
nauczycieli w realizacji zadań z zakresu doradztwa edukacyj-
no-zawodowego. 
Prowadzimy: Trening antystresowy. Wskazujemy, jak pra-
cować z dzieckiem odrzuconym przez rówieśników. Pro-
ponujemy warsztaty: Chwila dla zdrowia. Wspomagamy 
przedszkola, szkoły i placówki w zakresie realizacji zadań 
dydaktycznych, wychowawczych i opiekuńczych. 
Prowadzimy różnorodne zajęcia np.:
Ja i moje emocje, Zajęcia profilaktyczne mające na celu 
uświadomienie dzieciom własnych stanów emocjonalnych 
oraz uczuć innych osób, kształcenie umiejętności radzenia 
sobie z trudnymi uczuciami, Rosnę zdrowo, Zajęcia z zakresu 
profilaktyki uzależnień – upowszechnianie wiedzy o zdrowiu, 
promocja zdrowego stylu życia, Strażnicy uśmiechu, Z dzieć-
mi w świat zawodów, Co zrobić, kiedy nic nie mogę zrobić? 
Empatia – staram się zrozumieć innych, Program profilak-
tyczny IMPACT – Interdyscyplinarny Model Przeciwdziałania 
Agresji i Cyberprzemocy Technologicznej, Fitness dla mózgu, 
Ja w grupie-budowanie pozytywnego obrazu własnej osoby, 
Stres przyjaciel czy wróg, HEJ-ty Prewencja, poszerzenie 
wiedzy, uświadomienie zagrożeń, zmiana perspektywy, prze-
ciwdziałanie przemocy w Internecie - wskazanie sposobów 
reagowania, przeciwdziałania i ochrony dzieci i młodzieży 
przed przemocą w Sieci, Ja w grupie – budowanie pozytyw-
nego obrazu własnej osoby, Żeby chciało się chcieć, Opanuj 
stres i zadbaj o siebie, Nie jesteś sam, Depresja bez tabu, Je-
stem świadomy – mówię nie! Badanie socjometryczne, Roz-
poznawanie potrzeb dotyczących problemów mogących poja-
wić się u dzieci i młodzieży, Zaburzenia emocji i zachowania, 
wspieranie ucznia i rodzica, Wspieranie kompetencji wycho-
wawczych rodziców w trakcie pandemii, rozwiązywanie kon-
fliktów, interwencja nauczyciela w sytuacjach trudnych, Obja-
wy przemocy (w tym rówieśniczej) w Sieci, Zwrócenie uwagi 
nauczycieli na rozpoznawanie czynników wskazujących na 
doświadczanie przez dziecko przemocy oraz sposoby reago-
wania, Ruch, aktywność ruchowa, jako forma radzenia sobie 
w czasie pandemii, Pomoc uczniom w kryzysie i ich rodzicom 
(depresja, stany lękowe, okaleczenia), Rozwijanie umiejęt-
ności radzenia sobie z napięciem i niepokojem, poszerzanie 
wiedzy na temat stresu, jego objawów i skutków, poznanie 
metod relaksacyjnych i ich przydatności w radzeniu sobie ze 
stresem dnia codziennego, zapoznanie z ćwiczeniami i meto-
dami wspierania ucznia w radzeniu sobie ze stresem.
Zapraszamy do skorzystania z naszej oferty, szczegółowe in-
formacje dostępne są na stronie internetowej:
www.pppstrzelce.pl

Anna Pisarek-Walendziak
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POWIATOWE CENTRUM POMOCY RODZINIE

XIII POWIATOWY DZIEŃ RODZICIELSTWA 
ZASTĘPCZEGO

Już po raz 13. Powiatowe Centrum Pomocy Rodzinie 
w Drezdenku zorganizowało Powiatowy Dzień Rodzicielstwa 
Zastępczego na terenie powiatu strzelecko-drezdeneckie-
go. Święto rodzin zastępczych odbyło się 3 września 2022 
r. na boisku Szkoły Podstawowej Nr 2 w Drezdenku. Swoją 
obecnością zaszczyciły nas władze samorządowe: w imieniu 
Wojewody Lubuskiego i własnym Grażyna Jelska Dyrektor 
Wydziału Polityki Społecznej Lubuskiego Urzędu Wojewódz-
kiego, Zbigniew Kubasik Przewodniczący Rady Powiatu, Bo-
gusław Kierus Starosta Strzelecko-Drezdenecki oraz Paweł 
Antczak Wicestarosta Strzelecko-Drezdenecki. Tegoroczna 
uroczystość została objęta honorowym patronatem przez 
Rzecznika Praw Dziecka Mikołaja Pawlaka oraz Wojewodę 
Lubuskiego Władysława Dajczaka. 
Dzień Rodzicielstwa Zastępczego został ustanowiony uchwa-
łą Sejmu RP i obchodzony jest w Polsce 30 maja. Dzień ten 
jest okazją do złożenia podziękowań rodzicom zastępczym 
za trud opieki nad dziećmi pozbawionymi wychowania w ro-
dzinie naturalnej oraz w dowód szacunku dla ich pracy.
Rodzicielstwo zastępcze to jedna z najpiękniejszych misji, 
jaką może podjąć każdy człowiek. Przyjąć do własnej rodziny 
dziecko, ofiarować mu swą miłość, troskę, ciepłe rodzicielskie 
uczucia, których nie miało szczęścia poznać. Wszystko to po-
maga tym młodym ludziom wejść w dorosłe życie i stać się 
mądrymi, dobrymi i życzliwymi ludźmi.
Niestety, dzieci potrzebujących opieki i wsparcia stale przyby-
wa, a kandydatów na rodziny zastępcze nieustannie brakuje.
W trakcie imprezy dla dzieci przygotowano wiele atrakcji ru-
chowych i manualnych, między innymi: warsztaty rękodziel-
nicze, zabawy prowadzone przez animatorów oraz konkursy. 
W zabawach uczestniczyli również rodzice zastępczy. Uśmie-
chy nie znikały z twarzy jednych i drugich, co było największą 
satysfakcją organizatorów spotkania. Dla wszystkich przyby-
łych gości zapewniony był catering w postaci posiłków, de-
serów i napoi. Swoim uczestnictwem w imprezie zaszczyciła 
nas Młodzieżowa Rada Powiatu, która czynnie brała udział 
w integracji podczas zabaw i zorganizowanych specjalnie dla 
dzieci konkursów z nagrodami.
Podczas imprezy przeprowadzono i rozstrzygnięto także kon-
kurs plastyczny pn.: „Moja Rodzina” na wykonanie logo kam-
panii promującej rodzicielstwo zastępcze. Laureaci otrzymali 
nagrody.

Izabela Najdek 

AKTYWNY SAMORZĄD

Powiatowe Centrum Pomocy Rodzinie w Drezdenku, jako 
realizator programu „Aktywny Samorząd” finansowanego ze 
środków PFRON, zaprasza mieszkańców Powiatu Strzelec-
ko-Drezdeneckiego do składania wniosków w ramach pro-
gramu „Aktywny Samorząd”. Gotowe formularze oraz lista 
wymaganych załączników dostępna jest  w systemie SOW 
już od 1 marca 2022 r. 
Jeśli  jesteś osobą z niepełnosprawnością możesz złożyć 
wniosek elektronicznie przez darmowy System Obsługi 
Wsparcia SOW Module I oraz  Module II. 
Obecnie trwa nabór wniosków w ramach Modułu II - pomoc 
w uzyskaniu wykształcenia na poziomie wyższym, który jest 
adresowany do osób ze znacznym lub umiarkowanych stop-
niem niepełnosprawności, pobierających naukę w:

- w szkole policealnej,
- w  kolegium,
- w szkole wyższej (studia pierwszego stopnia, studia dru-

giego stopnia, jednolite studia magisterskie, studia pody-
plomowe lub doktorskie albo doktoranckie prowadzane 

przez szkoły wyższe w systemie stacjonarnym/dziennym 
lub niestacjonarnym/wieczorowym/zaocznym lub ekster-
nistycznym, w tym również za pośrednictwem Internetu), 
a także dla osób, które przewód doktorski otworzyły poza 
studiami doktoranckimi. 

Szczegółowe informacje  związane z realizacją programu są 
umieszczone w witrynie internetowej PFRON pod adresem:  
https://www.pfron.org.pl/aktualnosci/szczegoly-aktualnosci/
news/aktywny-samorzad-w-2022-roku/

KOLEJNY MIKROBUS ZE ŚRODKÓW PFRON W POWIECIE STRZELECKO–DREZDENECKIM

Powiatowe Centrum Pomocy Rodzinie w Drezdenku informu-
je, iż Powiat Strzelecko-Drezdenecki przystąpił do uczestnic-
twa w „Programie wyrównywania różnic między regionami III” 
finansowanego ze środków Państwowego Funduszu Rehabi-
litacji Osób Niepełnosprawnych w 2021 roku. 
Wystąpienie powiatu zawierało wniosek złożony w ramach 
obszaru D programu dotyczącego likwidacji barier transpor-
towych przez Gminę Dobiegniew, na dofinansowanie do za-
kupu samochodu do przewozu osób niepełnosprawnych na 
potrzeby Środowiskowego Domu Samopomocy w Dobiegnie-
wie. Uroczyste przekazanie zakupionego mikrobusu nastąpi-
ło w dniu 24 sierpnia 2022 r. Dyrektor Oddziału Lubuskiego 
PFRON Andrzej Gonia przekazał oficjalnie kluczyki do nowe-
go auta Kierowniczce Środowiskowego Domu Samopomocy 
w Dobiegniewie Annie Treler.

W uroczystości udział wzięli: Burmistrz Gminy Dobiegniew, 
przedstawiciele Powiatu Strzelecko-Drezdeneckiego, kadra 

Środowiskowego Domu Samopomocy wraz z uczestnikami 
oraz przedstawiciele Powiatowego Centrum Pomocy Rodzi-
nie w Drezdenku.
Zakup samochodu - busa przystosowanego do przewozu 
osób niepełnosprawnych, w tym na wózkach inwalidzkich - 
ułatwia uczestnikom dotarcie do placówki ŚDS Dobiegniew 
na zajęcia oraz powrót do domu po ich skończeniu. Dowoże-
nie i odwożenie uczestników busem poprawia ich kondycję 
psychiczną, są przewożeni w komfortowych warunkach, co 
zwiększa ich poczucie niezależności. Dysponowanie busem 
ułatwia transport uczestników oraz ogranicza zagrożenie wy-
kluczeniem społecznym, zapobiega pozostawianiu uczestni-
ków w środowisku rodzinnym, odizolowanym od ogółu spo-
łeczeństwa.
Ponadto, Powiat Strzelecko-Drezdenecki również w 2022 
r.  przystąpił do uczestnictwa w „Programie wyrównywania 
różnic między regionami III” finansowanego ze środków Pań-
stwowego Funduszu Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych. 
Wystąpienie powiatu zawierało wnioski złożone w ramach 
obszaru D programu dotyczącego likwidacji barier transpor-
towych przez Gminę Stare Kurowo i Gminę Zwierzyn, na 
dofinansowanie do zakupu samochodów do przewozu osób 
niepełnosprawnych. Oba projekty zostały pozytywnie rozpa-
trzone przez Pełnomocników Zarządu PRON Oddziału Lubu-
skiego w Zielonej Górze. W ramach obszaru D „Programu 
wyrównywania różnic między regionami III” przyznano pomoc 
finansową ze środków PFRON w wysokości do 120.000,00zł 
na realizację projektu każdej ww. gminy. Oba projekty są 
w trakcie realizacji.

Agnieszka Sauermann

POWIATOWY DZIEŃ SENIORA

Październik to czas, który kojarzy nam się z wydarzeniami, wszelakiego rodzaju imprezami związanymi z naszymi Seniorami. 
Święto, jakim jest Dzień Seniora ma na celu m.in. docenić ich ogromną rolę w społeczeństwie, ale również popularyzować 
udział w życiu kulturalnym.
Ostatni rok zabrał wiele możliwości celebrowania świąt m.in. tego jakim jest obchodzenie Powiatowego Dnia Seniora. W tym 
roku niezmiernie się cieszymy, że Powiatowe Centrum Pomocy Rodzinie w Drezdenku może ponownie być organizatorem XXI  
Powiatowego Dnia Seniora, w ramach XXIII Lubuskiego Tygodnia Seniora. 
Wydarzenie odbyło się 11 października 2022 r. w Centrum Promocji Kultury w Drezdenku, przy ul. Niepodległości 28. Tegorocz-
ne obchody tradycyjnie przedstawiały dorobek artystyczny Seniorów z Powiatu Strzelecko-Drezdeneckiego i właśnie to było 
główną częścią uroczystości. Powiatowe Centrum Pomocy Rodzinie serdecznie dziękuję Seniorom za wspólne świętowanie.



12   | G ŁO S  P O W I AT U
PAŹDZIERNIK 2022 | FSD 0011

/ P O W I AT  S T R Z E L E C KO - D R E Z D E N E C K I w w w. f s d . p l

„SAMODZIELNOŚĆ - AKTYWNOŚĆ - MOBILNOŚĆ!”

Powiat Strzelecko-Drezdenecki przystąpił do realizacji 
nowych Programów Państwowego Funduszu Rehabili-
tacji Osób Niepełnosprawnych:  „Samodzielność - Ak-
tywność - Mobilność!” Dostępne mieszkanie oraz „Sa-
modzielność - Aktywność - Mobilność!” Mieszkanie dla 
absolwenta. Bezpośrednim realizatorem jest Powiatowe 
Centrum Pomocy Rodzinie w Drezdenku

„S – A – M!” DOSTĘPNE MIESZKANIE
Celem Programu jest wzrost niezależności osób niepełno-
sprawnych oraz ułatwienie im aktywności zawodowej i spo-
łecznej poprzez zapewnienie mieszkania wolnego od barier 
architektonicznych, jako podstawy samodzielnego realizo-
wania planów zawodowych i społecznych. Dofinansowanie 
dotyczy dopłaty do zakupu mieszkania pozbawionego barier 
architektonicznych, znajdującego się w lokalizacji umożli-
wiającej samodzielne opuszczenie budynku, aż do poziomu 
zero przed budynkiem. Program realizowany będzie w latach 
2022-2025. Wnioski w programie „Dostępne mieszkanie” 
składać można w trybie ciągłym do dnia 31 grudnia 2024 r. 
Zgodnie z decyzją Państwowego Funduszu Rehabilitacji 

Osób Niepełnosprawnych, wnioski o udzielenie wsparcia 
w ramach programu są przyjmowane wyłącznie w formie 
elektronicznej poprzez System Obsługi Wsparcia dostępny 
pod adresem: https://sow.pfron.org.pl/.
O dofinansowanie może ubiegać się osoba z niepełnospraw-
nością, która spełnia warunki:

1) posiada orzeczenie o niepełnosprawności w stopniu 
znacznym lub orzeczenie traktowane na równi z ww. 
orzeczeniem z tytułu niepełnosprawności narządu ruchu 
uniemożliwiającej poruszanie się bez użycia wózka;

2) złoży oświadczenie, wraz z dokumentacją fotograficzną, 
o barierach architektonicznych w mieszkaniu i/lub w bu-
dynku, uniemożliwiających samodzielne wyjście na ze-
wnątrz na poziom zero;

3) złoży oświadczenie o dysponowaniu tytułem prawnym do 
lokalu na mocy prawa własności lub spółdzielczego wła-
snościowego prawa do lokalu;

4) w momencie składania wniosku nie ukończyła 65 roku ży-
cia.

W przypadku, gdy wniosek dotyczy osoby małoletniej lub 
ubezwłasnowolnionej, wniosek składa jej opiekun prawny. 
W takim przypadku do wniosku dołącza:

1) oświadczenie o zamieszkiwaniu w lokalu wspólnie osoby 
z niepełnosprawnością oraz opiekuna prawnego;

2) orzeczenie o niepełnosprawności z tytułu niepełnospraw-
ności narządu ruchu uniemożliwiającej poruszanie się bez 
użycia wózka.

Wszystkie dokumenty związane z realizacją programu są 
umieszczone w witrynie internetowej PFRON pod adresem:  
https://www.pfron.org.pl/o-funduszu/programy-i-zadania-p-
fron/programy-i-zadania-real/dostepne-mieszkanie/

„S – A – M!” MIESZKANIE DLA ABSOLWENTA
Celem Programu jest wzrost niezależności osób niepełno-

sprawnych oraz ułatwienie im aktywności zawodowej i spo-
łecznej poprzez zapewnienie samodzielnego mieszkania. Cel 
ten będzie realizowany poprzez dofinansowanie na wynaję-
cie lokalu mieszkalnego lub domu jednorodzinnego spełnia-
jących indywidualne kryteria dostępności.
Oferta kierowana jest do osób posiadających znaczny sto-
pień niepełnosprawności posiadających status Absolwenta. 
Program realizowany będzie w latach 2022-2026, a nabór 
wniosków prowadzony jest w trybie ciągłym.
Wnioskodawcą  może być osoba z niepełnosprawnością któ-
ra spełnia następujące warunki:

1) posiada orzeczenie o znacznym stopniu niepełnospraw-
ności, a w przypadku osób z niepełnosprawnością narzą-
du słuchu, także w stopniu umiarkowanym lub orzeczenie 
traktowane na równi z ww. orzeczeniami;

2) posiada status absolwenta szkoły podstawowej, ponad-
podstawowej  lub szkoły wyższej, uzyskany w okresie 36 
miesięcy poprzedzających datę złożenia wniosku;

3) posiada pełną zdolność do czynności prawnych;
4) złoży oświadczenie o braku możliwości zamieszkania 

w miejscowości realizowania aktywności zawodowej;
5) złoży oświadczenie o poszukiwaniu zatrudnienia lub 

o podjętym zatrudnieniu.
Zgodnie z decyzją Państwowego Funduszu Rehabilitacji 
Osób Niepełnosprawnych, wnioski o udzielenie wsparcia 
w ramach programu są przyjmowane wyłącznie w formie 
elektronicznej poprzez System Obsługi Wsparcia dostępny 
pod adresem: https://sow.pfron.org.pl/.
Po szczegółowe informacje zapraszamy na naszą stronę in-
ternetową: www.pcprdrezdenko.pl w zakładkę „Aktualności”. 

Agnieszka Sauermann
Weronika Szabelska

DECYZJA O UMIESZCZENIU W ODPOWIEDNIM PROFILU DOMU I PROCEDURY PRZYJĘCIA DO DPS

Postępowanie o skierowanie i umieszczenie osoby zaintere-
sowanej w domu pomocy społecznej kończy się wydaniem 
trzech decyzji administracyjnych. Są to: 

1) decyzja o skierowaniu do DPS;              
2) decyzja o umieszczeniu w odpowiednim miejscu i profi-

lu „domu”; 
3) decyzja o odpłatności. 

Pierwszą i trzecią wydaje organ gminy, a z jego upoważnienia 
Kierownik Ośrodka Pomocy Społecznej miejsca zamieszka-
nia osoby kierowanej. Decyzje te wydawane są po zakoń-
czeniu postępowania w sprawie skierowania i zgromadzeniu 
potrzebnych dokumentów. Zostały one szczegółowo opisane 
w poprzednich artykułach. 
Po wydaniu decyzji o skierowaniu do „domu” wydawana jest 
decyzja o umieszczeniu w domu pomocy społecznej. Decyzję 
tę wydaje organ prowadzący „dom” – w naszym przypadku 
Starosta Powiatu Strzelecko-Drezdeneckiego, a z jego upo-
ważnienia Dyrektor Powiatowego Centrum Pomocy Rodzinie 
w Drezdenku. W toku postępowania zmierzającego do wy-
dania powyższej decyzji organ bada jedynie czy wskazany 
przez OPS w decyzji kierującej „dom” istnieje i czy kierowana 
osoba spełnia warunki przyjęcia do danego typu /profilu. 
Decyzja o umieszczeniu jest podstawą zamieszkania wska-
zującą osobie wymagającej pomocy konkretny dom pomocy 
społecznej. O terminie przyjęcia osoby skierowanej do DPS 
zawiadamia Dyrektor Domu. Do wiadomości przesyła infor-
mację do organu kierującego (OPS) oraz umieszczającego 
(PCPR). Przyjęcie nowego mieszkańca odbywa się zgodnie 
z opracowaną przez „dom” procedurą. Pracownik socjalny 

DPS jest kompetentny do załatwienia wszelkich spraw zwią-
zanych z przyjęciem i zamieszkaniem w nowym miejscu. 
Wskazuje między innymi pokój, w którym zamieszka, spo-
rządza protokół przyjęcia spisując wszystkie przywiezione 
rzeczy, informuje o możliwości złożenia w depozycie war-
tościowych przedmiotów i środków finansowych, zapoznaje 
mieszkańca z regulaminem domu lub/i kartą praw i obowiąz-
ków. 
Domy pomocy społecznej w zależności od tego dla kogo są 
przeznaczone, dzielą się na następujące typy /profile/domów:

1) dla osób w podeszłym wieku; 
2) dla osób przewlekle somatycznie chorych; 
3) dla osób przewlekle psychicznie chorych; 
4) dla dorosłych niepełnosprawnych intelektualnie; 
5) dla dzieci i młodzieży niepełnosprawnych intelektualnie; 
6) dla osób uzależnionych od alkoholu. 

Dom pomocy społecznej może być prowadzony w jednym bu-
dynku łącznie dla: 

1) osób w podeszłym wieku oraz osób przewlekle soma-
tycznie chorych; 

2) osób przewlekle somatycznie chorych oraz osób niepeł-
nosprawnych fizycznie; 

3) osób w podeszłym wieku oraz osób niepełnosprawnych 
fizycznie; 

4) osób dorosłych niepełnosprawnych intelektualnie oraz 
dzieci i młodzieży niepełnosprawnych intelektualnie. 

Typy DPS mogą być łączone w inny sposób niż określone 
wyżej, pod warunkiem usytuowania każdego z nich w odręb-
nym budynku. Dom pomocy społecznej świadczy usługi na 

poziomie obowiązującego standardu odpowiednio dla każ-
dego typu „domu” (szczegóły w następnym artykule). Dom 
Pomocy Społecznej w Dobiegniewie przeznaczony jest dla 
osób w podeszłym wieku oraz osób przewlekle somatycznie 
chorych. Posiada 51 miejsc. 
Odwołanie od decyzji – gdzie i kiedy
Kodeks Postępowania Administracyjnego w Rozdziale X 
przewiduje możliwość odwołania się od każdej wyżej wymie-
nionej decyzji, jeżeli nie zgadzamy się z jej treścią. Informacja 
o organie odwoławczym i terminie odwołania winna być poda-
na w każdej decyzji. Poniżej kilka istotnych informacji.                                                                                                  
Odwołanie wnosi się do właściwego organu odwoławczego 
(w naszym przypadku do Kolegium Samorządowego przy 
Wojewodzie za pośrednictwem organu, który wydał decyzję). 
Odwołanie wnosi się w terminie 14 dni od doręczenia decy-
zji. Odwołanie wnosi strona postępowania. Podmiotami na 
prawach strony są również: 1. Prokurator; 2.Rzecznik Praw 
Obywatelskich; 3. Rzecznik Praw Dziecka; 4. organizacja 
społeczna.              
Odwołanie od decyzji administracyjnej nie wymaga szcze-
gółowego uzasadnienia. Osoba wnosząca odwołanie może 
jedynie wyrazić niezadowolenie z decyzji. Osoba odwołująca 
się zobowiązana jest do podania swojego imienia i nazwiska, 
adresu zamieszkania i złożenia podpisu pod odwołaniem. 
Wniesienie odwołania wstrzymuje wykonanie tej decyzji do 
czasu zakończenia postępowania odwoławczego. Organ 
administracji publicznej, który wydał decyzję, obowiązany 
jest przesłać odwołanie wraz z aktami sprawy do Kolegium 
Samorządowego w terminie siedmiu dni od dnia, w którym 
otrzymał odwołanie, bądź może zmienić decyzję. Kolegium 
odwołanie rozpatruje w terminie 30 dni od dnia otrzymania 
akt sprawy od organu i instancji. Przy sprawach zawiłych ter-
min ten może być przedłużony o kolejne 30 dni. Na skutek 
wniesienia odwołania organ odwoławczy może podjąć cztery 
rodzaje decyzji:

1) utrzymać w mocy zaskarżoną decyzję;
2) uchylić zaskarżoną decyzję w całości lub w części i jed-

nocześnie rozstrzygnąć sprawę w uchylonym zakresie 
lub umorzyć w tym zakresie postępowanie administra-
cyjne;

3) umorzyć postępowanie odwoławcze;
4) uchylić zaskarżoną decyzję w całości i przekazać spra-

wę do ponownego rozpatrzenia.

Magdalena Kucharska 

DOM POMOCY SPOŁECZNEJ W DOBIEGNIEWIE
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POWIATOWE CENTRUM ZDROWIA SZPITAL POWIATOWY W DREZDENKU

Z KALENDARZA MIESZKAŃCÓW DOMU POMOCY SPOŁECZNEJ W DOBIEGNIEWIE

Letnie miesiące były dla nas bardzo pracowite. W naszym 
Domu dużo się działo. Zacznijmy od Pań, dla których odbyły 
się zajęcia z kosmetyczką. Farbowanie włosów, malowanie 
paznokci, mnóstwo informacji na temat dbania o wygląd, 
dużo śmiechu i radości, to stworzyło niezwykle przyjazną at-
mosferę.
Na wycieczkach poznawaliśmy również uroki naszego Po-
wiatu. Silna grupa udała się na rekonesans do Strzelec Kra-
jeńskich. W programie było coś dla ducha: zwiedzanie cieka-
wych miejsc, zapoznanie się z historią miasta oraz dla ciała: 
deser lodowy i zakupy.
W sierpniu uczciliśmy rocznicę wybuchu Powstania War-
szawskiego. Grupa mieszkańców z dyrektor Dorotą Kowalik 
złożyła wiązankę pod Pomnikiem Czynu Żołnierskiego w Do-
biegniewie.
Latem nasz Dom odwiedziły bardzo ciekawe osoby. Pierwszy 
gość Ewa Kułakowska – dyrektor Muzeum Puszczy Draw-

skiej i Noteckiej im. Franciszka Grasia w Drezdenku  przybli-
żyła nam historię Muzeum,  znajdujących się w nim ekspona-
tów i organizowanych wystaw. Bardzo dziękujemy za ciekawy 
wykład.
Drugą bardzo interesującą osobą był Michał Barcz - ornitolog 
z Zachodniopomorskiego Towarzystwa Przyrodniczego, któ-
ry przedstawił nam życie i zwyczaje  ptactwa lądowego oraz 
wodnego. Mogliśmy zobaczyć ciekawe okazy i zadać mnó-
stwo pytań.
W trosce o Mieszkańców, z bardzo ciekawym wykładem od-
wiedzili nas policjanci: z Dobiegniewa Zbigniew Ignasiak oraz 
ze Strzelec Krajeńskich: Tomasz Grudzień i Kamil Bartos. 
Dziękujemy za przekazanie naszym pensjonariuszom ele-
mentarnych informacji na temat bezpieczeństwa.
Z ciekawością i ogromnym zainteresowaniem udaliśmy się 
na otwarcie zmodernizowanego Muzeum Woldenberczyków 
w Dobiegniewie, gdzie braliśmy udział w niecodziennych wy-

darzeniach.
Pamiętając o naszych Jubilatach, hucznie spędzaliśmy uro-
dziny mieszkańców, połączone z zajęciami plastycznymi, ką-
cikiem zdrowia i ogniskiem. Na nasze zaproszenie przybyli 
do nas: Młodzieżowa Rada Powiatu, Wicestarosta Paweł Ant-
czak, Renata Jodko oraz Beata Nawojska-Idziak. Dziękujemy 
za wspólny udział w warsztatach i pomoc przy zajęciach. Było 
dużo śmiechu i radości.
„Dzień pieczonego ziemniaka” spędziliśmy na wspólnej za-
bawie w Domu Pomocy Społecznej w Kolsku, gdzie śpiewali-
śmy, braliśmy udział w grach i zabawach. Dziękujemy za miłą 
atmosferę i wspaniałe przyjęcie.
We wrześniu wspólnie pożegnaliśmy Małgorzatę Czarnik, 
która udała się na zasłużoną emeryturę. 
Jak widać na załączonych zdjęciach, czas mijał nam bardzo 
radośnie i intensywnie. Nie nudzimy się!!!

Grzegorz Mumot

SESJE FOTOGRAFICZNE DLA NOWORODKÓW

Od kilku miesięcy w drezdeneckim szpitalu wykonywane są 
bezpłatne sesje fotograficzne dla noworodków. Wśród mam 
cieszą się one sporym zainteresowaniem, co niezmiernie 
nas cieszy. Zdjęcia wykonywane są między pierwszą a drugą 
dobą po urodzeniu maluszka, przy zachowaniu standardów 
bezpieczeństwa. W sesji, oprócz fotografa, zawsze udział 
bierze położna lub pielęgniarka neonatologiczna. 
Cały zespół pracowników szpitala dba o to, aby powstała 
piękna pamiątka, jednak bezpieczeństwo maluszka jest naj-
ważniejsze. Na zdjęciach staramy się uwiecznić pierwsze 
gesty, spojrzenia i całą gamę emocji. Dzieci zmieniają się 
bardzo szybko. Tak naprawdę z dnia na dzień przybierają na 
wadze, a rysy twarzy zaczynają wyglądać inaczej. Świado-
mość, że jeszcze kilkadziesiąt godzin temu ten okruszek był 
w brzuchu mamy, jest niesamowita! 
Każda z mam prędzej, czy później będzie chciała wrócić do 
tych chwil. Niestety, nasza pamięć bywa zawodna. Trudno 
dokładnie spamiętać wszystkie etapy i zmiany u naszego 
dziecka. Szczegóły zamazują się, ale zdjęcie utrwala wszyst-
kie wyjątkowe momenty, emocje. Wszystkie ważne chwile 
można uwiecznić na dobrej fotografii.
Za pół roku, za rok, za 10 czy 20 lat, takie zdjęcia noworod-
kowe wykonane jeszcze w szpitalu, będą największymi „wy-
ciskaczami łez” i gwarantujemy Wam, że powiecie wtedy: „To 
niemożliwe, że moje dziecko było takie maleńkie”!
W całe przedsięwzięcie zaangażowanych jest kilka osób. 

Scenografię wykonujemy sami, jednak wiele jej elementów 
przekazuje nam kwiaciarnia Art. Studio ze Strzelec Kraj. Dzię-
ki temu nie ma nudnych kadrów, a każde dziecko ma wyjątko-
wą pamiątkę. Pani Lucyna Pęczek własnoręcznie wykonała 
kilka stylizacji wykorzystywanych przy fotografowaniu, za co 
serdecznie jej dziękujemy!

Katarzyna Jenek

NOWOCZESNY SPRZĘT DLA SZPITALA

Szpital Powiatowy w Drezdenku od ponad 70 lat diagnozuje, 
leczy i rehabilituje pacjentów z różnorodnymi schorzeniami. 
Ma w swojej kadrze doświadczonych lekarzy i pielęgniar-
ki, a już niedługo jego potencjał jeszcze bardziej wzrośnie. 
Dzięki środkom z Funduszu Przeciwdziałania COVID-19 pla-
cówka stanie się bogatsza o nową specjalistyczną aparaturę. 
Wszystkie zamówione sprzęty zostaną dofinansowane w wy-
sokości rzędu 95% z środków Funduszu Przeciwdziałania 
COVID-19. 
Na początku kwietnia została podpisana umowa z Woje-
wodą Lubuskim Władysławem Dajczakiem w sprawie przy-
znania w 2022 roku środków z Funduszu Przeciwdziałania 
COVID-19 z przeznaczeniem na realizację zakupu aparatury 
i sprzętu medycznego w ramach zapobiegania zakażeniom 
wirusem SARS-CoV-2. Drezdenecki szpital w czasie pande-
mii realizował powierzone mu zadania związane z zapobiega-
niem, przeciwdziałaniem i zwalczeniem COVID-19. 
Pierwszym urządzeniem dostarczonym i uruchomionym 
w naszym szpitalu, jest aparat USG, który będzie służył pa-
cjentom Oddziału Chirurgii Ogólnej z Pododdziałem Chirurgii 
Urazowo-Ortopedycznej. 

W wyniku przeprowadzonego postępowania przetargowego 
zakupiono aparat USG Arietta 65 marki FujiFilm wraz z dwie-
ma głowicami: convex wieloczęstotliwościową i liniową do 
badań małych narządów. Aparat wraz z wyposażeniem kosz-
tował 160.000 zł, z czego 95%, tj. 152.000 zł sfinansował 
Wojewoda Lubuski Władysław Dajczak. Szybka i dostępna 
na oddziale diagnostyka ultrasonograficzna poprawi jakość 
i komfort leczenia pacjentów, korzystających z usług Szpitala 
Powiatowego w Drezdenku.
-Codziennie widzimy Państwa zaangażowanie i poświęce-
nie. Pracownicy Szpitala stanowią trzon jego wszechstronnej 
działalności. W ramach Tarczy antykryzysowej rząd Premiera 
Mateusza Morawieckiego utworzył Fundusz Przeciwdziała-
nia COVID-19. Środki, które sumiennie rozdysponowujemy, 
pomagają odbudować polską gospodarkę, wspierają też 
szpitale, które były na pierwszej linii frontu walki z pandemią. 
Podpisana przez nas umowa ma na celu umożliwienie jesz-
cze efektywniejszej pracy całej kadry. Sprzęt, który trafia do 
szpitala dzięki rządowemu wsparciu, dodatkowo podniesie 
jakość świadczonych tu usług. Oznacza to znaczną poprawę 
bezpieczeństwa mieszkańców powiatu i wszystkich pacjen-

tów, którzy zgłoszą się do szpitala, potrzebując niezbędnej 
diagnostyki – mówił  wojewoda. 
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NOTATKI Z PRZYCHODNI WIERSZY KAPELANA

Ostatni oddech
Kapłan wśród umierających 
w szpitalu. Jak pomieści 
w sobie tyle ostatnich odde-
chów. Tajemnica. Tak, wiel-
ka tajemnica wiary.

Na Boga
spójrz jak wtedy
na mnie po
latach

jakoś tak
tylko jeszcze
bardziej

Noszę nosze
co tam dzisiaj 
gdy przed
chwilą   

z tobą
ostatni
oddech

wciągam 
niebo

ks. Jerzy Hajduga

fot. Andrzej Polak

DARMOWA EDUKACJA I ZABAWA - OFERTA PORADNI PSYCHOLOGICZNO-PEDAGOGICZNEJ W DREZDENKU
W ROKU SZKOLNYM 2022/2023

Błogi czas urlopów, słońca i beztroski za nami. Czas zasta-
nowić się, czego potrzebuje Twoje dziecko i Ty sam w danym 
momencie i zorganizować Rodzinie dodatkowe zajęcia. Może 
język angielski, piłka nożna? A jeżeli wsparcia potrzebuje 
sfera emocjonalna? Zapoznaj się z naszą ofertą, może znaj-
dziesz coś dla Was...
Można ją znaleźć na stronie www.pppdrezdenko.pl
Poniżej bliżej przedstawimy część z oferowanych zajęć.
„Przyjaciele Zippiego” to zajęcia adresowane dla dzieci 
w wieku 6-9 lat rozwijające kompetencje społeczno-emo-
cjonalne. Podczas zajęć dzieci uczą się różnych sposobów 
radzenia sobie z trudnościami i wykorzystywania nabytych 
umiejętności w codziennym życiu, w relacji z rówieśnikami 
i dorosłymi. Z zajęć mogą skorzystać m.in. dzieci nieśmiałe, 
wycofane, lękowe, a także dzieci mające trudności z kontrolą 
emocji, impulsywne, nadpobudliwe. Spotkania odbywają się 
raz w tygodniu (24 spotkania po 45 minut), przez cały rok 
szkolny. 
Psychoterapia - to forma pomocy dla rodziców, którzy zma-
gają się z problemami natury psychologicznej u swoich dzieci 
(lub po prostu coś ich w zachowaniu dzieci niepokoi). Psy-
choterapeuta pomaga rodzicom znaleźć sposób na rozwią-
zanie ich trudności w relacji z dzieckiem albo inaczej spoj-
rzeć na problem, z którym się zgłaszają. Mottem do pracy 
psychoterapeutycznej mogą być słowa V. Satir: „Ja nie mam 
rozwiązania dla waszego problemu, ja wiem, jak szuka się 
rozwiązania.” Tego rodzaju praca jest możliwa także równole-
gle z młodzieżą (rodzice i ich nastoletnie dziecko uczestniczą 
w spotkaniach, wspólnych lub oddzielnych, w zależności od 
potrzeb). 
Terapia behawioralna dzieci z zaburzeniami rozwojowymi 
(zajęcia prowadzone w ramach wczesnego wspomagania 
rozwoju dziecka) - rodzaj oddziaływań korygujących niewła-
ściwe zachowania, polegających m.in. na uczeniu nowych 
umiejętności, alternatywnych do zachowań trudnych dziecka 
oraz kształtowaniu nowych, pożądanych sposobów reakcji. 
Aby zachowania miały szansę się utrwalić, poza gabinetem 
terapeuty, powinny być kontynuowane w innych środowi-
skach, w których dziecko przebywa. Zalecana szczególnie 
jako metoda pracy z dziećmi ze spektrum autyzmu. 
Trening Umiejętności Społecznych - są to zajęcia podno-
szące umiejętności uczestników w zakresie rozumienia i re-
gulowania emocji, samowiedzy, w tym budowy pozytywnej 
samooceny oraz kompetencji społecznych. Spotkania dostar-
czają pozytywnych doświadczeń w relacjach z rówieśnikami, 
czy też z osobą dorosłą. Zajęcia mogą być realizowane w for-
mie grupowej po uzbieraniu się grupy, ale również w formie in-

dywidualnej. Wiek uczestników – od przedszkolnego wzwyż. 
Kurs nauki masażu Shantala dla niemowląt - wychowanie 
dzieci to nie tylko karmienie i ubieranie. Shantala to indyjska 
kobieta, która pokazała Europejczykom, jak masować dzie-
ci, aby relacje dziecko-opiekun były jeszcze głębsze. Oprócz 
korzyści emocjonalnych odpowiednie masowanie zapewnia 
dziecku prawidłowe rozprowadzanie limfy, regulację perystal-
tyki jelit oraz poznanie wzorców ruchowych i naprzemienno-
ści działań. Podczas 3 spotkań (około 75-minutowych) zrelak-
sujemy się przy dobrze skomponowanej muzyce i postaramy 
się lepiej „odczytywać” dziecko.
Razem weselej - zajęcia grupowe dla dzieci z opóźnionym 
rozwojem mowy. Jeżeli Twoje dziecko nie mówi lub komu-
nikuje się na poziomie znacznie niższym niż dzieci w jego 
wieku, złóż wniosek o diagnozę logopedyczną. Im wcześniej-
sza interwencja, tym większa szansa na sukces i szybkie po-
konanie trudności. Zajęcia grupowe okraszone są zabawami 
logorytmicznymi dla uatrakcyjnienia spotkań, ale główną rolą 
warsztatów jest pokazanie dzieciom, że nie są same. Brak 
umiejętności mówienia często alienuje w grupach rówieśni-
czych, tutaj dziecko bawi się bez kompleksów.
Wspomaganie wychowawczej i edukacyjnej roli rodziców 
dzieci z opóźnionym rozwojem mowy - jest to cykl prelekcji 
połączonych z warsztatami dla rodziców, których dzieci ko-
rzystają z indywidualnych terapii logopedycznych (lub gru-
powych „Razem weselej”) na terenie poradni bądź chcących 
jedynie od strony teoretycznej posłuchać, co może hamować 
rozwój ich dzieci, a jakie zabiegi, zabawy czy doświadcze-
nia pozytywnie wpływają na zdobywanie przez dzieci umie-
jętności komunikacyjnych. Choć każde dziecko rozwija się 
w swoim indywidualnym tempie, to mamy wpływ na to, żeby 
udostępnić im możliwie najlepiej sharmonizowane z jego po-
trzebami otoczenie. Wspierajmy dzieci obecnością, nie wy-
sokimi technologiami. Porozmawiajmy o tym i wymieńmy się 
doświadczeniami.
Program „Piosenka i literka – zgrany  duet” opracowany 
został m.in. w oparciu o metodykę wychowania muzycznego 
w szkole podstawowej.  Zajęcia zaplanowane są na okres  3 
miesięcy. Odbywają się 1x w tygodniu (po wcześniejszych 
ustaleniach z rodzicami dzieci) i trwają 1,5 godziny (każde 
spotkanie). Podczas zajęć dzieci rozwijają m. in.: wrażliwość 
muzyczną, poczucie rytmu, umiejętność gry na instrumen-
tach perkusyjnych oraz w zakresie korzystania z różnych 
technik plastycznych. Ponadto uczą się prostych technik szy-
cia (z wykorzystaniem igły i nici), a także szydełkowania.  
Zajęcia grupowe Ortograffiti przeznaczone są dla uczniów 
klas IV-VI ze zdiagnozowanymi specyficznymi trudnościami 

w nauce czytania i pisania. Spotkania odbywają się 1x w tygo-
dniu. Celem ich jest podniesienie świadomości ortograficznej 
u uczniów oraz rozwijanie  funkcji wzrokowych i słuchowo-ję-
zykowych, koncentracji uwagi, logicznego myślenia, techniki 
czytania, czytania ze zrozumieniem  oraz umiejętności po-
prawnego pisania i wypowiadania się. 
Weronika Sherborne sensorycznie - zajęcia sensoryczne 
skierowane do dzieci od 9 miesiąca do 18 miesiąca życia i ich 
rodziców lub opiekunów. 
Smyko-Multisensoryka - zajęcia sensoryczne skierowane 
do dzieci od 2 do 4 roku życia i ich rodziców lub opiekunów. 
Głównym celem zajęć grupowych Weronika Sherborne sen-
sorycznie oraz Smyko-Multisensoryka jest dostarczanie róż-
norodnych bodźców do rozwoju zmysłów malucha i posze-
rzanie świata jego doznań. Zapraszamy zwłaszcza dzieci 
z grupy ryzyka zaburzeń integracji sensorycznej (m.in. ciąża 
wysokiego ryzyka, wcześniactwo, nieprawidłowości okołopo-
rodowe, nieprawidłowości w napięciu mięśniowym oraz dzieci 
o wysokich potrzebach „High Need Baby”). Liczba miejsc jest 
ograniczona. 
Konsultacje sensoryczne – przesiewowe badanie ryzyka 
występowania zaburzeń integracji sensorycznej u dziecka. 
Zalecamy przede wszystkim tym rodzicom, którzy podej-
rzewają, że obserwowane trudności dziecka mogą wynikać 
z problemów przetwarzania informacji sensorycznych.
Apteczka Pierwszej Pomocy Emocjonalnej - to program 
z działu profilaktyki uniwersalnej przeznaczony dla dzieci 
w wieku 8-12 lat. Celem programu jest przede wszystkim 
rozwijanie u dzieci podstawowych umiejętności społecznych 
i emocjonalnych oraz przygotowanie do radzenia sobie z trud-
nościami. Program składa się z 10 części tematycznych, 
które koncentrują się na kształtowaniu pozytywnych postaw 
i zachowań, poprzez rozwijanie odporności psychicznej oraz 
optymistycznego podejścia do życia. Zajęcia odbywać się 
będą w poradni po skompletowaniu grupy. Przewidziany cykl 
20 spotkań po 45 minut.
Jeżeli potrzebujesz jakichś informacji, skontaktuj się z sekre-
tariatem (tel. 957620982) i zadaj pytania. W celu zapisania 
na zajęcia złóż zgłoszenie. Skontaktujemy się z Tobą. Już 
czekamy!
Jednocześnie chcemy dopowiedzieć, że jeśli Twoje dziecko 
chodzi do przedszkola lub szkoły, spotka się z nami również 
tam, w czasie różnych zajęć i warsztatów indywidualnie dopa-
sowanych do każdej placówki, zgodne ze zgłoszonymi nam 
potrzebami. Do zobaczenia!

Małgorzata Małecka

PORADNIA PSYCHOLOGICZNO-PEDAGOGICZNA W DREZDENKU

OGROMNY SUKCES PIELĘGNIAREK ODDZIAŁU CHIRURGII OGÓLNEJ
SZPITAL MA DELEGATÓW W ZARZĄDZIE OZZPIP!

Od początku maja 2022 roku w poszczególnych wojewódz-
twach odbywają się zjazdy delegatów Ogólnopolskiego 
Związku Zawodowego Pielęgniarek i Położnych, którzy wy-
bierają władze na szczeblu regionu oraz delegatów na zjazd 
krajowy. Ogólnopolski Związek Zawodowy Pielęgniarek i Po-
łożnych jest największą organizacją związkową wśród za-
wodów medycznych w Polsce. Został założony w 1995 roku 
i w tej chwili liczy około 80 000 członków.
20 czerwca 2022 r. w Kalsku odbyło się VIII spotkanie spra-
wozdawczo-wyborcze OZZPIP Regionu Lubuskiego. Na 
obrady zaproszono 34 delegatów, którzy wnoszą niekwe-
stionowany wkład w budowanie zawodowej tożsamości pielę-
gniarek i położnych. Spośród zgłoszonych kandydatur, więk-
szością głosów wybrano do prezydium zarządu Magdalenę 
Roszak z funkcją I Wiceprzewodniczącej Regionu Lubuskie-
go. Pielęgniarka Oddziałowa, która na co dzień opiekuje się 
pacjentami na drezdeneckiej chirurgii otrzymała także  man-
dat zaufania i wyznaczono ją jako delegata Zarządu Krajowe-
go w Warszawie. Dodać należy, że pani Regina Wawerska, 
która również pracuje na Oddziale Chirurgii otrzymała nomi-
nację członkowską do Zarządu Regionu Województwa Lubu-
skiego. Ogromnie budujący jest fakt, iż  z małego, powiatowe-
go szpitala, aż dwie osoby zostały wybrane do pełnienia tak 
ważnych funkcji w medycznych  strukturach związkowych.  
To ogromne wyróżnienie. Jakie zadania będą należały do ich 
obowiązków? Między innymi opiniowanie projektów ustaw 
oraz innych  aktów prawnych w zakresie ochrony zdrowia 
oraz środowiska pielęgniarskiego i położniczego. Zajmowa-
nie stanowisk w sprawach stanu zdrowia społeczeństwa, po-
lityki zdrowotnej państwa oraz organizacji systemu ochrony 
zdrowia. Kierownictwo  związku także aktywnie uczestniczy 

w dotyczących ochrony zdrowia posiedzeniach Sejmu i Se-
natu.
Z ogromną dumą składamy serdeczne gratulacje pani Mag-
dalenie Roszak oraz Reginie Wawerskiej życząc jednocze-
śnie wszelkiej pomyślności w życiu osobistym i zawodowym. 
Wytrwałości w dążeniu do wyznaczonych celów. Zadowole-
nia i satysfakcji z wykonywania tak ważnej i odpowiedzialnej 
misji. Niech uśmiech pacjentów zawsze rozpromienia Wasze 
dni w pracy!

Redakcja
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KALENDARIUM ZESPOŁU SZKÓŁ W DREZDENKU 

Wizyta młodzieży w Domu Pomocy Społecznej w Dobie-
gniewie
12.09.2022 r. radni Młodzieżowej Rady Powiatu Strzelecko-
-Drezdeneckiego oraz Szkolne Koło Caritas z Zespołu Szkół 
w Drezdenku wraz ze swoim opiekunem Wicestarostą Paw-
łem Antczakiem, opiekunami Samorządów Uczniowskich 
odwiedzili Dom Pomocy Społecznej w Dobiegniewie. Spo-
tkaliśmy się z kierownictwem, pracownikami oraz pensjona-
riuszami Domu.
Dzięki uprzejmości Pani Dyrektor DPS-u Doroty Kowalik i pra-
cowników wspólnie z mieszkańcami uczestniczyliśmy w bar-
dzo ciekawych warsztatach artystycznych, zdrowotnych oraz 
muzycznych przy wspólnym grillu. Była to znakomita okazja 
do rozmów i integracji. Siedmiu pensjonariuszom Domu, któ-
rzy obchodzą swoje urodziny we wrześniu, przekazaliśmy 
drobne upominki oraz złożyliśmy najserdeczniejsze życzenia 
zdrowia i wszelkiej pomyślności.

Dzień Logistyka
14 września w naszej szkole odbył się Dzień Logistyka. 
Młodzież brała udział w licznych konkursach. Miała również 
okazję porozmawiać z przedstawicielami firmy transportowej 
Grzegorza Muchy (z właścicielem i  pracownikiem). 
W klasyfikacji końcowej konkursów I miejsce zajęła klasa 
trzecia, II klasa pierwsza, a III klasa druga. Wręczono również 
nagrody za konkurs na logo oraz dla logistyka roku. Dzień 
Logistyka zorganizowały: Agnieszka Stypińska-Łatuszyńska 
oraz Aneta Maciaszczyk.

Piknik z hurtownią Antczak
14 września w hurtowni budowlanej Antczak odbył się „Pik-
nik z hurtownią Antczak”, na który licznie przybyła młodzież 
z technikum budowlanego. Uczniowie brali udział w doradz-
twie i prezentacji materiałów budowlanych, szkoleniach, kon-
kursach z atrakcyjnymi nagrodami. Uczestnicy pikniku zjedli 
również pyszną kiełbasę z grilla.

Laureatka Lubuskiego Konkursu Literackiego
Kamila Tymek, uczennica klasy 3a Liceum Ogólnokształcą-
cego, została Laureatką Lubuskiego Konkursu Literackiego 
organizowanego przez Zakład Literaturoznawstwa Instytutu 
Filologii Polskiej Uniwersytetu Zielonogórskiego. Uczennica 
napisała twórcze opowiadanie odnoszące się do tematu prze-
wodniego Morskie opowieści, będącego hasłem tegorocznej 
VII edycji literackich zmagań. Jury doceniło oryginalność i po-
ziom artystyczny tekstu, który zostanie opublikowany w anto-
logii nagrodzonych prac.

Dzień Integracji
21 września odbył się w naszej szkole Dzień Integracji klas 
pierwszych. Licznie zgromadzeni uczniowie brali udział 
w konkurencjach sportowych oraz wiedzy o szkole. W inte-
gracji klas pierwszych towarzyszyli również ze swoim sta-
nowiskiem uczniowie należący do Stowarzyszenia Stare 
Kurowo Militaria. Integracja sprzyjała budowaniu pozytywnej 
atmosfery, która z kolei zapewnia poczucie bezpieczeństwa. 
Zgrana klasa to „bezpieczna baza” do wspólnego przeżywa-
nia sukcesów i porażek.

Projekt Matura+
28 września maturzystki z klasy 4b liceum wraz z opiekunem 
Panią Małgorzatą Malewicz, wzięły udział w konferencji dla 
maturzystów pt. Projekt Matura+ w Gorzowie Wlkp., kursy 
z matematyki na poziomie podstawowym z nauczycielem 
roku 2008 Dariuszem Kulmą.

Szkolne Koło Caritas 
Wolontariusze Szkolnego Koła Caritas nowy rok szkolny roz-
poczęli od wsparcia Hospicjum Św. Kamila w Gorzowie Wlkp. 
„Pola nadziei” – pod takim hasłem co roku rozprowadzamy 
cebulki żonkili, aby tym samym wspomóc podopiecznych ho-
spicjum. 
W połowie października nastąpi inauguracja działalności SKC 
i powołanie nowych członków.  48 osób wyraziło chęć dzia-
łania wolontarystycznego. O wszystkich akcjach, w których 
weźmiemy udział dla dobra naszej społeczności, będziemy 
informować na naszym facebooku, na którego serdecznie za-
praszamy. 

ZESPÓŁ SZKÓŁ W DREZDENKU

KOMENDA POWIATOWA POLICJI W STRZELCACH KRAJEŃSKICH

PRZEKAZANIE ODBLASKÓW, KTÓRE NIEBAWEM TRAFIĄ DO DZIECI I SENIORÓW

Szef strzeleckich policjantów inspektor Tomasz Zgirski 
odebrał od Starosty Strzelecko-Drezdeneckiego Bogu-
sława Kierusa poł tysiąca odblasków, które następnie 
będą przekazane dzieciom i seniorom. W związku z trwa-
jącą już jesienią odpowiednia widoczność na drodze jest 
szczególnie istotna. Bezpieczeństwo mają poprawić od-
blaski, które funkcjonariusze będą przekazywać w trak-
cie spotkań z najmłodszymi uczniami szkół podstawo-
wych i seniorami.

Mgła, opady deszczu i śniegu, to częsty scenariusz z jakim 
trzeba liczyć się w czasie jesieni i zimy. Taka aura nie popra-
wia bezpieczeństwa na drodze. W tym okresie przyczyną wy-
padków może być nieodpowiednia widoczność. Ma to szcze-

gólne znaczenie w kontekście tak zwanych niechronionych 
uczestników ruchu drogowego, czyli pieszych i rowerzystów. 
Takie osoby w zderzeniu z innym pojazdem doznają najczę-
ściej bardzo poważnych obrażeń, które wielokrotnie okazują 
się śmiertelne. Najlepszym sposobem, aby zadbać o bezpie-
czeństwo jest korzystanie z elementów odblaskowych. Wyda-
je się to banalne. Tymczasem, pomimo przypominania o kon-
sekwencjach związanych z ryzykiem poważnego wypadku, 
czy konsekwencjach prawnych, wciąż wiele osób bagatelizu-
je ryzyko związane z nieodpowiednią widocznością na dro-
dze. Niezwykle ważne jest, aby świadomość osób dotyczą-
ca noszenia elementów odblaskowych była jak największa. 
W wielu momentach jest to czynnik, który wprost decyduje 
o tym, czy będziemy żyć. Widoczność pieszego, czy rowe-
rzysty wyposażonego w odblaski zmieniają się diametralnie 
w porównaniu do sytuacji, kiedy mamy do czynienia z oso-
bami niewyposażonymi w takie elementy. Droga hamowania 
pojazdu jadącego z prędkością 100 kilometrów na godzinę 
wynosi 60-75 metrów, a pieszy bez odblasków zauważony 
zostaje z odległości 30 metrów. Co to oznacza, każdy wie. Ale 
już przy elementach odblaskowych kierowca widzi pieszego 
150-200 metrów wcześniej. To właściwy czas na reakcję i ma-
newry gwarantujące bezpieczeństwo.
Dlatego policjanci podejmują wiele działań promujących ko-
rzystanie z odblasków. 28 września Komendant Powiatowy 
w Strzelcach Krajeńskich inspektor Tomasz Zgirski odebrał 
z rąk Starosty Strzelecko-Drezdeneckiego Bogusława Kie-

rusa pół tysiąca odblasków, które niebawem trafią do dzieci 
i seniorów. Godny podkreślenia jest fakt, że policjanci w za-
pewnieniu bezpieczeństwa, mogą liczyć na pozostałe instytu-
cje, w tym przypadku - Starostę Bogusława Kierusa.    
Pamiętajmy, że korzystanie z odblasków po zmroku, poza 
terenem zabudowanym, to obowiązek. Osoby nie stosujące 
się do przepisów muszą liczyć się z konsekwencjami. Jed-
nak najlepszą motywacją do noszenia odblasków niech bę-
dzie fakt, że dzięki nim jesteśmy bardziej widoczni na drodze, 
a przez to bardziej bezpieczni.

Tomasz Bartos
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JESIENNE
INSPIRACJE

GOTUJ Z OKURKĄ! –  OMLET Z KURKAMI I MOZZARELLĄ 

Składniki na 1 duży omlet (patelnia o średnicy 
28 cm): 
• 3 jajka
• duża szczypta proszku do pieczenia
• sól, pieprz do smaku
• 1-2 łyżki oleju do smażenia
• 1 kulka sera mozarella
• duża garść kurek
• łyżka masła
• garść posiekanej natki pietruszki

Idealny na leniwe niedzielne śniadanie, omlet 
z 3 perfekcyjnymi składnikami: kurkami, mozare-
llą i pietruszką. Gorąco polecam, prostota zawsze 
najsmaczniejsza. Kurki można zastąpić podgrzyb-
kami, maślakami lub prawdziwkami, także będzie 
pysznie. 
 
Kurki dobrze oczyszczamy w wodzie, osuszamy, 
smażymy na maśle ok 15 minut, można je lekko 
doprawić solą i pieprzem.

Jajka roztrzepujemy w misce za pomocą rózgi lub 
mikserem, dodajemy sporą szczyptę soli, pieprzu 
i proszku do pieczenia. Na patelni rozgrzewamy 
olej i wylewamy masę jajeczną. Na standardową 
patelnię 24cm wystarczą 2 jajka. Wtedy należy 
też zmniejszyć ilość składników przypadających 
na omlet.
2 minuty po wylaniu jajek na patelnię, na jednej 
połówce omletu wykładamy pokrojoną w plastry 
mozarellę, posypujemy kurkami i posiekaną nat-
ką. Smażymy ok 3 minuty. Po tym czasie drew-
nianą łopatką należy złożyć omlet na pół. Gołą 
częścią przykryć część ze składnikami. Smażyć 
jeszcze 2-3 minuty, aż do rozpuszczenia sera. 
Smażenie od początku musi odbywać się cały 
czas na średnim, ogniu aby się nie przypalił. Tak 
przygotowanego „połówkowego” omleta nie ma 
potrzeby obracać, „zrzucamy” go od razu na ta-
lerz.

Smacznego!
Barbara Sawicka

5 PYTAŃ DO MISTRZYNI KETTLEBELL

Choć wygląda na drobną, delikatną kobietę, potrafi 
pokazać pazur. Godziny treningów pokazały, że jej siła 
i determinacja mogą zawstydzić niejednego mężczy-
znę. Kettlebell są z żelaza, a ona to żelazo w sobie wy-
robiła. Zarówno w ciele, jak i w psychice. Na co dzień 
możecie ją spotkać w strzeleckim klubie Good Move, 
gdzie jako trenerka prowadzi profesjonalne zajęcia per-
sonalne i rozpisuje plany treningowe. Ale jak niezwykła 
jest to osoba, możecie przeczytać dwa akapity poniżej. 
Prywatnie Aurelia jest niezwykle ciepła, zawsze 
uśmiechnięta i skromna. Można rozmawiać z nią na 
każdy temat godzinami. O swojej pracy opowiada 
z wielką pasją, a to jest to, co cenimy najbardziej!

Katarzyna Jenek: Podobno kettlebell to kompletny tre-
ning, który zmienił Twoje życie. Na czym zatem polega 
trening kettlebell? Czy te kule rzeczywiście są takie re-
welacyjne?
Aurelia Komo-Libio: To pytanie zawiera  kilka pytań :-) 
Odpowiem więc po kolei. Rzeczywiście, trening z odważni-
kiem kettlebell można nazwać kompletnym, gdyż przy uży-
ciu jednego urządzenia możemy wykonać trening całego 
ciała. Zbudować siłę, wytrzymałość, koordynację. Trening 
z obciążeniem jest dość intensywny, więc spalamy więcej 
energii niż na zwykłym fitnessie, a co za tym idzie szybciej 
tracimy tkankę tłuszczową. Nasze ciało robi się smuklejsze, 
silniejsze i jędrniejsze.
Moje życie zmieniło się odkąd zaczęłam uprawiać ten sport. 
Stałam się bardziej  sprawna, silniejsza. Łatwiej sobie ra-
dzę z problemami dnia codziennego, mam więcej energii 
do działania, wyglądam lepiej niż 15 lat temu. Sukcesy, ja-
kie odnoszę, podnoszą moją pewność siebie i samoocenę, 
a sport stał się dla mnie pasją i sposobem na życie. Dla 
mnie te kule są rewelacyjne, chciałabym swoją pasją prze-
kazać innym.
KJ: W ostatnim czasie zapanowała moda na kettle i  
wdzierają się one do zajęć fitness. Jak na nie trafiłaś 
i dlaczego zdecydowałaś się trenować kettlebell ?
AK-L: Moda na kettle faktycznie robi się coraz większa 
w ostatnim czasie. Myślę że przez to, że treningi kulowe 
są bardzo funkcjonalne. Można wykonywać je w domu sa-
memu, można te kule zabrać wszędzie. Na tę modę wpływ 
miała na pewno pandemia, gdyż ludzie obawiając się wy-
chodzenia do klubów, zaczęli sami szukać rozwiązań. Od-
ważnik kettlebell był bardzo praktycznym i dość tanim spo-
sobem na dbanie o swoją kondycję.
Ja swoją przygodę rozpoczęłam w roku 2013. Wówczas 

sama ćwiczyłam w domu z Ewą Chodakowską i było mi 
mało! (śmiech) Wybrałam się na siłownię, gdzie były za-
jęcia z odważnikami kettlebell. I to była miłość od pierw-
szego wejrzenia. Spodobało mi się dosłownie wszystko. Że 
można szybko progresować, że można dobierać ciężar do 
swoich możliwości, że efekty widać niemalże od razu. Po 
kilku miesiącach uczęszczania na zajęcia trener zauważył 
moje zaangażowanie i zabrał mnie ze sobą na zawody. Za-
jęłam tam drugie miejsce, co jeszcze bardziej utwierdziło 
mnie w przekonaniu, że ten sport jest dla mnie, a ja jestem 
stworzona do jego uprawiania.
KJ:  Czy praca z odważnikami pomaga Ci w życiu? 
Kiedy przeglądam artykuły, czytam o dwóch rzeczach 
– wytrzymałości i sile. A co z innymi rzeczami, bardzo 
ważnymi dla kobiet? Chodzi o spalanie tkanki tłuszczo-
wej i ujędrnianie ciała?
AK-L: Praca z kulami stała się moim sposobem na życie. 
Okazało się, że mam ogromny talent do tego i osiągam 
bardzo dobre wyniki. Zdobyłam już 3 złote medale na Mi-
strzostwach Świata, 3 na Mistrzostwach Europy i wiele na 
polskiej arenie.
Tak jak już wcześniej wspomniałam ćwiczenia siłowe wy-
magają od nas większego wysiłku i co za tym idzie zużywa-
my więcej energii (kalorii) na takich zajęciach, więc szybciej 
spalamy tłuszczyk. A nic tak ładnie nie ujędrni i nie wysmu-
kli naszego ciała, jak stymulowanie go dużymi ciężarami. 
Kobietki nie martwcie się że od kettli urosną Wam mięśnie, 
do tego potrzeba konkretniejszych ciężarów! (śmiech)

KJ: Podobno te żeliwne kule są w stanie zastąpić każ-
dy przyrząd. Jak wygląda zatem typowy trening? Czy 
ćwiczenia nie są monotonne? Na siłowni mamy do dys-
pozycji nawet kilkanaście przyrządów. A tutaj jest tylko 
jeden odważnik, którym się macha. To nie jest nudne?
AK-L: Tak mamy jeden przyrząd, ale ćwiczeń do wyboru są 
setki. Można z nich zrobić tysiące kombinacji treningowych. 
Ja bardzo szybko się nudzę, więc każdy mój trening jest 
inny.
Trudno opisać przykładowy trening, bo dobór ćwiczę zależy 
od efektu, jaki chcemy uzyskać. Żeby spalić tkankę tłusz-
czową, polecam wykonywanie ćwiczeń w większym tempie 
z mniejszym ciężarem. Żeby zbudować i wysmuklić mię-
śnie polecam większy ciężar i mniej powtórzeń.
KJ: Czy dużo czasu poświęcasz na treningi? Gdybyś 
mogła zachęcić kogoś do przyjścia na pierwszy tre-
ning, to co byś powiedziała? Wiemy, że na mapie po-
wiatu jest takie miejsce, gdzie można przyjść i zako-
chać się w żeliwnych kulach ? 
AK-L: Zależy w jakim okresie. Gdy przygotowuję się do 
jakiś mistrzostw, to oczywiście zwiększam ilość treningów 
i obciążeń. Gdy jestem poza startami to 4-5 razy w tygo-
dniu. Akurat teraz zaczynam przygotowania do Mistrzostw 
Świata, które odbędą się w tym roku w Belgii pod koniec li-
stopada, ale przede mną 5-6 listopada jeszcze Puchar Pol-
ski w Ostrowie oraz 8-11 grudnia na zakończenie sezonu 
startowego Mistrzostwa Europy w Rzeszowie.
Zachęcam ciągle wszystkich do aktywności, bo widzę jakie 
to przynosi korzyści, poprawia samopoczucie, wygląd, kon-
dycję – ja pomimo 40 lat na karku czuję się jak nastolatka. 
(śmiech)
Niedawno w Strzelcach Kraj. powstało Centrum treningowe 
Good Move, gdzie prowadzę treningi, a także w Drezdenku 
– do odwiedzenia tych miejsc serdecznie zapraszam.
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Nie wystarczy zamieść popiołów po stosach, by świat był 
znowu taki, jak przedtem.
Zofia Mąkosa jest laureatką nagrody Kobieta Roku Woje-
wództwa Lubuskiego 2022, Lubuskiego Wawrzynu Literac-
kiego 2017 oraz Lubuskiego Wawrzynu Literackiego 2019. 
Dwutomowa „Makowa spódnica” jest opowieścią o kobiecej 
solidarności podczas natężonego polowania na czarow-
nice, jakie miało miejsce w połowie XVII wieku. To rzecz 
o kobietach traktowanych przedmiotowo, tłamszonych 
i prześladowanych przez mężczyzn, a w końcu palonych 
na stosach. 
Akcję, rozpoczynającą się w 1647 roku, autorka umieściła 
na ogarniętym wojnami pograniczu Rzeczpospolitej i Rze-
szy Niemieckiej, gdzie w pobliżu wioski Karge (obecna Kar-
gowa), przy mokradłach mieszka garbata zielarka Wiga, 
która po zaginięciu córki Doroty, samotnie opiekuje się jej 
dzieckiem Rozalką. Niemłoda już, zniszczona ciężkim ży-
ciem kobieta, często pojawia się we dworze, gdzie swoimi 
maściami i mieszankami ziół przynosi mieszkańcom ulgę 
w cierpieniu. Zabiera tam ze sobą wnuczkę, małą ciekawą 
życia dziewczynkę, która zaprzyjaźnia się z niewiele star-
szym znajdą Jakubem, wychowankiem Baltazara von Le-
sta, zarządcy dworu w Karge. 
Jakub, uczony przez swego pana, przekazuje dziewczynce 
niewielką część swej wiedzy, czym rozbudza w niej pra-
gnienie poznania tego, co nieznane. Babka, nie jest z tego 
zadowolona, bo ze znajdujących się tuż za miedzą Nie-
miec, dochodzą wieści o paleniu na stosach światłych ko-
biet uważanych za wiedźmy. Poważnie obawia się o swoje 
i wnuczki bezpieczeństwo. Strach się potęguje, gdy ludz-
ka zawiść stawia zielarkę w złym świetle. Na domiar złego 
okolica zasiedlona zostaje przybyłymi z Niemiec rodzinami, 
którym nie podoba się ziołolecznictwo, wiedza o sposobach 
leczenia, a nawet garb zielarki… 
Sąsiedzkie tajemnice, skrywane zbrodnie domowe, prze-
śladowanie, wszechobecna dewocja, straszenie karą bo-
ską a do tego siejące zniszczenie żywioły, powodują że 

kobiety nie czują się bezpiecznie. Tymczasem losy Rozalki 
i Jakuba rozchodzą się. Dziewczynka trafia na wychowa-
nie do zamożnego małżeństwa, a chłopiec zostaje wysłany 
do  dworu w Międzychodzie, gdzie ma być kształcony na 
zarządcę majątku. W międzyczasie wyjaśnia się tajemnica 
pochodzenia chłopca.
Mijają lata, samotna i schorowana zielarka Wiga po tragicz-
nym zdarzeniu osiada w rodzinnym Kolzig (obecne Kolsko 
w województwie lubuskim). Zamieszkuje w domu po ojcu, 
w sąsiedztwie ciotki i kuzynek, które również są zielarkami. 
Sytuacja zmienia się diametralnie, gdy do Kolzig dociera 
fala procesów o czary, którą skutecznie podżega tajemni-
czy Antonius Radoszewski oskarżający kobiety o wszyst-
kie nieszczęścia i kataklizmy, które spadają na okolicę. 
W swych działaniach posiłkuje się religią i co dziwne, za-
bobonami. Wystarczy, że kobiety radośnie zatańczą na 
łące, by zostały posądzone o miłowanie szatana i rzucanie 
czarów na innych. 
Mieszkańcy okolicznych miejscowości ulegając zawistnym 
podszeptom zaczynają wzajemnie na siebie donosić. Ko-

biety wtrąca się do piwnic, gdzie kat ma ręce pełne roboty, 
stosując wobec nich wymyślne tortury. Wiele z nich koń-
czy żywot w płomieniach, na stosie, na oczach wszystkich 
mieszkańców. 
Życie Wigi również jest zagrożone, a ją samą ogarnia 
ogromny strach, czy zdoła uchronić pełnoletnią już Roza-
lię, której chęć rozszerzania swej wiedzy stanowi ogromne 
niebezpieczeństwo. Drogi Rozalki i Jakuba ponownie krzy-
żują się, ale czy z dziecięcej przyjaźni można rozwinąć coś 
więcej? Trudno na to odpowiedzieć, nie zdradzając fabuły, 
a zapewniam, że dzieje się bardzo dużo.
Autorka doskonale wyważa dobre i złe strony ówczesnego 
życia, bo oprócz nieszczęść i trosk jest czas na miłość, sza-
cunek, przyjaźń a nawet na marzenia, którym tak bardzo 
przeciwna jest stara zielarka.
Wymyślona fabuła doskonale współgra z historycznymi 
zdarzeniami, dialogi są naturalne, nie przerysowane, a dba-
łość o szczegóły urzeka. Bohaterowie są tak prawdziwi, że 
po zakończeniu lektury miałam wrażenie, że wysłuchałam 
opowieści o żywych ludziach.
Pani Zofia, mistrzyni opisów codziennego życia sprawia, 
że ta powieść dosłownie teleportuje czytelnika w XVII wiek. 
Autorka bardzo plastycznie i wielowymiarowo przedstawia 
obraz ówczesnego świata. Doskonale pokazuje codzienne, 
pełne trudu życie. Moja wyobraźnia i pamięć pracowały na 
pełnych obrotach, czułam zapach kapusty gotowanej przez 
kucharkę Agatę, zapach ziół zbieranych o poranku. Wraz 
z bartnikiem Bartłomiejem zbierałam miód z leśnych bar-
ci; płakałam z kobietami uwięzionymi w dworskiej piwnicy 
i wstrzymywałam oddech z obawy o ich dalsze losy.
Kobiety, będące bohaterkami tej cudownej dylogii są na-
szymi siostrami. Siostrami, bo nawet teraz, kilka wieków 
później, my kobiety, ciągle musimy walczyć z niesprawie-
dliwością, nierównym traktowaniem, ze stereotypami się-
gającymi tysięcy lat, z ograniczeniem wolności czy brakiem 
tolerancji. Pamiętajmy o bohaterkach „Makowej spódnicy”, 
bo to one toczyły już tak dawno walkę, by nam żyło się te-
raz lepiej. Nie dajmy spalić się na współczesnych stosach, 
tych prawdziwych i wirtualnych.
„Dzisiaj to siostry, bo oddychała powietrzem  wypełnionym 
ich krzykiem i popiołem ze spalonych włosów”.

Aneta Broniewska

„POWSTAŁ NARÓD WARSZAWY, BY UWOLNIĆ STOLICĘ OD ZŁA...”

Za nami kolejna rocznica bohaterskiego zrywu mieszkań-
ców Warszawy. 1 sierpnia 1944 roku, o godzinie 17:00 bo-
haterscy Powstańcy chwycili za broń i z wiarą w zwycię-
stwo stanęli do boju, bitwy ze znienawidzonym niemieckim 
okupantem. Potrzeba stawienia oporu w społeczeństwie 
narastała już od dłuższego czasu, a w ludziach wola po-
mszczenia swoich bliskich nie dawała się dłużej tłumić. 
W czasie powstania śmierć poniosło od 150 do 200 tysięcy 
Polaków. Według szacunków wśród zabitych było ok. 16 ty-
sięcy żołnierzy. W momencie wybuchu Powstania okupanci 
otrzymali jasną wskazówkę wypowiedzią przez Heinricha 
Himmlera: każdego mieszkańca należy zabić, nie wolno 
brać żadnych jeńców. Warszawa ma być zrównana z zie-
mią, by w ten sposób stworzyć zastraszający przykład dla 
całej Europy. 

Powstanie trwało 63 dni. Oprócz strat osobowych, ogrom-
nym zniszczeniom uległy zabudowania i infrastruktura mia-
sta. Po stłumieniu Powstania z miasta zostali wypędzeni 
mieszkańcy, a Niemcy przystąpili do burzenia ocalałych za-
budowań Warszawy. Tragizm, jaki obrazują liczby osób za-
bitych i dokonane zniszczenia świadczą o barbarzyństwie 
narodu niemieckiego oraz determinacji, z jaką dokonywana 
była eksterminacja Polaków i Polskości. 
Historycy, osoby badające zagadnienia wojenne, w oce-
nach zasadności wybuchu Powstania są podzieleni. Ne-
gatywne opinie opierają głównie na ocenie możliwości 
bojowej (liczebność, posiadana broń). Spróbujmy jednak 
spojrzeć na decyzję podjęcia walki z perspektywy Warsza-
wiaka, człowieka dla którego wrzesień 1939 to data końca 
dotychczasowego życia. Do tego dnia ludzie zamożni, wy-

kształceni, ale też ludzie biedni, prości, mają jedną płasz-
czyznę wspólną – są ludźmi. A tę właśnie niezbywalną 
cechę od początku wojny hitlerowscy najeźdźcy próbowali 
im zabrać. Dla wielu Powstańców Warszawy to właśnie ta 
rzeczywistość stanowiła bodziec do podjęcia walki. Jak pi-
szą w swoich pamiętnikach, nie mogli być dłużej nazywani 
polskimi bandytami, polskimi świniami. Nie mieli już sił na 
trwanie na kolanach, kiedy codziennie mordowani byli ich 
bliscy, przyjaciele, sąsiedzi. Oni decyzji o wybuchu Powsta-
nia Warszawskiego nie kwestionują, dla nich 63 dni walk to 
okres chwały i walki o godność. 

Łukasz Bogdziewicz

JUBILEUSZOWY WYPOCZYNEK
„DZIECI WOJNY” W DZIWNOWIE

Już po raz dziesiąty blisko 40 członków i sympatyków strze-
leckiego Oddziału Dzieci Wojny w Polsce, wypoczywało od 
28 maja do 04 czerwca w Ośrodku Rekreacyjno-Wypo-

czynkowym „DANKAR” nad Morzem Bałtyckim.
Tygodniowy, jubileuszowy pobyt w Dziwnowie przebiegał 
w miłej, koleżeńskiej atmosferze. Sprzyjała nam wyśmie-
nita, słoneczna pogoda, dająca asumpt do uczestnictwa 
w pieszych, nadmorskich wycieczkach, w „łapaniu” opale-
nizny na morskiej plaży, w turnieju gry w boule, w którym 
I miejsce zajął Władysław Szut, II Marek Ślusakowicz,  a III 

miejsce Zenon Andruch.  Prawdziwą przyjemnością były in-
tegracyjne spotkania towarzyskie przy ognisku i grillu.

Jak przystało na Jubileusz naszego 10-lecia wypoczywania 
w Ośrodku, spotkaliśmy się w godzinach popołudniowych 
na uroczystym apelu, gdzie wspólnie z byłymi członkiniami 
chóru „GAUDIUM”, zaśpiewaliśmy skomponowany przez 
Urszulę Berdowską hymn „Dzieci Wojny”. 
Kolejnym punktem uroczystości było uhonorowanie od-
znaczeniami osób zasłużonych i wspierających działal-
ność naszego stowarzyszenia. Medalami 50-lecia SDW 
odznaczeni zostali: Helena Mosiewicz – sekretarz Strze-
leckiego Oddziału SDW i Karol Zięba – dyrektor ośrodka 
„Dankar”. Kolejnym odznaczeniem, przyznawanym przez 
Zarząd Główny SDW, jest „Złoty Krzyż” Zasługi dla SDW, 
który otrzymało sześć osób, czynnie działających na rzecz 
organizacji: Andrzej Anyżewski, Urszula Czyczyn, Maria 
Ołowiecka, Maryla Rachlewicz, Renata Szczepankiewicz 
i Feliks Wojtczak. Wszyscy uczestnicy turnusu wrócili do 
Strzelec w bardzo dobrych nastrojach.
(Fot. Andrzej Anyżewski)

Zenon Andruch
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SPRAWY SPOŁECZNE

KOLONIA ZUCHOWA „CO SŁONKO WIDZIAŁO”

„Ustawimy mały obóz, bramę zbudujemy z serc,
A z tych dusz, co tak gorące zbudujemy sobie piec.
Rozpalimy mały ogień, a w tym ogniu będziesz piekł
Naszą przyjaźń, która łączy, która da Ci to, co chcesz”
Powyższy cytat to refren jednej z najbardziej znanych har-
cerskich piosenek „Mały obóz”. I jak zapewne domyślić się 
można, cytat ten jest wstępem do podsumowania kolonii zu-
chowej, a konkretniej – Kolonii Zuchowej „Co słonko widziało 
– zdobywcy Olimpu”.
Podczas tegorocznych wakacji ponad trzydzieścioro zuchów 
działających na terenie naszego hufca wyruszyło w podróż 
pełną niesamowitych przygód. W podróż do lasu, nad brze-
giem jeziora. Do miejsca, gdzie niemożliwe staje się możli-
we. W podróż do Harcerskiego Ośrodka Wypoczynkowego 
w Smerzynie w województwie kujawsko-pomorskim. Zanim 
opowiemy Wam o tym, co na kolonii się działo, musimy Was 
zapoznać z jej tematyką i Kadrą.
Tegoroczny motyw kolonii, to powrót do dzieciństwa naszej 
kadry, które opierało się o bajkę „Hercules” i całą mitologię 
grecką z nią związaną. Dlaczego mitologia grecka? Już wy-
jaśniamy: nasze zuchy każdego dnia na porannym apelu za-
poznawały się z twórczością wybitnej polskiej poetki Marii Ko-

nopnickiej. Każdy jej wiersz idealnie przekładał się na postaci 
oraz mity greckie. By jednak nie zanudzić naszych zuchów 
kadra w składzie: komendantka kolonii podharcmistrzyni Ewa 
Grzankowska, kwatermistrzyni kolonii przewodniczka Sara 
Gaweł, programowiec kolonii przewodniczka Jessika Gula-
jew, wychowawca Katarzyna Doroszczonek, wychowawca 
podharcmistrz Jan Lesiak, przyboczna samarytanka Zuzanna 
Zamerluk oraz przyboczna samarytanka Daria Czernicka, po-
stanowiła za motyw główny obrać właśnie bajkę „Hercules”, 
która w zabawny sposób wyjaśnia losy bogów i bohaterów 
greckich.
Program kolonii obfitował w ciekawe zajęcia, wyjścia i wyjaz-
dy, a wszystko to dzięki dofinansowaniu Lubuskiej Kurator 
Oświaty, której składamy ogromne podziękowania. Dzięki 
corocznemu wsparciu Kuratorium, nasze dzieci i młodzież 
mogą brać udział w bogatych programach wyjazdowych pod-
czas harcerskiego lata.
Czas na podsumowanie kolonii. O tym, co się podczas ośmiu 
dni w lesie działo, przeczytacie poniżej.
Trzydzieścioro dwoje śmiałków w wieku nieprzekraczającym 
dziesięciu lat, dwudziestego drugiego lipca spakowało swoje 
plecaki, założyło mundury i wyruszyło w podróż w nieznane. 

Najpierw pożegnali się ze swoimi rodzinami, by następnie 
wsiąść do autobusu i kolejne trzy godziny spędzić na śpie-
waniu, pląsaniu i zawieraniu nowych znajomości. Po dość 
krótkiej podróży nadszedł najbardziej wyczekiwany moment 
– zwiedzenie bazy tegorocznej kolonii, zakwaterowanie 
w Domkach Zucha i podział na drużyny kolonijne. 
W myśl przewodniego tematu kolonii „Zdobywcy Olimpu” po-
dzielili się na trzy drużyny: Demeter i Spółka (pod przewod-
nictwem Druhny Katarzyny Doroszczonek i Druhny Zuzanny 
Zamerluk), Granaty Aresa (pod przewodnictwem Druha Jana 
Lesiaka i Druhny Darii Czernickiej) oraz Dzieci Posejdona 
(pod przewodnictwem Druhny Sary Gaweł i Druhny Jessiki 
Gulajew), które już do samego końca kolonii działały w takich 
grupach i wspólnie brały udział w zajęciach.
Każdy kolejny dzień był spędzony z bogiem greckim: Hefaj-
stosem, Ateną, Aresem, Posejdonem, Demeter oraz Apollo, 
a na każdym apelu czuwał nad nami sam Zeus. 
Podczas kolonii zuchowej śmiałkowie biorący udział w tak 
niesamowicie intrygującej podróży rozwijali swoje umiejęt-
ności, samodzielność, radzenie sobie ze stresem i tęsknotą, 
ćwiczyli sprawność fizyczną, zdobywali sprawności zuchowe, 
zawierali nowe znajomości. 
Upływające dni dostarczały naszym małym harcerzom wielu 
wrażeń i nowych umiejętności. Bogaty program, fantastycz-
ne przygody nasze zuchy zapisywały w swoich wakacyjnych 
tomikach poezji. Wklejały tam nie tylko wiersze Marii Konop-
nickiej, poznawane każdego ranka na apelu, ale również opi-
sywały swój dzień. 
Dzięki temu ćwiczyliśmy sumienność i regularność w działa-
niu. Ale kolonia to nie tylko czas pracy nad nowymi umiejętno-
ściami, to również czas pracy nad sobą, nad lękami i obawa-
mi. Podczas kolonii poznaliśmy zasady udzielania pierwszej 
pomocy, nauczyliśmy się krzesać ogień za pomocą krzesiwa, 
nabyliśmy wiedzę, którą wykorzystamy w życiu codziennym. 
Każdego dnia ćwiczyliśmy swoje ciało – podczas porannej 
rozgrzewki i konkurencji sportowych, w których mieliśmy oka-
zję brać udział, swój umysł – dzięki szyfrom, ćwiczeniom wy-
mowy i pamięci, a także siłę ducha – podczas stawiania czoła 
codziennym wyzwaniom. 
Kolonia to czas podsumowań całorocznej pracy gromady 
i wspaniała przygoda, która pozostaje w naszych dzieciach 
na długie lata. Wszak harcerstwo, to przygoda na całe życie. 
I tak, jak śpiewaliśmy ostatniego dnia, jeszcze wrócimy do 
lasu i jeziora. Nie za rok, no to za dwa. Po to, by znów przeżyć 
harcerską podróż i oddać się fali niesamowitych przygód.
A o tym, co dokładnie każdego dnia działo się na kolonii, prze-
czytać możecie na stronie internetowej: strzelce.zhp.pl

Jessika Gulajew

LUBUSKIE GRONO 2022

Większości z nas harcerstwo kojarzy się głównie z bezinte-
resowną pomocą. I bardzo słusznie! Każdego dnia tysiące 
instruktorów ZHP w całym naszym kraju starają się zmieniać 
świat na lepszy. Każdy na swój sposób i na miarę własnych 
sił. Pewnie i Wy znacie z lokalnego środowiska Druhny i Dru-
hów, o których zawsze ciepło myślicie i wiecie, że możecie 
na nich polegać. W tym roku, po raz pierwszy na uroczystej 
gali, Chorągiew Ziemi Lubuskiej ZHP postanowiła uhonoro-

wać najaktywniejszych instruktorów naszego województwa. 
Wśród nominowanych znaleźli się również instruktorzy z Po-
wiatu Strzelecko-Drezdeneckiego.
6 września 2022 roku w Zielonej Górze odbyła się pierwsza 
w historii Gala plebiscytu „Lubuskie Grono”. Wśród ponad 30. 
nominowanych znalazło się aż pięciu instruktorów z Hufca 
Strzelecko-Drezdeneckiego: podharcmistrzyni Ewa Grzan-
kowska, przewodniczka Jessika Gulajew, przewodniczka 

Sara Gaweł, podharcmistrz Jan Lesiak oraz przewodnik Kac-
per Sowała. Każdy z naszych instruktorów został nominowa-
ny do jednej z pięciu kategorii. 
Z wielką przyjemnością możemy ogłosić, że laureatką w ka-
tegorii „skuteczni wychowawczo drużynowi” została przewod-
niczka Jessika Gulajew, która od wielu lat pełni czynnie służ-
bę na polu metodyki zuchowej, dbając o jakość wychowania 
najmłodszych członków naszego hufca. Druhno Jessiko, 
życzymy dalszych sukcesów na instruktorskiej ścieżce. Jest 
Druhna przykładem, do którego dąży niejeden harcerz i har-
cerka. 
Ogromne gratulacje należą się, oczywiście, wszystkim nomi-
nowanym, którzy na co dzień oddają ogromną część siebie 
harcerstwu. Jak mówił sam założyciel scoutingu Robert Ba-
den-Powell: Nie chodzi o to, byśmy osiągnęli nasze najwyż-
sze ideały, lecz o to, aby były one naprawdę wysokie.
Podziękowania kierujemy do Pana Bogusława Kierusa – Sta-
rosty Powiatu Strzelecko-Drezdeneckiego oraz Burmistrz 
Drezdenka Karoliny Piotrowskiej. Wasze wsparcie podczas 
Gali, jak i całego roku harcerskiego było i jest dla nas nieoce-
nione. Dziękujemy, że jesteście!
Fotorelację z całego wydarzenie możecie zobaczyć na stro-
nie internetowej oraz Facebooku Chorągwi Ziemi Lubuskiej. 
Poza wyłonieniem zwycięzców poszczególnych kategorii, 
zebrani w Regionalnym Centrum Animacji Kultury uczestni-
cy Gali, wzięli udział w występach artystycznych (tanecznych 
oraz wokalnych). Mówią, że było jak na Oscarach… Musimy 
zaprzeczyć, było zdecydowanie lepiej.

Sara Gaweł
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NIC ZWYCZAJNEGO 

Pisze w prosty sposób  o skomplikowanych rzeczach, emo-
cjach, uczuciach. Fragmenty życia między wersami wierszy 
ks. Jerzego Hajdugi może odkryć każdy czytelnik. 
Debiutował jako młody człowiek w dalekim Krakowie. I wła-
śnie to miasto odcisnęło na poecie największe piętno, chociaż 
w Drezdenku jest już od 17 lat. Niedawno na rynku pojawiły 
się dwa nowe tomiki wierszy Jerzego Hajdugi „Takie twoje 
odchodzenie” oraz „Zostań”, w których autor przypomina nam 
o tym, co najważniejsze w życiu. Ceni każde słowo. Dale-
ki jest od mentorstwa, nie przemawia do odbiorcy z pozycji 
tego, który wie wszystko najlepiej. Raczej zaprasza do dialo-
gu, dając tym samym wyraz szacunku dla czytelnika. 
Wiersze księdza Jerzego Hajdugi wymykają się analizom, 
gdyż każde ich odczytanie, to swoista, bardzo indywidualna 
podróż czytelnika do krainy marzeń. Podjął się nietypowej dla 
kapłana funkcji. On nie tłumaczy relacji z Bogiem, ale uczy 
nas zdziwienia. Potrafi pisać w sposób przemawiający do 
każdego. Czy pisząc dba o wizerunek księdza? Jak mówi: 
„tak, ale każdy inaczej to odbiera”. Według niego w kaza-
niach słowo jest na wagę złota. Dlatego głosi krótkie homilie, 

które cenią ludzie. Wiersze również są krótkie, oszczędne 
w słowach. Mamy tu do czynienia z poezją żywą, oczekiwaną 
i chętnie czytaną. Wiersze ks. Jerzego to genialna równowa-
ga pomiędzy obrazowaniem a doniosłością i lapidarnością 
języka. Czasem treść ukryta jest pomiędzy wyrazami. 
Wiersze  buduje w oparciu o niedomówienie. Warto zwró-
cić uwagę na fakt, że ks. Jerzy w swoich wierszach używa 
form codziennych, a nawet kolokwialnych, które nie mają nic 
wspólnego z patetycznym modelem pisania o miłości czy 
Bogu. Te kolokwializmy nadają utworom kolorytu, ocierają 
się wręcz o prywatną rozmowę z autorem. Pisząc zrozumia-
le, bez awangardowych wynurzeń, przekazuje głębokie my-
śli filozoficzne. Jego wiersze nie potrzebują rzeczników, one 
bronią się same. One wręcz lgną do czytelnika, wtulają się 
w jego rozterki, zaspokajając głód ukrytych emocji i dając od-
powiedzi na stawiane często trudne pytania.  Ksiądz Jerzy pi-
sząc o prostych rzeczach, emocjach przypomina nam o tym, 
co jest najważniejsze w życiu, a co przez nieuwagę możemy 
pominąć.

Katarzyna Jenek

OKIEM PRAWNIKA

Kara umowna, komu i kiedy się należy? 
W momencie podpisywania umowy, obie strony zobowią-
zują się, że będą przestrzegać zawartych w niej warun-
ków. Jednakże czasem pojawiają się okoliczności, które 
uniemożliwiają całkowite wykonanie umowy lub okolicz-
ności, w których jedna ze stron nie wywiązuje się z umo-
wy w sposób właściwy. Co wtedy? W takim przypadku 
stosuje się odpowiednie zabezpieczenia. Należy do nich 
chociażby kara umowna, która ma wyeliminować powyż-

sze sytuacje lub też zmniejszyć negatywne skutki wyni-
kające z niedotrzymania warunków.  
Kara umowna to jedna z najpopularniejszych metod zmo-
bilizowania dłużnika do prawidłowego i terminowego wy-
konania zobowiązania wynikającego z warunków umowy 
oraz wzmocnienia pozycji wierzyciela. 
Czym jest kara umowna?
Artykuł 483 § 1 kodeksu cywilnego stanowi, iż „Jeżeli któraś 
ze stron poniesie szkodę przez niewykonanie lub nienależyte 
wykonanie umowy, druga będzie zobowiązana do zapłacenia 
sumy wskazanej w umowie”. Kara umowna ma za zadanie 
motywować strony do spełnienia świadczenia, a nie stanowić 
jego ekwiwalent. 
Kara umowna stanowi zryczałtowane odszkodowanie na wy-
padek, gdy jedna ze stron umowy nie wykona lub źle wyko-
na umowę. Strony mogą zastrzec w umowie, że naprawienie 
szkody wynikłej z niewykonania lub nienależytego wykonania 
zobowiązania niepieniężnego nastąpi przez zapłatę określo-
nej sumy pieniędzy. Karę umowną można ustanowić tylko 
odnośnie do zobowiązań niepieniężnych. Zobowiązaniem 
niepieniężnym jest np. wykonanie dzieła, przekazanie rzeczy 
do używania, wykonanie umowy zlecenia, itp.
Istnienie kary umownej jak i jej wysokość musi być określone 
w umowie zawartej między stronami. Jeżeli strony nie zapi-
szą w umowie, że należy się kara umowna, wtedy się ona nie 
należy. Wówczas należy dochodzić odszkodowania na zasa-
dach ogólnych (art. 471 k.c.).
Wysokość kary umownej
Wysokość kary umownej zależy od ustaleń zawartych w umo-
wie, nie zaś od rozmiaru szkody jaką poniosła strona, na 
której rzecz nie spełniono zobowiązania lub spełniono je nie-
należycie. Prawo żądania kary umownej powstaje z chwilą 
wystąpienia po stronie wierzyciela  szkody. Udowodnienie 
więc, że szkoda nie powstała jest równoznaczne 
z wykazaniem, że nie zaistniały okoliczności uzasadniające 
zapłatę kary.
Na wysokość kary umownej ma wpływ częściowe wykonanie 
zobowiązania. Artykuł 484 § 2 kodeksu cywilnego wskazu-

je, że jeżeli świadczenie zostało spełnione w części, dłużnik 
może domagać się obniżenia wysokości ustalonej kary. Ma 
takie prawo zwłaszcza 
w sytuacji, gdy znaczna część zobowiązania została wypeł-
niona w terminie, a zwłoka jest niewielka.    
Obniżenie kary umownej jest możliwe w przypadku, gdy karę 
umowną można określić  jako rażąco wygórowaną. 
Co istotne, w przypadku naruszenia zobowiązania, na wypa-
dek którego została zastrzeżona kara umowna, należy się ona 
wierzycielowi bez względu na wysokość poniesionej szkody. 
Szkoda ta mogłaby być mniejsza lub też większa. W tym 
drugim przypadku, jeżeli szkoda przewyższa wysokość kary 
umownej, to prawo do żądania odszkodowania przenoszące-
go wysokość zastrzeżonej kary jest możliwe tylko wtedy, gdy 
strony zawarły takie postanowienie w umowie. 
Jeżeli jednak zobowiązanie zostało w znacznej części wyko-
nane lub w przypadku, gdy kara umowna jest rażąco wygóro-
wana, zobowiązany do zapłaty będzie mógł żądać zmniejsze-
nia kary umownej – tzw. miarkowanie kary umownej. 
Ważne!
Pamiętać należy, że istnieje konieczność wykazania szkody 
w związku z niewykonaniem lub nienależytym wykonaniem 
zobowiązania przez dłużnika. Najczęściej przyjmuje się, że 
jeżeli dłużnik nie wykona zobowiązania lub nienależycie wy-
wiąże się ze swoich obowiązków, ale po stronie wierzyciela 
nie powstanie żadna szkoda, nie powstanie możliwość żąda-
nia zapłaty kary umownej. Okoliczność tę powinien wykazać 
dłużnik chcący się uwolnić od obowiązku zapłaty kary umow-
nej.
W przypadku, gdy umowa nie zostanie zrealizowana w umó-
wionym czasie, wierzyciel ma prawo zażądać od dłużnika za-
płaty kary umownej. Jeżeli ten się nie zgadza z takim wezwa-
niem, powinien wykazać, że pomimo opóźnienia wierzyciel 
nie doznał żadnej szkody. Jeżeli okaże się to prawdą – dłuż-
nik nie będzie musiał płacić kary umownej.

 Janusz Stefańczyk

ODZNACZENIE DLA DREZDENECKIEGO 
MISTRZA ORGANÓW 

9 września 2022 w Katedrze Gorzowskiej z rąk biskupa ordy-
nariusza Tadeusza Lityńskiego osoby zasłużone dla diecezji 
Zielonogórsko-Gorzowskiej otrzymały odznaczenia. Pośród 
osób wyróżnionych znalazł się Pan Witold Bonifaciuk organi-
sta, który swoją posługę pełnił przy parafii pw. Przemienienia 
Pańskiego w Drezdenku przez 46 lat. Pan Witold wpisał się 
nie tylko w życie parafii, ale całej lokalnej społeczności. Za-
równo wydarzenia religijne jak i patriotyczne wzbogacał Jego 
śpiew i akompaniament muzyczny. 
Dzień później, bo 10 września licznie zgormadzeni na uro-
czystej Mszy Świętej mieszkańcy Drezdenka wyrazili Panu 
Witoldowi swoją wdzięczność i złożyli serdeczne życzenia.
Życzymy, aby czas zasłużonej emerytury stanowił dla Pana 
Witolda kolejny ważny okres w życiu, czas poświęcony dla 
najbliższych, a jako parafianie mamy nadzieję, że nasz Mistrz 
organów jeszcze nie raz uraczy nas swoja grą i śpiewem. 

Łukasz Bogdziewicz
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DNI TRZEBICZA 2022

W Trzebiczu 30.07.2022 r. odbyła się coroczna imprezą pod 
nazwą Dni Trzebicza. Rozpoczęliśmy od IV rajdu rowero-
wego im. Adama Pieluszczaka – niezwykłego kolarza lat 40 
i 50tych. Rajd pod Patronatem Wojewody Lubuskiego Wła-
dysława Dajczaka zorganizowany został przez Klub Rowero-
wy „Szprycha” Trzebicz i „Jednoślad” Drezdenko. W rajdzie 
uczestniczyło 50 osób: dzieci, młodzież oraz dorośli. Każdy 
z uczestników otrzymał dyplom, medal i badzik pamiątkowy, 
który wręczyła prezes „Szprychy” Jadwiga Rudkiewicz wraz 
z sołtysem Trzebicza. 
Nie zabrakło poczęstunku i wspólnej integracji uczestników, 
którzy przejechali ok. 15 km trasę. Wszyscy dotarli do mety 
- gratulujemy. 
Od godz. 16.00 do 19.00 odbywały się atrakcje dla dzieci na 
boisku KS URAN: zamki dmuchane od firmy Event Expres 
z Trzcianki, Ahoj Przygodo wykonywała dla dzieci tatuaże 
i warkoczyki, Pani Katarzyna Campbell malowała buźki dzie-

ciom i prowadziła warsztaty balonowe, Campanula Małgorza-
ta Grabowska z Zielątkowa przeprowadziła warsztaty ozda-
biania figurek drewnianych. 
Pasjonaci starych motocykli: Daniel Grotus, Grzegorz Ma-
gierski, Grzegorz Fabjański, Dawid Nowak, Wojtek Cieślak 
przybyli swoimi zabytkowymi motorami. Każdy mógł się prze-
jechać. Nie zabrakło stoiska Nadleśnictwa Karwin. Dzieci 
mogły rozwiązywać zagadki przyrodnicze, spróbować darów 
lasu, otrzymać za swoją wiedzę świetne gadżety. Wszystkie 
atrakcje dla dzieci były darmowe. 
O godz. 17.00 wręczono im nagrody za konkurs plastyczny 
„Trzebicz, tu mieszkam”. I miejsce wśród starszych dzieci za-
jęła Martyna Iwaszko, II Konrad Fabjański, III Wiktoria Mazu-
rak i Marceli Tokarski. 
Wśród młodszych dzieci I miejsce zajęli Ksawery i Blanka 
Rudkiewicz. Pozostałym uczestnikom przyznano wyróżnie-
nia. Gratuluję, wszystkie prace były przepiękne. 

W międzyczasie odbył się mecz piłki nożnej URAN Trzebicz 
kontra Radowiak Drezdenko, a wieczorem przyszedł czas na 
zabawę taneczną dla dorosłych. Catering ze swojskim jadłem 
prowadziło Koło Gospodyń Wiejskich „Stokrotki” z Trzebicza, 
a oprawę muzyczną zapewnił Wojciech Iwaszko. 
Organizatorem imprezy byli: Sołtys i Rada Sołecka Trzebi-
cza, KGW Stokrotki, Klub Rowerowy „Szprycha” Trzebicz. 
Dziękuję wszystkim którzy pomogli w zorganizowaniu stoiska 
imprezy, sprzątaniu, przewozie rzeczy itd., a przede wszyst-
kim KGW Stokrotki i Radzie Soleckiej, Klubowi „Szprycha” 
i osobom postronnym – Jadwidze, Aleksandrze i Arturowi 
Rudkiewiczowi, Ani, Michałowi, Jerzemu Ankutowiczowi, Basi 
Kowalskiej, Anecie Wrzesińskiej, Damianowi Tokarskiemu, 
Krzysiowi Janiszynowi, Piotrowi i Henryce Noga, Jackowi 
Chmielewskiemu, Danucie Pieluszczak, Urszuli Stefańskiej, 
Krystynie Krysiak, Agnieszce Fabjanskiej, Elżbiecie Pilich, 
Kasi Deustchman, Łukaszowi Borduna, Michałowi Szlenda-
kowi, Markowi Klimowskiemu i Andrzejowi Romaniukowi, He-
lenie Ratkiewicz, Sabinie Kramie. 
Podziękowania dla sponsorów: Zakład Masarniczy Państwa 
Przewoźnych Trzebicz, Piekarnia Hert z Gościmia, Anna 
i Jerzy Ankutowicz, Michał, Renata Szlendak, Sklep Spo-
żywczy Miś z Trzebicza, Sklep u Małysza Trzebicz, Stokrotki 
Trzebicz, „Szprycha” Trzebicz, Wojewoda Lubuski – Lubuski 
Urząd Wojewódzki w Gorzowie Wlkp., Starostwu Powiatowe-
mu w Strzelcach Kraj., Radzie Sołeckiej Trzebicza, Beacie 
i Rafałowi Ambroszkiewiczom, Pawłowi Wasilewskiemu, An-
nie Pilich, Sylwii i Włodkowi Czaprackim, Krystynie Krysiak, 
Elżbiecie Pilich. 
Dziękujemy licznie przybyłym na nasze świętowanie. Do zo-
baczenia za rok!

Paulina Pieluszczak-Suchodolska

STRZELNICA W DOBIEGNIEWIE

O strzelnicy prowadzonej przez pasjonatów strzelectwa 
sportowego Adam Król rozmawiał z Gerardem Maszni-
czem, prezesem Stowarzyszenia – Klub Strzelecki „Del-
ta” w Dobiegniewie.
Adam Król: Jak długo działacie i co jest waszym celem?
Gerard Masznicz: Stowarzyszenie powstało w 2016 roku. 
Jesteśmy zarejestrowani w Lubuskim i Polskim Związku 
Strzelectwa Sportowego. Sportem interesujemy się od wielu 
lat. Większość z nas wywodzi się z Gardy Ostróda. Do Dobie-
gniewa trafiliśmy przez kilku kolegów z okolic Dobiegniewa. 
Wtedy weszliśmy we współpracę z ówczesnym burmistrzem 
– Leszkiem Walochem. 
Klub stworzony został przez profesjonalistów i pasjonatów 
strzelectwa sportowego. Znajdą w nim coś dla siebie zarówno 
doświadczeni, jak i początkujący strzelcy. Pod okiem zawodo-
wych trenerów, uczestnicy poznają tajniki broni i sprawdzone 
techniki strzeleckie. Klub ma charakter kolekcjonersko-spor-
towy – nasi członkowie po zdanych egzaminach i uzyskaniu 
patentu strzeleckiego i licencji zawodniczej oraz po przejściu 
badań lekarskich, mogą wystąpić do WPA o pozwolenie za-
równo na broń sportową jak i kolekcjonerską. 
W klubie panuje miła atmosfera, organizujemy pogadanki na 

temat strzelectwa, elaboracji amunicji, jak obsługiwać broń, 
bo bezpieczeństwo w strzelectwie jest najważniejsze. Organi-
zujemy także zawody. Wspieramy różne akcje charytatywne, 
zbiórki, które jak ostatnio się dowiedziałem przynoszą zamie-
rzone efekty.
AK: Ostatnio odbyły się zawody o Puchar Starosty. Jak 
wam się współpracuje z powiatem?
GM: Tak, nawet sam Starosta wziął udział w zawodach! Jak 
na osobę, która na co dzień nie strzela, wyniki miał bardzo 

dobre. Współpraca ze Starostwem układa się bardzo dobrze. 
Chcielibyśmy współpracować na poziomie szkół średnich. 
Czasy w jakich żyjemy, są trudne, a my możemy oswoić mło-
dzież z bronią. Mamy wykwalifikowanych instruktorów, może-
my szkolić ją na trenażerach, by przybliżyć uczniom zasady 
obsługi broni i strzelania sportowego.
AK: Jak planujecie się jeszcze rozwijać?
GM: Planujemy i realizujemy rozbudowę profesjonalnych osi 
do szkolenia i strzelania dynamicznego. W modernizację do-
biegniewskiej strzelnicy włożyliśmy już ponad  1 mln złotych.  
Nasz klub to obecnie około 90 członków. Szkoleniowo dąży-
my do uzyskania jak najwyższej wiedzy z zakresu strzelectwa 
sportowego, co bezpośrednio wiąże się z bezpieczeństwem 
strzelań. Większość osób zrzeszonych w Stowarzyszeniu 
Delta posiada uprawnienia prowadzącego strzelanie oraz 
sędziowskie. W tym zakresie prowadzimy stałe szkolenia. 
Jesteśmy otwarci na osoby rozpoczynające przygodę ze 
strzelectwem jak i na profesjonalistów, chcących podwyższać 
swoje kwalifikacje.
Dziękuję za rozmowę.

MISTRZOSTWA POWIATU STRZELECKO – DREZDENECKIEGO W SZACHACH

23.07.2022r. w Sali Wiejskiej w Trzebiczu obyły się Mistrzo-
stwa Powiatu Strzelecko-Drezdeneckiego w Szachach dla 
dzieci ze szkół podstawowych. Patronat nad turniejem ob-
jął Starosta i Wicestarosta strzelecko-drezdenecki. A orga-
nizatorem był Klub Szachowy Pion Trzebicz oraz sołtys wsi 
Trzebicz. Zawodnicy podczas turnieju mogli zdobyć IV lub 
V kategorię szachową. Każdy z uczestników rozegrał po 5 
partii. W turnieju udział wzięło 20 zawodników z: Trzebicza, 
Trzebicza Nowego, Osowa, Gościmia, Klesna, Strzelec Kraj., 
Szczecina i Sulechowa. Sędzią turnieju był Pan Maciej Skocz 

– sędzia międzynarodowy. Turniej rozgrywany był w dwóch 
kategoriach wiekowych. Wśród dzieci młodszych I miej-
sce zajął Adam Suchodolski Klub Pion Trzebicz, II – Kuba 
Sadkowski KS Sulechów, III miejsce – Leon Kaźmierczak – 
STMGK Strzelce Kraj., wśród dziewcząt I miejsce zdobyła 
Monika Pieluszczak – Pion Trzebicz, II – Anna Suchodolska 
– Pion Trzebicz. W Grupie starszej klasyfikacja przestawiała 
się następująco: wśród dziewcząt I miejsce zajęła Daria Gru-
szewska - STMGK Strzelce Kraj., II – Amelia Iwaszko – Pion 
Trzebicz, III miejsce Kornelia Muszak – Pion Trzebicz, wśród 

chłopców: I miejsce Bartosz Gruszewski - STMGK Strzelce 
Kraj., Wojciech Karkoszka - STMGK Strzelce Kraj., Kacper 
Sadkowski – KS Sulechów. Gratulacje dla wszystkich uczest-
ników. Nagrody dyplomy i puchary wręczył Pan wicestarosta 
Paweł Antczak. Dziękujemy uczestnikom, Panu sędziemu 
Maciejowi Skocz, Panu Pawłowi Antczak i Starostwu za ufun-
dowanie pucharów, medali i nagród.

Paulina Pieluszczak-Suchodolska
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DELEGACJA Z TRZEBICZA NA XII OGÓLNOPOLSKIM ZJEŹDZIE KÓŁ GOSPODYŃ WIEJSKICH I ORGANIZACJI KOBIECYCH W LICHENIU

W dniach 10-11 września W Sanktuarium Licheńskim po raz 
XII odbył się Ogólnopolski Zjazd Kół Gospodyń Wiejskich 
i Organizacji Kobiecych. Jak co roku nie mogło zabraknąć 
delegacji z naszego powiatu, który to reprezentowało Koło 
Gospodyń Wiejskich „STOKROTKI” z Trzebicza. W pierwszy 
dzień zjazdu uczestniczyliśmy w jarmarku Kół Gospodyń, za-
poznawaliśmy się z działalnością innych kół z całej Polski, 
odbyły się występy zespołów ludowych z różnych zakątków 
kraju, odbył się konkurs kulinarny i wiele innych ciekawych 
atrakcji. Na drugi dzień uczestniczyliśmy w barwnym korowo-
dzie Kół Gospodyń oraz uroczystej Mszy Św. podczas której 
nieśliśmy w darach ołtarza bochen chleba, wino i owoce. Mie-
liśmy okazję zwiedzić Sanktuarium, Golgotę, ogrody, wieżę 
widokową z przewodnikiem. Było to dla nas kolejne Doświad-
czenie, aby móc aktywnie działać w naszej wsi. Dziękujemy 
wszystkim którzy pomogli nam w zorganizowaniu wyjazdu: 
Starostwu Powiatowemu w Strzelcach Kraj. za możliwość re-
prezentowania naszego powiatu, Firmie SOBEX z Trzebicza, 
Piekarni HERT z Gościmia i wszystkim pozostałym osobom, 

które dołączyły do naszej grupy pielgrzymkowej i pojechały 
z nami na zjazd.  Wracamy pełni optymizmu i chęci do dzia-
łania, aby za rok ponownie wyruszyć do Lichenia na kolejny 
zjazd.

Paulina Pieluszczak-Suchodolska

ROZMYŚLANIA PRZY PIECU CZ. X 

„Na przekór”
Pierwszy raz usiadłem przy piecu i szczerze zapłakałem. Ju-
bileuszowa, bo dziesiąta część miała nieść w sobie radość 
i wyłącznie pozytywne emocje. Trudno jest odnaleźć się w tej 
nowej, okołowojennej rzeczywistości. Świdrujące głowę nie-
ustanne podwyżki wszystkiego nie dają wytchnienia małym, 
średnim i dużym przedsiębiorcom. Ludziom prowadzącym 
działalność gospodarczą. Osiemset dziesięć procent – ta licz-
ba śni mi się, kiedy kładę się spać i wstaję ze snu. Osiemset 
dziesięć procent to liczba, o którą wzrosła cena energii elek-
trycznej. Nie bardzo wiem, co z tym kukułczym jajem począć. 
Nie pociesza mnie wcale fakt, że mała rzemieślnicza piekar-
nia nie jest w tym nieszczęściu odosobniona. Wszyscy jedzie-
my na tym samym wózku. Efekty już widać. W jednym miesią-
cu tylko zamknęły się cztery sklepy spożywcze sprzedające 
wyroby lokalnych producentów. Z głębi Polski dochodzą nas 
co rusz informacje, że zamykane są kolejne piekarnie, które 
poddały się i nie mają już siły na walkę z czymś na co kom-
pletnie nie mają wpływu. 
Tak niedawno obchodziliśmy dwudziestopięciolecie piekarni-
-cukierni. Piękna uroczystość i cudowna zabawa nie zwiasto-
wały jeszcze w czerwcu problemów, przed którymi dziś sto-
imy. Czyżby życzenia dalszego, dynamicznego rozwoju firmy 
miały się nie spełnić? Czy wszystko co dobre i pozytywne 
miało być zaprzepaszczone. Wiem, że stoimy nad przepa-
ścią, ale jeśli ktoś myśli, że zrobimy krok naprzód, jest w błę-
dzie. Zrobimy to, co do nas należy. 
Podnosimy ceny naszych produktów. Nie są to to podwyżki, 

które gwarantują utrzymanie firmy na tym samym poziomie 
opłacalności, ale pozwolą nam przetrwać ten niezwykle trud-
ny czas. Każdy członek naszego zespołu podpisując umowę 
zaufał, że ta praca pozwoli na normalne życie prywatne: opła-
canie swoich rachunków, kredytów, utrzymanie domu, dzieci 
etc. W pracy zostawiają swoją kreatywność, zaangażowanie 
i często rozwijają swoją pasję tworzenia, która przyczynia 
się do takiego, a nie innego wizerunku firmy. Zatem nie po-
padamy w czarną rozpacz, gdyż dwadzieścia pięć lat pracy 
w rzemiośle piekarniczym i cukierniczym, nauczyły nas, że 
nie możemy się poddawać. 
Nie jesteśmy samotną wyspą i nie żyjemy dla samych siebie. 
Obok żyje drugi człowiek i to on jest motorem napędowym. 
Solidarność, współpraca, współdziałanie to cechy, które po-

wodują, że chce się żyć, pracować i współtworzyć. Jesień 
i nadchodząca zima to niełatwy czas, ale nie traćmy z oczu 
tego, co najważniejsze. Aura za oknem skłania do zamknięcia 
się w domu, przed telewizorem i zakręcenia wyłącznie wo-
kół swoich problemów. Nie bardzo to sprzyja naszemu zdro-
wiu psychicznemu. Może warto zadzwonić do kogoś, z kim 
dłuższy czas nie rozmawialiśmy, a wiemy że czeka na nasz 
telefon. Warto, mimo wszystko wyjść z domu i wziąć udział 
w oferowanych przez powiatowe i gminne placówki kultu-
ralne wydarzeniach. A tych, z moich obserwacji wynika, nie 
brakuje. Biblioteki, ośrodki kultury, szkoły, stowarzyszenia 
organizują mnóstwo wydarzeń, na których spotykamy się, 
rozmawiamy, wymieniamy się spostrzeżeniami obecnej sytu-
acji. Nierzadko, przy tego typu imprezach można kosztować 
wyrobów lokalnych producentów, którzy nie są anonimowi. 
Wszyscy tworzą wspólnotę powiatu, gminy, sołectwa. Niech 
ta nasza wrażliwość otwiera serca i napawa optymizmem, 
pomimo braku racjonalnych przesłanek. Pogodzić się jak to 
powiedział ks. Jan Twardowski w wierszu „Na przekór”: 
„Pogodzić się z deszczem co kapie
z grypą co za nos cię przyłapie
z bykiem krową krówką
z przenajświętszą gotówką
z wierszem słabym z serca szczerego
z teologiem co nie wie dlaczego”

Z piekarskim pozdrowieniem
Artur Frąszczak

WIZYTA W SEJMIE

28 września Biuro Poselskie posła Elżbiety Płonki we współ-
pracy z Wszechnicą Sejmową zorganizowało wycieczkę 
szkolną do Sejmu RP dla uczniów szkół średnich z terenu 
powiatu i przedstawicieli Młodzieżowej Rady Powiatu Strze-
lecko-Drezdeneckiego. Wizyta studyjna w Sejmie Rzeczy-
pospolitej Polskiej dała możliwość zapoznania się z historią, 
architekturą i zasadami funkcjonowania Sejmu RP. Uczniowie 
wraz z opiekunami mieli także okazję poznania procesu legi-
slacyjnego aktów prawnych od początku powstania polskiego 
parlamentaryzmu. 

 -Cieszę się, że po raz kolejny mogłam gościć w Sejmie 
młodych mieszkańców mojego województwa – mówiła po-
seł Elżbieta Płonka  -Zawsze tego typu spotkania, rozmowy 
są dla mnie ważnym doświadczeniem, a zarazem bardzo 
przyjemnym momentem w poselskiej działalności. Jestem 
przekonana, że dla tych młodych ludzi wizyta w Warszawie 
to interesujące przeżycie, poznanie historii Polski i ważne 
doświadczenia na dorosłą przyszłość. Dziękuję opiekunom 
i dyrektorom szkół za dobrą współpracę przy tym przedsię-

wzięciu.
W czasie wizyty uczniowie zwiedzili gmach Sejmu i Senatu. 
Zobaczyli również makietę, która w sposób realny odwzoro-
wuje zakres obszaru budynków sejmowych. Młodzież odwie-
dziła salę Posiedzeń Sejmowych oraz miejsce przeznaczone 
na konferencje prasowe.
Spotkanie w Sejmie było także okazją do zapoznania się 
z zakresem obowiązków Posła, o czym osobiście opowie-
działa zwiedzającym Poseł Na Sejm RP Elżbieta Płonka. 
Nad organizacją wycieczki czuwała dyrektor Zespołu Szkół 
w Drezdenku Beata Stoińska, natomiast grupą Młodzieżo-
wej Rady Powiatu opiekował się Wicestarosta Strzelecko-
-Drezdenecki Paweł Antczak.
Podczas  pobytu w Warszawie uczniowie mieli okazję zasiąść 
w ławach Sali Posiedzeń, odwiedzili Senat, a także Hall Głów-
ny, na którym znajduje się tablica upamiętniająca posłów II 

Rzeczpospolitej poległych w czasie II wojny światowej oraz 
tablica upamiętniająca ofiary Katastrofy Smoleńskiej.
-Po sejmowych korytarzach i kuluarach oprowadził nas prze-
wodnik. Trasa wycieczki była też ściśle określona. Wszyscy 
czuliśmy w powietrzu powagę i wyjątkowość miejsca, co po-
działało na nas  także bardzo dyscyplinująco – powiedział je-
den z uczestników wycieczki. 
Dyskusje na temat wyjazdu i rozmowy z panią poseł słychać 
było w drodze powrotnej jeszcze przez długi czas. Każdy 
z uczestników zadowolony po tym ciekawym przeżyciu, udał 
się do domu ze świadomością, że tam gdzie dziś siedział, na 
co dzień siedzi jeden z ambasadorów lub posłów. Wyciecz-
ka była niezwykle cenną lekcją wiedzy o społeczeństwie dla 
wszystkich uczestników.

Redakcja
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DOŻYNKI GMINNE W DREZDENKU

„Patrzcie ile rąk potrzeba, aby mieć kawałek chleba!”
Władysław Bełza

Choć przed nami październik, a wakacje odeszły już w dale-
kie zakamarki naszej pamięci, czas na kolejną dawkę waka-
cyjnych wspomnień. 3 września 2022 roku w Starych Bieli-
cach odbyły się Dożynki Gminne gminy Drezdenko.
Tegorocznymi gospodarzami imprezy były sołectwa Stare 
Bielice oraz Kosin. Oba te sołectwa już od sierpnia ciężko 
pracowały w przygotowaniach do święta plonów. 
Zaczęło się niewinnie, od zbierania kłosów i innych darów 
naszych łąk i pól, a potem zadziały się prawdziwe cuda. Kur-
ki, koguty, kreciki, świnki, jabłuszka, misie… to tylko kropla 
w morzu dożynkowych dekoracji, które przyozdabiały oba te 
sołectwa. Kto nie wierzy, niech tylko zerknie na facebookowy 
profil Sołectwa Kosin! Wszystkie wątpliwości uciekną ino raz.
Gdy już wsie były pięknie przyozdobione, nadszedł czas na to 
długo wyczekiwane wydarzenie. Dożynki Gminne 2022.
Uroczystość rozpoczęła msza święta w intencji rolników w ko-
ściele w Starych Bielicach. Następnie odbył się przemarsz 
z wieńcami dożynkowymi na boisko w Starych Bielicach, 
gdzie odbywała się cała zabawa dożynkowa. 
Przemarsz i część obrzędowa nie udałyby się bez zaangażo-
wania Dziewcząt z Buławami i Orkiestry Dętej z Drezdenka. 
Pięknym akcentem był wyreżyserowany przez Alinę Michalak 
Obrzęd Dożynkowy w wykonaniu Zespołu Macierzanka z Go-
ścimia. To właśnie te zespoły nadały wydarzeniu wyjątkowy 

charakter. 
Ogromne gratulacje za organizację tak wspaniałego wyda-
rzenia należą się Starościnie Dożynek – Pani Annie Nowic-
kiej oraz Staroście Dożynek – Panu Mariuszowi Gulajewowi. 
To właśnie dzięki ich zaangażowaniu, oba sołectwa stanęły 
ramię w ramię przy organizacji imprezy.

Nad wszystkim czuwał niezawodny Jan Kuchowicz wraz z ze-
społem z Centrum Promocji Kultury w Drezdenku.
Podczas zabawy dożynkowej każde sołectwo miało okazję 
zaprezentować swoje stoisko z lokalnymi wypiekami, pysz-
nościami przygotowanymi przez Koła Gospodyń Wiejskich, 
a także wykazać się swoim zaangażowaniem i sprawnością 
fizyczną podczas Turnieju Wsi. Odbył się również coroczny 
Konkurs na najładniejszy wieniec dożynkowy. Po raz trzeci 
z rzędu zwyciężyło sołectwo Kosin. Gratulacje!
Nie zabrakło również atrakcji dla najmłodszych, takich jak 
dmuchańce, małe samochodziki, malowanie twarzy i wiele, 
wiele więcej!
Przed publicznością wystąpiła Kapela Po Zagonach oraz ze-
spół AH Wierzbina. Gwiazdą wieczoru był zespół „Szpilki”. 
Muzyka zachęciła wszystkich uczestników zabawy do tańca. 
Tegoroczne Dożynki Gminne na długo pozostaną w naszej 
pamięci. Po raz pierwszy święto plonów organizowane było 
przez dwa sołectwa. Obie wsie zaprezentowały się wspaniale 
i wykazały prawdziwym zaangażowaniem. Ogromne podzię-
kowania należą się sołtysom – Panu Janowi Belczykowi (Sta-
re Bielice) oraz Panowi Mariuszowi Gulajew (Kosin), którzy 
stanęli na wysokości zadań i zmobilizowali mieszkańców wsi 
do wspólnego działania. Dziękujemy!

Jessika Gulajew

PRZECIWDZIAŁANIE WYKLUCZENIU CYFROWEMU. LAPTOPY DLA DZIECI Z GMIN POPEGEEROWSKICH  

Kilkadziesiąt nowoczesnych laptopów, komputery stacjonar-
ne, dostęp do Internetu  to pierwszy etap wsparcia z rządo-
wego programu Polska Cyfrowa, przeznaczonego dla dzieci 
i wnuków byłych pracowników Państwowych Gospodarstw 
Rolnych. Pierwotnie na zakup sprzętu komputerowego rząd 
zamierzał przeznaczyć 80 milionów złotych. Jednak bardzo 
duże zainteresowanie samorządów i ogromna liczba wnio-
sków sprawiły, że pula programu została powiększona do bli-
sko 600 milionów złotych, z czego znaczna część trafiła do 
województwa lubuskiego. 

Wojewoda Lubuski Władysław Dajczak z końcem sierpnia 
przekazał sprzęt komputerowy zakupiony w ramach „Gran-
tów PPGR – Wsparcie dzieci i wnuków byłych pracowników 
PGR w rozwoju cyfrowym”, uczniom, którzy zamieszkują gmi-
nę Zwierzyn.
Sprzęt elektroniczny otrzymali uczniowie szkół podstawo-

wych oraz średnich, których krewni w linii prostej pracowali 
w PGR-ach. Zakup sprzętu był możliwy dzięki dotacji rządo-
wej w ramach Programu Operacyjnego Polska Cyfrowa na 
lata 2014-2020 (Osi Priorytetowej V Rozwój cyfrowy JST) 
oraz wzmocnienie cyfrowej odporności na zagrożenia RE-
ACT-EU (działania 5.1.). Wartość grantu to 273 000 00 zł, 
a środki pochodzą z Europejskiego Funduszu Rozwoju Re-
gionalnego. 
Projekt jest odpowiedzią na sytuację w szkolnictwie, która jest 
związana z wprowadzeniem na obszarze kraju stanu epide-
mii. Zakupione laptopy umożliwią dzieciom, które nie posia-
dają komputerów, realizację podstawy programowej w warun-
kach domowych. 
-Bardzo się cieszę, że właśnie w gminie Zwierzyn mogłem 
wręczać sprzęt komputerowy, który polski rząd chce przezna-
czyć dla młodych ludzi; tych którzy podczas trwania pandemii 
mieli ograniczone możliwości nauki i rozwoju. Pandemia CO-
VID-19 nie pozwalała na normalne, stacjonarne funkcjonowa-
nie szkół i ten brak dostępu do Internetu oraz brak sprzętu 
bardzo utrudniały dzieciom naukę. Dziś trudno wyobrazić 
sobie życie bez dostępu do Internetu i komputera. Dzięki od-
powiedniemu sprzętowi dzieci będą mogły rozwijać swoje ta-
lenty, pasje oraz zainteresowania. Cieszę się, że rząd kolejny 
raz wspiera osoby, które szczególnie odczuwały pandemię. 
Pan Premier Mateusz Morawiecki powiedział, że Polska to 
nie tylko Warszawa, Kraków czy inne duże miasta. Polska to 
także takie miejsca jak gmina Zwierzyn, jak i inne małe miej-
scowości, które mają takie samo prawo do rozwoju i dostępu 
do Internetu. W takich miejscowościach, gdzie dawniej funk-

cjonowały PGR-y, pozostawiono w latach 90-tych społeczeń-
stwo bez pracy i możliwości rozwoju. Stąd też takie decyzje, 
które pozwalają na zrekompensowanie strat i dają duże szan-
se na rozwój regionu. Gmina Zwierzyn skutecznie aplikowała 
o środki rządowe, uzyskując wsparcie w realizacji inwestycji 
drogowych, wodno-kanalizacyjnych, a tym razem także otrzy-
mała wsparcie dla uczniów – powiedział wojewoda lubuski.
Walka z wykluczeniem to jeden z głównych celów polityki 
cyfrowej rządu. Wybuch pandemii ukazał, jak ważne są dziś 
kompetencje pozwalające na swobodne korzystanie z na-
rzędzi cyfrowych. W wojewódzkie lubuskim dzieci z miejsco-
wości popegeerowskich skorzystają z tego programu. Dzięki 
projektowi łącznie 1718 uczniów otrzyma laptopy lub tablety 
z dostępem do Internetu, co pozwoli na wyeliminowanie ogra-
niczeń i wyrównanie szans w dostępie do cyfrowej edukacji. 
Łączna wartość programu to 38 790 464 zł.

Redakcja

DZIEŃ W ULICY RYTMIE

30 lipca bieżącego roku drezdenecki Park Kultur Świata 
ponownie tętnił Hip-Hopem. Odbyło się bowiem wydarze-
nie, które na dobre wpisało się w letnie kalendarium imprez 
kulturalnych w mieście. Mowa, oczywiście, o Hip-Hop Day. 
Drezdenko gościło tego dnia gości z takich miast, jak Szcze-
cin, Warszawa, Poznań, Gorzów Wielkopolski czy Gdańsk. 
W amfiteatralnej części parku przez kilka godzin można było 
posłuchać rapu, który prosto z winylowych płyt serwował Mar-
cin “Czujas”. Odbyły się również edukacyjne warsztaty arty-
styczne dla dzieci i młodzieży. Każdy chętny mógł spróbować 
swoich sił w graffiti, chwytając za puszkę farby w spray’u oraz 
w tańcu ulicznym, jakim jest breaking. Wszystko to zupełnie 

za darmo. Wydarzeniem towarzyszączym była wystawa zdjęć 
poświęcona historii drezdeneckiej sceny kultury Hip-Hop, któ-
ra w tym roku obchodziła swoje 25-lecie. Można było ujrzeć 
archiwalne zdjęcia sprzed lat i poznać wiele faktów z kultury 
Hip-Hop w naszym mieście. Wszystko przy pięknej pogodzie 
i wyjątkowo przyjaznej atmosferze. Hip-Hop powstawał w par-
kach Nowego Jorku, szerząc pozytyw i swoje główne motto 
czyli “pokój, jedność, miłość i dobra zabawa”. Tego z pew-
nością nie zabrakło podczas tegorocznej edycji. Organizato-
rem wydarzenia była znana powszechnie grupa Sinior Family 
oraz Centrum Promocji Kultury w Drezdenku. Mam nadzieję, 
że do zobaczenia za rok!

Bartosz Bandura

fot. Patryk Rogielski
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DARZ BÓR! ŚWIĘTO MYŚLIWYCH W DOBIEGNIEWIE 

Przy okazji Jubileuszu 75-lecia Koła Łowieckiego „Ryś” 
z Dobiegniewa, Adam Król rozmawia o historii koła oraz 
tradycji myśliwskiej z Piotrem Wlaźlikiem, prezesem or-
ganizacji.

Adam Król: 75 lat to długa historia działalności, jak Pan 
ocenia tradycje łowieckie w Dobiegniewie?
Piotr Wlaźlik: W naszym kole odkąd pamiętam tradycje pie-
lęgnowano z należytą pieczołowitością. Jako kilkuletni chło-
pak wiele chwil spędzałem w łowisku i każda z nich była dla 
mnie magiczna. Poszanowanie tradycji pokotu, złomu czy 
spotkania w miłej atmosferze jest także częścią naszego 
dziedzictwa i piękna kartą w 75-letniej historii koła.  
Poszanowanie dla tradycji oraz przyrody przekazywali nam 
Nasi nemrodzi i do dzisiaj otaczani są szacunkiem i zawsze 
mogą liczyć na pomoc ze strony młodszych kolegów. Żeby 
nie być gołosłownym – ostatnio osiemdziesięcioletni senior, 
który pozyskał byka także nie został sam na placu boju z ubi-
tym zwierzem. W asyście jeszcze trzech kolegów, sprawnie 
a co najważniejsze przy dźwięku rogu myśliwskiego, pomogli-
śmy, jak tylko było to możliwe. Wzruszenie strzelca podczas 
odgrywania sygnałów dały dowód temu, jak bardzo wrażliwa 
jest dusza prawdziwego myśliwego. Dla nas zaś uścisk pra-
wicy i szczere słowo „Dziękuję” było czymś wyjątkowym. 
Jeśli chodzi o tradycje łowieckie, to możemy pochwalić się 
również bardzo dużym składem znakomitych sygnalistów 
myśliwskich. Obecnie aktywnie grających w kole sygnalistów 
mamy aż siedmiu, a na polowanie zbiorowe, czy na niedawno 
obchodzony Jubileusz zjawia się taki skład osobowy, że moż-
na z marszu ruszać na choćby konkurs regionalny. 
AK: Jesteście najstarszym kołem łowieckim w Okręgu 
Gorzowskim, czy to w jakiś sposób Was zobowiązuje?
PW: Jesteśmy po prostu dumni z tego faktu, bo to dla nas 
obecnie wielki zaszczyt, ale także i w pewnym sensie duża  
odpowiedzialność. Chcielibyśmy, aby przede wszystkim w ko-

leżeńskiej atmosferze, poszanowaniu dla przyrody i wspólnej 
pasji dalej działać i dbać o dobre imię polskiego myśliwego. 
Pokazywać w naszej małej dobiegniewskiej ojczyźnie przy 
każdej okazji, że jesteśmy częścią społeczeństwa i mam na-
dzieję, że przez wiele akcji, w których bierzemy udział odbiera 
nas ono pozytywnie. Udział w uroczystościach państwowych, 
na które stawiamy się z naszym pięknym sztandarem, współ-
praca z LOP, Harcerzami, organizacja lekcji przyrody dla 
szkół, czynny udział w organizowanych przez nadleśnictwa 
różnego typu akcjach np.: sadzenia lasu, zakładania sadów 
owocowych starych odmian, czy tego lata podczas spływu 
kajakowego akcja sprzątania rzeki Drawy to nasze projekty 
i aktywności. To wszystko wpływa na to, jak ludzie będą od-
bierali nas w społeczeństwie. 

AK: Brać łowiecka jest chyba niczym rodzina, spędzacie 
dużo wspólnie czasu?
PW: Mimo tego, jak trudno w tych czasach znaleźć chwilę 
wytchnienia i czasu na odpoczynek, to myślę że właśnie ta-
kie spotkania wśród łowieckiej Braci daje właśnie poczucie 
oderwania się od problemów codzienności i wszechobecne-
go pędu. Spotkania w gronie myśliwych zawsze były i są miłą 
chwilą, która buduje kolektyw.  Mamy swój Domek Myśliwski 
na Dolince i tam odbywa się większość spotkań. Walne po-
siedzenie członków koła, prace społeczne, ale i weekendowe 
spotkania, czy zakończenia polowań, to wszystko odbywa się 
właśnie tu. Nasz domek tętni życiem i ten kto był w nim go-
ściem mile wspomina to urokliwe i pełne historii miejsce. 
AK: Łowiectwo to także dbanie o naturę. W jaki sposób 
wspieracie środowisko?
PW: Od kilku lat wspieramy i zapewniamy zwierzynie drob-
nej jak najlepsze warunki do życia. Przede wszystkim przy 
dużym wsparciu Stowarzyszenia Miłośników Przyrody Ja-
rząbek oraz pomocy Strzelecko-Drezdeneckiego Starostwa 
Powiatowego. Ochrona przyrody w tym wypadku to przede  
wszystkim redukcja drapieżników. Dwa lata z rzędu jesteśmy 
liderami w powiecie, jeśli chodzi właśnie o ich pozyskanie, 
a nasi członkowie są w ścisłej czołówce, jeśli chodzi o klasy-
fikacje indywidualną.  
Zasiedlamy nasze łowisko takimi gatunkami zwierzyny drob-
nej, jak zając, bażant, a w tym roku wpuściliśmy 110 kuropatw 
przy okazji organizując lekcje przyrody dla młodzieży z LOP 
oraz Harcerzy ze szkoły w Dobiegniewie. Sadzimy wspólnie 
z młodzieżą drzewa owocowe, zakładamy remizy dla zwie-
rzyny i budujemy podsypy dla ptactwa. 
Nawiasem mówiąc, myśliwy to największy ekolog, bo mało 
kto poświęca tyle czasu na ochronę przyrody, co właśnie ta 
społeczność.
Dziękuję za rozmowę.

NOWOCZESNY SPRZĘT DLA DZIECI
Wojewoda Lubuski Władysław Dajczak przekazał sprzęt 
komputerowy dla dzieci z rodzin byłych pracowników 
PGR-ów. Uroczystość odbyła się w Dobiegniewie.
–Cieszę się bardzo, że po raz kolejny mogę w naszym woje-
wództwie wręczyć laptopy, które zostały zakupione dla dzieci 
w ramach programu wykluczenia cyfrowego dla dzieci pra-
cowników byłych państwowych gospodarstw rolnych. Pre-
mier Mateusz Morawiecki powtarza, że ta decyzja w 1990 
roku była nieludzka: z dnia na dzień pozbawiono setki tysię-
cy ludzi możliwości pracy, funkcjonowania i rozwoju, dlatego 
teraz te programy dla terenów popegeerowskich powstają. 
Pomysłodawcą tego programu było MSWiA, minister Paweł 
Szefernaker. Cieszę się bardzo, że dzisiaj w Dobiegniewie 
zostały przekazane 173 laptopy i sądzę, że będą dobrze słu-

żyły. Gratuluję wszystkim młodym mieszkańcom gminy Do-
biegniew, że będą mogli z takich urządzeń korzystać. Chciał-
bym, aby korzystali z nich w sposób właściwy i aby pomagały 
im w dalszym rozwoju i edukacji - powiedział wojewoda.
Walka z wykluczeniem cyfrowym jest jednym z głównych ce-
lów polityki cyfrowej rządu. Dofinansowanie na zakup sprzętu 
komputerowego ma trafić do 1604 gmin z całej Polski. Łączna 
kwota finansowania sięga 541 575 237 zł.
W województwie lubuskim na realizację programu przezna-
czono 40 279 524 zł, z czego Powiat Strzelecko-Drezdenecki 
otrzymał 3 184 176,00 zł, a gmina Dobiegniew 456 676 zł 
na zakup 173 laptopów. Łącznie dzieci z 70 lubuskich gmin 
otrzymają 1389 komputery stacjonarne, 13 539 laptopów 
oraz 387 tabletów.

NA TROPIE PRZYRODY
Na swoich zdjęciach utrwala piękno przyrody i nie tylko. 
Poznajcie miłośnika fotografii Andrzeja Jabłońskiego.
Jego zamiłowanie do robienia zdjęć wynika z potrzeby zna-
lezienia kreatywnej formy wypoczynku i relaksu. Zajmuje się 
głównie fotografią przyrodniczą, zatem interesującymi obiek-
tami są zarówno zwierzęta, jak i rośliny. Fotografowanie fau-
ny jest zdecydowanie trudne, a Andrzej Jabłoński ustrzelił 
już w locie niejednego ptaka. Wykonywanie takich zdjęć daje 
wiele satysfakcji samemu autorowi, jak również wszystkim 
odbiorcom. Zwierzęta są nieprzewidywalne i nigdy nie wiado-
mo, jak zachowają się w konkretnej sytuacji. Poza tym foto-
graf musi wiedzieć, gdzie je dokładnie znaleźć, więc powinien 
być doskonałym obserwatorem przyrody. Jak udaje się panu 
Andrzejowi uzyskać tak świetne ujęcia? Najważniejsze są: 
cierpliwość, wiedza o zwierzętach i baczna obserwacja. Jak 
mówi fotograf – zazwyczaj fotografuje na przysłonie 5.6, ale 
czasem odbiega od schematu i wówczas osiąga niesamowity 
efekt zdjęcia takiego, jak na okładce naszej gazety. Zdjęcia 
pana Andrzeja można podziwiać na profilu Facebook, do cze-
go serdecznie zachęcamy.

ODDZIAŁ WEWNĘTRZNY W NOWEJ ODSŁONIE

Szpital w Drezdenku zreorganizował Oddział Chorób 
Wewnętrznych. Ze zmianami wiąże się nie tylko estety-
ka odnowionych pomieszczeń, ale przede wszystkim 
zatrudnienie kilku nowych lekarzy (a w zasadzie lekarzy, 
którzy pracowali tu wcześniej). Od początku października 
interna pracuje na pełnych obrotach, dbając o zdrowie 
każdego pacjenta.
Jak wygląda obsada kadrowa wskrzeszonego oddziału?
Oddziałem Chorób Wewnętrznych kieruje lek. med. Ryszard 
Wachowiak – specjalista chorób wewnętrznych, długoletni 
i niezwykle doświadczony lekarz. Współpracuje z nim grono 
wysoko wyspecjalizowanych lekarzy. Wśród nich: dr n. med. 
Maciej Jakowczuk, lek. med. Błażej Kaduk, lek. med. Krzysz-
tof Budzianowski, lek. stażysta Monika Antczak oraz lekarze 
dyżuranci.
Jak wprowadzone zmiany wpływają na obsługę pacjen-
tów? Czy mogą czuć się w pełni bezpiecznie?
Celem podjętych zmian jest przede wszystkim dostosowanie 
działalności profilu zdrowotnego szpitala do rzeczywistych 
potrzeb zdrowotnych mieszkańców oraz wzmocnienie bez-
pieczeństwa pacjenta.
Mieszkańcy powiatu strzelecko-drezdeneckiego oczekują 
wzmocnienia opieki internistycznej i kardiologicznej. Obecnie 
blisko połowa pacjentów oddziału wewnętrznego, to starsi 
pacjenci z licznymi schorzeniami kardiologicznymi (ok. 50%). 
W wyniku wprowadzonych zmian prezes szpitala Agnieszce 
Banaszek udało się pozyskać specjalistów nie tylko z interny, 
ale również z kardiologii i diabetologii. Lekarze mający kwali-
fikacje i doświadczenie w leczeniu pewnych schorzeń obejmą 
opieką pacjentów z takimi właśnie problemami. 

W wyniku wprowadzenia do oferty tych specjalizacji leczenie 
będzie skierowane do większego grona pacjentów. Wprowa-
dzone w szpitalu zmiany wydają się jak najbardziej zasadne 
i powinny nie tylko poprawić organizację pracy, ale przede 
wszystkim wzmocnić bezpieczeństwo chorych, a także wpro-
wadzić działania profilaktyczne.
Lekarze oddziału są specjalistami w dziedzinie chorób we-
wnętrznych.
Stale podnoszą swoje kwalifikacje zawodowe uczestnicząc 
w szkoleniach i konferencjach medycznych. Na oddziale pra-
cuje również wykwalifikowany zespół pielęgniarek i opieku-
nów medycznych dbających o staranną opiekę nad chorymi.

Katarzyna Jenek
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SYBERYJSKA I WIĘZIENNA PRZESZŁOŚĆ JERZEGO KASPRZAKA – LEKARZA RADIOLOGA Z DREZDENKA

Cęść II
Obóz w Jaworznie
W 1950 r. Ministerstwo Bezpieczeństwa Publicznego podję-
ło decyzję o „Segregacji więźniów politycznych” . W konse-
kwencji młodzi od 16 do 21 roku życia zostali oddzieleni od 
starszych więźniów. Zasadniczym celem tej segregacji było 
umieszczenie wyselekcjonowanej młodzieży w eksperymen-
talnym obozie w Jaworznie, gdzie poprzez ustawiczne „pra-
nie mózgów”, indoktrynację i represje zamierzano wymusić 

zgodę na współpracę ze Służbami Bezpieczeństwa. Trans-
port więźniów, odpowiednich wiekowo,  z Wronek otoczony 
był szczególną tajemnicą. Przerzucono więźniów do oddziel-
nych cel, oddano im dobytek, wymieniono sorty więzienne 
na mundury niemieckie. Na rampie kolejowej w Jaworznie 
przywitała ich silna eskorta – wojsko i strażnicy więzienni 
uzbrojeni w pistolety i karabiny maszynowe. U boku mieli tre-
sowane   psy, gotowe w każdej chwili do ataku, na wskazane 
osoby. Więźniowie zgrupowani w dziesięcioosobowe rzędy, 
ujęci pod ramiona, mieli nakaz maszerować w milczeniu, pod 
eskortą, drogą liczącą kilka kilometrów. Wśród rzekomych 
członków Hitlerjugend był także Jerzy Kasprzak. Ludzie nie-
świadomi perfidnego kłamstwa pluli na więźniów, złorzeczyli, 
a nawet rzucali kamieniami. Aby dogłębnie upokorzyć mło-
dych skazańców wynajęto, na dwie godziny, 11 funkcjonariu-
szy ORMO, którzy najpierw udawali pracowników kolei, usta-
wionych wśród torów kolejowych  Jaworzno – Szczakowa 
i obrzucali wagony kolejowe kamieniami, a następnie prze-

brani pospiesznie i przewiezieni w inne miejsce udawali wie-
śniaków pracujących w polu, których zadaniem było posztur-
chiwanie przechodzącej kolumny grabiami i  kijami od wideł. 
Każdy z funkcjonariuszy otrzymał po 25 zł za udział w akcji. 
Od września 1949r. komendantem obozu był, słynący z okru-
cieństwa, były komendant obozu w Świętochłowicach - Zgo-
dzie kapitan Salomon Morel. Jaworzyński obóz, do którego 
sprowadzono młodocianych więźniów politycznych, rozciągał 
się na  przestrzeni 36 hektarów i był zbudowany przez Niem-

ców jako podobóz Oświęcimia. 
Ogrodzony był murem wysokości 
około 5 m, przed którym, w odle-
głości 2 m, przebiegało ogrodzenie 
z drutu kolczastego pod napięciem. 
Przed ogrodzeniem z drutu kolcza-
stego znajdował się „pas śmierci”, 
czyli pas grabionego piasku . Po-
jawienie się na nim więźnia było 
równoznaczne z zastrzeleniem. 
W celi więziennej w Jaworznie ulo-
kowanych było 20 więźniów. Spali 
na 10 piętrowych metalowych łóż-
kach. Powierzchnia całkowita celi 
to 34 mkw., co dawało 1,7 mkw. 
na więźnia. W celi ponadto sta-
ła  drewniana szafa i w kącie, od 
strony korytarza, był prowizoryczny 
„kibel”.  Powierzchnia wolna to 16 
mkw., co na więźnia przypadał 0,8 
wolnej powierzchni. W latach 1951 
– 1953, a więc w czasie , gdy prze-
bywał tu Jerzy Kasprzak, panował 
w zakładzie potworny głód. Trzy 
czwarte więźniów zachorowało na 
„kurzą ślepotę”. Mimo to musieli oni 
pracować głównie w kopalniach, 
np., w „Komunie Paryskiej”, a także 

przy budowie osiedli mieszkaniowych i przy budowie Elek-
trowni Jaworzno. Dlatego też kolumny, wracające z pracy, 
trzymały się za ramiona, aby nie upaść ze zmęczenia. Tyko 
więźniowie z wyrokami powyżej pięciu lat nie mieli prawa do 
wyjścia poza obóz i pracowali w zakładach usytuowanych 
wewnątrz obozu. Do nich należał także Jerzy Kasprzak, który 
pracował w warsztacie ślusarsko – mechanicznym. Mieli oni 
natomiast prawo, a szczególni wrogowie ustroju wręcz obo-
wiązek uczęszczania do utworzonej głównie w celach indok-
trynacji szkoły.  Szkoła miała trzy profile: zawodowy, technicz-
ny i licealny. Jerzy wybrał profil licealny, a jako  uczeń zdolny 
i pracowity szybko nadrabiał zaległości związane z pobyłem 
w areszcie śledczym w Gostyniu i  w więzieniu we Wronkach. 
Ale w zatłoczonych salach nie można było przygotowywać się 
do zajęć lekcyjnych, dlatego więźniowie uczyli się przeważ-
nie w budynku szkolnym bądź w tzw, domu kultury. Sytuacji 
sprzyjał fakt, że cele w ciągu dnia były otwarte.

Wolność
Na mocy amnestii z 22 listopada 1952 roku karę więzienia 
z sześciu lat złagodzono J. Kasprzakowi o dwa lata, do czte-
rech lat. Mury w Jaworznie opuścił on 20 sierpnia 1953 roku. 
I z tą chwilą zostały mu przywrócone wszelkie prawa publicz-
ne; mógł więc starać się o przyjęci do Liceum Felczerskiego 
w Gorzowie Wlkp., którego dyrekcja ogłosiła w prasie nabór 
na pierwszy rok nauki. W rozmowie kwalifikacyjnej dyrek-
tor tejże placówki okazał się wspaniałym człowiekiem, gdyż 
oznajmi, że przeszłość polityczna kandydata nie stanowi 
przeszkody w przyjęciu do Liceum.
Urocze Drezdenko
Do zawodu felczera przygotowywał się w Gorzowie Wlkp. 
w latach 1953 – 1956. Praktykę zawodową odbył w szpita-
lu w Drezdenku. I to miasto ze względu na sytuowanie, swą 
architekturą, bogatą historię zrobiło na nim duże wrażenie. 
Niezwykle ważnym czynnikiem osiedlenia się w Drezdenko 
były zapewnienia dyrekcji szpitala i władz administracyjnych, 
że stosunkowo szybko otrzyma odpowiednie mieszkanie. Ale 
władze nie spełniły obietnicy i J. Kasprzak zamieszkał w hote-
liku pracowniczym przy szpitalu. Mimo to jego sytuacja życio-
wa się stabilizowała. W 1958 roku zawał związek małżeński 
z piękną Janiną Wunder i wreszcie życie naszego opozycjo-
nisty stało się szczęśliwe.
Stabilizacja życiowa
Małżonkowie zamieszkali przy ul. Krakowskiej 4, a po jakimś 
czasie przenieśli się do większego pomieszczenia nr 8, usy-
tuowanego także przy tejże ulicy. Rodzina Kasprzaków po-
większyła się o córkę Annę – Dorotę w 1959 r., a w 1961 
o kolejną córkę Katarzynę. Żona Jerzego pracowała w PGKM 
Drezdenko przez 27 lat, na stanowiskach do spraw ekono-
micznych i 8 lat na stanowisku kier. działu ekonomicznego 
w przedsiębiorstwie o tej samej nazwie, ale w Strzelcach Kraj. 
Przełomowym okresem w życiu Jerzego i całej rodziny były 
jego studia na Akademii Medycznej w Poznaniu, które odbył 
w latach 1969 – 1975. W tym czasie, a dokładniej na począt-
ku lat 70. żona Jerzego podjęła decyzję o budowie własnego 
domu, przy ul. Słonecznej w Drezdenku. Sytuacją sprzyjającą 
była okoliczność, iż w tym czasie zakłady pracy obligatoryjnie 
zobowiązane były do udzielania wszelkiej pomocy pracow-
nikom, którzy się budowali. I z  takiej pomocy w znacznym 
stopniu, skorzystała p. Janina. Podkreślić tu należy także 
przychylność i wsparcie duchowe najbliższego otoczenia 
współpracowników. Ale nie obyło się bez dużej pożyczki 
bankowej, którą latami trzeba było spłacać. Mąż, zajęty stu-
diami, nie miał możliwości czasowych, aby czynnie włączyć 
się w proces budowania nowego domu. Niemal wszystkie 
czynności formalne i materiałowe załatwiała więc żona. Dom 
ukończono w 1975 r. i był on wymownym prezentem żony dla 
męża za ukończenie studiów. Specjalność radiologa, którą 
uzyskał Jerzy na Akademii Medycznej w Szczecinie w 1978 
r. i związane z nią wyższe zarobki wyraźnie poprawiły status 
materialny rodziny. 
CDN

Zdzisław Szproch 

Od lewej: dr Stanisław Talarczyk, przewodniczący Rady Narodowej Miasta i Gminy Drezden-
ko, dekoruje dra Jerzego Kasprzaka (w środku) odznaką honorową „Za zasługi w rozwoju 
miasta Drezdenka” (1982 r.). Po prawej: pielęgniarka oddziałowa Interny – Krystyna Kruk.
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GMINA STARE KUROWO
GMINNA BIBLIOTEKA PUBLICZNA W STARYM KUROWIE CYKL SPOTKAŃ Z OKAZJI „NARODOWEGO CZYTANIA”

„Narodowe Czytanie” organizowane jest przez Prezydenta 
RP od 2012 roku. Od początku wspierane jest przez Naro-
dowe Centrum Kultury. Jego inauguracja odbywa się corocz-
nie w pierwszą sobotę września na terenie Ogrodu Saskiego 
w Warszawie. Motywem przewodnim tegorocznej edycji były 
ballady i romanse Adama Mickiewicza. Czytanie dzieł polskiej 
literatury jest znaczącą promocją czytelnictwa dającą bezpo-
średnią więź z kulturą.
Z okazji 11 edycji Narodowego Czytania przez Gminną Bi-
bliotekę Publiczną w Starym Kurowie został zorganizowany 
cykl spotkań z czytelnikami. W Szkole Podstawowej w Sta-

rym Kurowie im. Czesława Wilińskiego odbyło się spotkanie 
z uczniami klas V i VI. Dyrektor biblioteki opowiedziała o tra-
dycji Narodowego Czytania i jej przebiegu w latach ubiegłych. 
Przybliżyła sylwetkę, życie i twórczość wieszcza narodowego 
- Adama Mickiewicza. Uczniowie wysłuchali ballady „Świte-
zianka” przez bibliotekarkę i nauczycieli - polonistów. Kolej-
ne spotkanie odbyło się w Stowarzyszeniu „Tęcza”, gdzie 
wspólnie z jego członkami czytano balladę „Świtezianka” oraz 
rozmawiano o utworach poetów romantycznych. W siedzibie 
biblioteki zagościli wraz z opiekunami uczniowie z klas VIII 
ze Szkoły Podstawowej w Starym Kurowie im. Cz.Wilińskie-

go. Uczniowie przedstawili sylwetkę wieszcza, rozmawiano 
o epoce romantyzmu. Spotkanie odbyło się również w Klubie 
„Senior+”, gdzie zaprezentowana została nota biograficzną 
patrona tegorocznej edycji. Rozmawiano o dokonaniach ro-
mantyzmu, etymologii słowa „ballada”. Odbyło się również 
wspólne czytanie. Cykl spotkań zakończyło spotkanie Dysku-
syjnego Klubu Książki działającego przy bibliotece.
Po spotkaniach uczniowie do zeszytów z języka polskiego 
uzyskali pamiątkową pieczęć z podziękowaniem za udział 
wydarzeniu, a seniorzy  tomiki „Ballad i romansów”, także 
opatrzone pamiątkowym stemplem.

SMYK

Za nami pierwszy rok szkolny, szybko minęło 8 miesięcy 
i przyszedł czas pożegnać się z częścią grupy. Po wakacjach 
kilkunastu Bystrzaków opuściło klubowe mury, by rozpocząć 
swoją edukację w przedszkolu.  Wszyscy, zwłaszcza dzieci 
i rodzice stanęli na wysokości zadania, organizując uroczy-
ste zakończenie roku. Były występy dzieci, miłe słowa, po-
dziękowania a także łzy wzruszenia. Jeszcze raz dziękujemy 
wszystkim rodzicom za współpracę i zaangażowanie w życie 
klubu, życząc powodzenia i nie gasnącego zapału do działa-
nia na kolejnych szczeblach edukacji swoich pociech.
A od września z nową energią przystąpiliśmy do pracy, aby 
ułatwić nowym smykom pobyt w naszym klubie. Dla nich jest 
to nowa rzeczywistość, gdyż dzieciom najtrudniej zrozumieć  
co się dzieje, dlaczego muszą zostać w obcym dla siebie 
miejscu bez rodziców, czy rodzeństwa. Adaptacja to trudny 
proces dla wszystkich, nawet dla kadry klubu, dlatego też 
wprowadziliśmy w Klubie Smyk kilka jej etapów. Początkowo 
nowe dzieci przychodziły do klubu z rodzicami, w kolejnych 
dniach dzieci zostawały już same na bardzo krótki czas, by 
w miarę bezboleśnie przygotować dzieci do pozostanie w klu-
bie na dłuższy czas. Z doświadczenia wiemy, że niektóre 
dzieci potrzebują mniej, inne więcej czasu, by zaufać nowym 
osobom i poczuć się bezpiecznie w nowym miejscu. My, ze 
swoje strony staramy się, by każde dziecko czuło się u nas 
jak w domu.

A.G.

NARODOWE CZYTANIE

Jedenasta edycja ,,Narodowego Czytania’’ odbyła się w ca-
łym kraju 03 września . Prezydent Andrzej Duda wybrał w tym 
roku „Ballady i romanse” Adama Mickiewicza uzasadniając, 
że romantyzm jest „istotą polskości i fundamentem nowocze-
snej tożsamości naszego narodu’’. Rok 2022 ogłoszono ro-
kiem romantyzmu polskiego. Z tej okazji do ogólnopolskiego 
wydarzenia pod patronatem honorowym pary prezydenckiej, 
przyłączyła się w czwartek 8 września nasza szkoła.
„Narodowe Czytanie” jest doskonałą okazją, aby uczniowie 
docenili wartość czytania oraz spotkali się ze sztandarowymi 
pozycjami literatury polskiej. Okazało się, że i dziś teksty Mic-
kiewicza mogą budzić emocje – bawić wzruszać, wywoływać 
dreszcze.
W tym roku dołączyła do nas pani Beata Mąka – dyrektor Bi-
blioteki Publicznej w Starym Kurowie, która odczytała „ Świteziankę”. Ballady czytały także uczennice z klasy 6a, panie Anna 
Fikus i Mariola Sikora. Dekoracje wykonały Mariola Sikora i Ewa Urycka, które koordynowały wydarzenie.
Recytacji słuchali uczniowie klas 4a i 6a.

LABORATORIUM PRZYSZŁOŚCI W NASZEJ SZKOLE

Laboratoria Przyszłości to Program skierowany do szkół pod-
stawowych oraz ogólnokształcących szkół artystycznych. 
Głównym jego celem jest budowanie kompetencji kreatyw-
nych i technicznych wśród uczniów. Szkoły, które przystąpiły 
do  Programu otrzymały od państwa wsparcie finansowe na 
zakup wyposażenia technicznego niezbędnego do rozwoju 
umiejętności praktycznych wśród dzieci i młodzieży.
Dzięki uczestnictwu w tym przedsięwzięciu uczniowie naszej 
szkoły będą rozwijać kreatywne myślenie oraz uczyć się ob-
sługi różnych urządzeń.  Są to jedne z podstawowych umie-
jętności niezbędnych we współczesnym świecie. Laboratoria 
Przyszłości mają wzmacniać i uatrakcyjniać proces zdoby-
wania wiedzy  i umiejętności praktycznych w obszarze nauk  
matematycznych, przyrodniczych i technologii.
W ramach Laboratoriów Przyszłości Szkoła Podstawowa 
w Starym Kurowie otrzymała wsparcie finansowe na zakup 
wyposażenia technicznego w wysokości 84 900 zł. Otrzyma-

ne przez nas wsparcie przeznaczyliśmy na zakup sprzętu do 
prowadzenia zajęć kulinarnych i technicznych. To tu ucznio-
wie  zdobędą umiejętności manualne i techniczne. Rozwiną 
także umiejętności samodzielnego i krytycznego myślenia. 
Będą uczyć się także pracy zespołowej, dobrej organizacji 
i dbania o porządek na stanowisku pracy oraz radzenia sobie 
w życiu codziennym.
Nasze Laboratorium Przyszłości to nowoczesny sprzęt (lap-
top, drukarka 3D, kamery, aparat fotograficzny, sprzęt na-
głaśniający, mikrofony, oświetlenie studyjne, wyposażenie 
kuchni, urządzenia do montażu i wiele innych), w który zo-
stały wyposażone w pełni umeblowana pracownia kulinarna 
i techniczna. Zajęcia w tych salach będą bardzo atrakcyjne, 
co pozwoli uczniom rozwijać swoje zainteresowania nie tylko 
na lekcjach techniki czy innych zajęć edukacyjnych, lecz tak-
że w czasie zajęć pozalekcyjnych, kół zainteresowań i innych 
form rozwijania umiejętności.

„POLA NADZIEI”

Przedszkole Chatka Puchatka w Starym Kurowie  w roku 
szkolnym 2022/2023 po raz pierwszy włączyło się  w Ogól-
nopolską  Kampanię  „Pola Nadziei”  na rzecz Hospicjum 
Św. Kamila w Gorzowie Wlkp. W październiku w ogrodzie 
przedszkolnym sadzone będą cebulki żonkili- kwiatów, któ-
re są symbolem  solidarności z osobami przewlekle chorymi 
i cierpiącymi, potrzebującymi szczególnej pomocy i wsparcia.  
Dzieci z  naszego przedszkola  chcą w ten sposób okazać 
swoją  empatię i wrażliwość.

Dyrektor Przedszkola Chatka Puchatka
w Starym Kurowie

Justyna Chocianowska

GRANTY PPGR

Zakończyliśmy dystrybucję sprzętu komputerowego zaku-
pionego w ramach projektu „Granty PPGR – wsparcie dzieci 
i wnuków byłych pracowników PGR w rozwoju cyfrowym”. 
Projekt realizowany jest ze środków Europejskiego Funduszu 
Rozwoju Regionalnego w ramach wyrównywania szans w do-
stępie do cyfrowej edukacji dzieci i młodzieży z terenów po-
pegeerowskich. Z programu skorzystało 58 uczniów z naszej 
gminy. Uczniowie otrzymali laptopy (55 osób) oraz komputery 
stacjonarne (3 osoby).

E. Sulej

WRZESIEŃ MIESIĄCEM ZEBRAŃ
WIEJSKICH W GMINIE STARE KUROWO

We wszystkich sołectwach odbyły się zebrania wiejskie (1 ze-
branie w sierpniu, 9 we wrześniu),  dotyczące głównie podzia-
łu środków w ramach Funduszu Sołeckiego na 2023r. Dzięki 
tym środkom realizowane będą działania, które są zadaniami 
własnymi gminy, służą poprawie warunków życia mieszkań-
ców i są zgodne ze strategią rozwoju gminy.
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„NOWY” WYMIAR ZABAWY WSPÓŁCZESNYCH PRZEDSZKOLAKÓW

 

Od  września 2022r. rozpoczęliśmy w Przedszkolu Chatka 
Puchatka w Starym Kurowie  wdrażanie koncepcji Friedri-
cha Froebla. Kocepcja ta opatra jest na pracy z materiałami, 
których dostarcza przyroda  oraz z przedmiotami jakimi są 
zabawki celowo stworzone przez dorosłego, są to tzw. „Dary 
Froebla”, które stanowią podłoże do realizacji całej podstawy 
programowej wychowania przedszkolnego. 
W przedszkolu pojawiły się już pierwsze dary froeblowskie – 
drewniane klocki o różnych kształtach i kolorach w prostych 

drewnianych pudełeczkach, tak różne od zabawek, które do-
stępne są dzieciom na co dzień. To co ujęło nas najbardziej to 
właśnie ich prostota. Okazało się jednak, że te proste klocki 
dają nieskończenie wiele możliwości ich wykorzystania sprzy-
jając wszechstronnemu rozwojowi dziecka. Dary są podsta-
wą do rozwijania  funkcji symbolicznej, do rozwoju wyobraźni, 
języka, pamięci, odtwarzania własnych doświadczeń. To rów-
nież świetny materiał do zabaw swobodnych- zabawa staje 
się  twórcza, konstruktywna i bogacąca poznawczo. Koncep-

cja pedagogiczna F. Froebla oparta na podstawowej formie 
aktywności dziecięcej czyli zabawie, mimo, iż pozbawiona 
współczesnych mediów pozwala na stworzenie niezwykle 
kreatywnej i inspirującej przestrzeni edukacyjnej zarówno dla 
dzieci, jak i nauczycieli dlatego też jej realizacja będzie konty-
nuowana w kolejnych latach naszej pracy.

Dyrektor Przedszkola Chatka Puchatka
w Starym Kurowie

Justyna Chocianowska

OTWARTY INTEGRACYJNY TURNIEJ PIŁKI SIATKOWEJ O PUCHAR WÓJTA GMINY STARE KUROWO

20 sierpnia 2022 odbył się Otwarty Integracyjny Turniej Piłki 
Siatkowej o Puchar Wójta Gminy Stare Kurowo pod patro-
natem Gminnej Komisji Rozwiązywania Problemów Alkoholo-
wych i Przeciwdziałania Narkomanii. 
W rozgrywkach udział wzięło 6 drużyn: Mistrzowie ( druży-
na z Krzyża Wlkp.), Zorza Przynotecko, OSP Stare Kurowo, 

OSP Błotnica, Orły z Gminy oraz strażacy zawodowi pod na-
zwą drużyny „ 2 zmiana”.
Po emocjonujących i zaciętych rozgrywkach w grupach wyło-
niono 4 najlepsze zespoły, które stworzyły pary półfinałowe. 
Zorza Przynotecko w półfinale grupy B pokonała 2:0 drużynę 
Mistrzów, natomiast w drugim półfinale zmierzyły się zespoły 

OSP Błotnica i OSP Stare Kurowo. Półfinał grupy A zakończył 
się zwycięstwem drużyny OSP Błotnica 2:0. 
W meczu o 3 miejsce zwyciężyła drużyna Mistrzów pokonu-
jąc zespół OSP Stare Kurowo 2:0, natomiast w wielkim finale 
kibice oglądali zacięty mecz w którym ostatecznie po tie- bre-
aku zwyciężyła drużyna OSP Błotnica. 
Na zakończenie turnieju Wójt Gminy Stare Kurowo Magda-
lena Szydełko podziękowała za zaciętą rywalizację w myśl 
ducha fair-play i dokonała dekoracji zespołów, wręczając na-
grody rzeczowe oraz Puchar dla zwycięzców. Specjalną na-
grodę pieniężną dla triumfatora turnieju w wysokości 400 zł 
ufundował Pan Zygmunt Kraska.
Turniej został zorganizowany przy współpracy Gminnej Ko-
misji Rozwiązywania Problemów Alkoholowych, której Prze-
wodniczy Pan Daniel Nowak, z Sołtysem wsi Stare Kurowo 
Panią Joanną Urbaniak oraz Dyrektorem Gminnego Ośrodka 
Kultury w Starym Kurowie Panią Beatą Kotkowicz.
Dziękujemy wszystkim uczestnikom, kibicom oraz organiza-
torom za udział i organizację Turnieju.

CYKL IMPREZ EDUKACYJNO – INTEGRACYJNYCH W GMINIE STARE KUROWO

W okresie wakacyjnym odbyło się 8 działań mających na celu 
utrwalenie pozycji rybactwa w społecznościach lokalnych po-
przez organizację imprez integrujących środowiska rybackie 
ze społecznościami lokalnymi. Wszystkie działania zostały 
zorganizowana w ramach dofinasowania projektu pn. „CYKL 
IMPREZ EDUKACYJNO – INTEGRACYJNYCH W GMINIE 
STARE KUROWO”

Wdrażając projekty edukacyjne wykorzystujące zasoby sek-
tora rybackiego na terenie gminy odbyły się zajęcia dla dzie-
ci w ramach „AKCJI LATO W GOK”. Pierwszym działaniem 
był „BAL PRZEBIERAŃCÓW W ŚWIECIE RYB SŁODKO-
WODNYCH” podczas którego dzieci miały mnóstwo zabawy, 
a także musiały wykazać się kreatywnością przebierając się 
w stroje z dziedziny rybactwa. Kolejnym zadaniem był „DZIE-
CIECY FESTIWAL RYB SŁODKOWODNYCH” podczas któ-
rego dzieci nie tylko poznały zasoby rybne, ale również na-
uczyły się przyrządzać pyszne potrawy z ryb z naszych jezior 
pod okiem szefa kuchni. Edukując dzieci z dziedziny sektora 
rybactwa zorganizowaliśmy warsztaty artystyczne oraz kon-
kurs plastyczny. Efektem były przepiękne prace, z których po-
wstała wystawa malarska na płótnach, którą promowaliśmy 
przez cały cykl trwania projektu na wszystkich imprezach 
w naszej gminie. 
Popularyzując akwakulturę Pojezierza Dobiegniewskiego 
i wspierając inicjatywy społeczne zmierzające do tworzenia 
przyjaznego rybactwu otoczenia 3 lipca odbyły się ZAWO-
DY WĘDKARSKIE O PUCHAR WÓJTA GMINY STARE KU-

ROWO na jeziorem Staw Goszczanowski. Na łonie natury 
30 zawodników rywalizowało o zajecie miejsca na podium 
i tytuł najlepszego wędkarza tego dnia. Zawodnicy zostali 
ugoszczeni poczęstunkiem przy ognisku, a najlepsza trójka 
nagrodami. Tydzień później 10 lipca odbył się „Familijny Rajd 
Rowerowy Szlakiem Noteci”. Była to fantastyczna przejażdż-
ka po naszym lokalnym terenie z piknikiem nad rzeką Noteć, 
podczas której uczestnicy rajdu mogli skosztować pysznej 
kawy, ciasta oraz owoców, a także wspierając dzieci w ramach 
zabawy połowić ryby. Rajd swoja metę miał na kompleksie 
boisk „ORLIK”, gdzie mieszkańcy zostali uczęstowani wybor-
ną, gorącą zupą rybną oraz kanapeczkami przygotowanymi 
przez TOP SZEFA - Dawida Szkudlarka. Ponadto dla dzieci 
zostały poprowadzone integracyjne zabawy animacyjne, a na 
zakończenie spotkania wyrzuciliśmy kolorowe proszki HOLII 
tworząc barwną chmurę podsumowującą to miłe niedzielne 
popołudnie. 
Propagując dobrostan społeczny i dziedzictwo kulturowe na 
obszarach rybackich i obszarach akwakultury, w tym dziedzic-
two kulturowe rybołówstwa i akwakultury oraz morskie dzie-
dzictwo kulturowe 28 sierpnia odbył się PIKNIK WĘDKARSKI 
„RYBY MAJĄ GŁOS.” Impreza była połączona z Międzynaro-
dowym Świętem Plonów w Starym Kurowie. W ramach tego 

działania odbyła 
się inscenizacja 
wioski wędkar-
skiej przegotowa-
nej przy współ-
pracy z naszym 
lokalnym Kołem 
PZW Stare Kuro-
wo wraz z poczę-
stunkiem, rewe-
lacyjny koncert 
„MEZO” oraz za-
bawy animacyjne 
dla dzieci w pirac-

kiej wiosce.
Projekt zakończyła ostatnia impreza pn. „ŚWIĘTO PSTRA-
GA” podczas której mieliśmy okazje nie tylko dopingować 
drużyny piłkarskie, ale także była możliwość sprawdzenia 
swojej wiedzy o rybach słodkowodnych w Quizie i wysłucha-
nie przepięknego koncertu pt. Kobieta Fatum zaprezentowa-
nego przez zespół Życie Raz.
Wszystkie imprezy zostały zrealizowane w ramach „Reali-
zacji lokalnych strategii rozwoju kierowanych przez spo-
łeczność” w ramach Priorytetu 4 „Zwiększanie zatrudnienia 
i spójności terytorialnej”, objętego Programem Operacyjnym 
„Rybactwo i Morze”, z wyłączeniem projektów grantowych. 
Zadania zostały współfinansowane ze środków Unii Europej-
skiej w ramach Programu Operacyjnego Rybactwo i Morze 
na lata 2014-2020.
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Urząd Gminy Stare Kurowo
ul. Daszyńskiego 1
66-540 Stare Kurowo
tel. 95 76 15 052
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INWESTYCJE W GMINIE STARE KUROWO WRZESIEŃ 2022

Drogi wojewódzkie
Zarząd Dróg Wojewódzkich (ZDW) po licznych staraniach ze 
strony Władz Gminy i podpisaniu z Zarządem Województwa 
Lubuskiego stosownego porozumienia,  przystąpił do reali-
zacji zadania polegającego na wykonaniu pełnobranżowej 
dokumentacji projektowej dla rozbudowy drogi wojewódzkiej 
nr 156  (ulicy Kościuszki). Prace projektowe wykonywane 
są przez gorzowskie biuro Fawal Filip Walczak i stanowią 
pierwszy konkretny krok w celu poprawy stanu techniczne-
go głównej drogi przebiegającej przez teren Naszej Gminy. 
W ramach prac projektowych powstaną całkowicie nowe od-
cinki drogi wraz z chodnikami, ścieżką rowerową, kanalizacją 
deszczową, czy sygnalizacją świetlną. Wartość prac projekto-
wych to ponad 600 tys. zł, a gotową dokumentację  biuro ma 
przedstawić w ciągu 24 miesięcy. Według zapewnień ZDW do 
czasu wykonania kompleksowej rozbudowy drogi 156, jesz-
cze w tym roku przed okresem zimowym wykonany zostanie 
remont nawierzchni drogi na  najbardziej zniszczonych jej 
fragmentach.  
W obecnym roku wykonano również pierwszy etap remon-
tu drogi nr 155 (dojazd w kierunku m. Pławin). Zarząd Dróg 
Wojewódzkich wyremontował najbardziej zniszczony odci-
nek drogi, by w przyszłym roku w ramach II etapu inwestycji 
dokończyć zadanie, tak aby na całej długości drogi nr 155 
pojawiła się nowa nawierzchnia. Koszt tegorocznych prac to 
ponad 1 mln zł.
Nie zapominamy również o drodze brukowej nr 154 w kierun-
ku Trzebicza. W ramach tegorocznych środków budżetowych 
w najbliższych tygodniach ZDW planuje remont nawierzchni 
na najbardziej zdegradowanym odcinku tej drogi. Koszt wy-
konania remontu to ponad 800 tys. zł. 
Inwestycje w Gminie Stare Kurowo
Trwa modernizacja budynku szatniowo-sanitarnego na bo-
isku sportowym w Starym Kurowie. Zniszczony budynek 
zyska nowe oblicze poprzez kompleksowy remont wnętrza 
oraz wymianę wszystkich instalacji. Dodatkowo wykonawca 
dostarczy i zamontuje kontener socjalny stanowiący niezbęd-
ne zaplecze w trakcie organizacji ważniejszych wydarzeń 
sportowych, w związku z rozgrywkami IV Ligi Piłki Nożnej, 
w których udział bierze klub piłkarski ze Starego Kurowa „Me-
prozet  Stare Kurowo”. Usunięto także stare zasłaniające wi-
doczność ogrodzenie, które zostało zastąpione nowym este-
tycznym płotem panelowym. Wartość prac wynosi 305 807,30 
zł. Inwestycji została wsparta w kwocie 100 tys.  zł w ramach 
programu Lubuska Baza Sportowa przez Marszałka Woje-
wództwa Lubuskiego.  Pozostała kwota ponad 200 tys. zł . to 
wkład własny Gminy Stare Kurowo.
Niepowtarzalne miejsce rekreacji jakim jest teren „Basenu” 
w Starym Kurowie zyska zupełnie nowe oblicze. Za ponad 
700 tys. zł powstanie specjalny tor rowerowy z elementami 
edukacyjnymi dla dzieci i młodzieży, do tego ławki i trakty 

spacerowe, zieleń urządzona oraz wiata rekreacyjna. W celu 
zapewnienia bezpieczeństwa całość zostanie oświetlona 
oszczędnymi lampami LED oraz objęta monitoringiem gmin-
nym. Inwestycja uzyskała wsparcie w ramach poddziałania 
„Wsparcie na wdrażanie operacji w ramach strategii rozwoju 
lokalnego kierowanego przez społeczność” w ramach działa-
nia „Wsparcie dla rozwoju lokalnego w ramach inicjatywy LE-
ADER” objętego Programem Rozwoju Obszarów Wiejskich 
na lata 2014-2020. 
Zakończono odwiert studni głębinowej na potrzeby zaopa-
trzenia  Mieszkańców w wodę pitną. Nowa studnia o głęboko-
ści 30 m będzie dodatkowym źródłem wody wspomagającym 
te obecnie używane, co pozwoli w przyszłości na komfortowy 
pobór wód gruntowych na cele bytowe.  
Zakończono remont drogi w m. Błotnica polegający na wyko-
naniu nowej nawierzchni bitumicznej na odcinku 560 
m. Zadanie uzyskało dofinansowanie w kwocie 84 
tys. zł. z Funduszu Ochrony Gruntów Rolnych. Nowa 
droga została wykonana na odcinku od firmy Bapro-
-Met do tartaku. 
Zakończono budowę wodociągu na ulicy Świerkowej. 
Prace wykonała spółka gminna  Stare Kurowo. War-
tość umowy wyniosła  209 342,70 zł. 
Trwają prace projektowe dotyczące termomoderniza-
cji przedszkola Gminnego Chatka Puchatka. Gmina 
w ramach Funduszu Inwestycji Strategicznych pozy-
skała na tą inwestycje 1 mln 260 tys. zł. Prace obej-
mują docieplenie ścian budynku, wymianę stolarki 
drzwiowej i okiennej, wymianę instalacji centralnego 
ogrzewania wraz w wymianą źródła ciepła oraz insta-
lacji fotowoltaicznej. Całość prac ma poprawić nie tyl-
ko estetykę budynku, ale przede wszystkim przynieść 
realne korzyści i oszczędności w zakresie zużycia 
energii.  Prace budowlane rozpoczną się w I kwartale 
2023 r. po wykonaniu dokumentacji projektowej. 
 W 2023 roku nową siedzibę zyskają druhowie z OSP 
Łęgowo. Gmina pozyskała na ten cel 1 mln 230 tys. 
zł. Nowa remiza powstanie w sąsiedztwie boiska re-
kreacyjnego w Nowym Kurowie i będzie stanowiła 
nowoczesne zaplecze techniczno-socjalne dla stra-
żaków ochotników. W remizie znajdzie się również 
pomieszczenie pełniące funkcje sali spotkań dla oko-
licznych Mieszkańców. Prace budowlane rozpoczną 
się w I kwartale 2023 r. po wykonaniu dokumentacji 
projektowej.
W ramach sierpniowego naboru wniosków wspar-
cia inwestycji drogowych z Rządowego Funduszu 
Rozwoju Dróg do Wojewody Lubuskiego złożono 
dwa wnioski  dotyczące przebudowy ulic Słonecznej 
i Kwiatowej w Starym Kurowie, gdzie planowane jest 
wykonanie nowej ulicy z chodnikami i kanalizacją 

deszczową oraz ostatniego fragmentu drogi do m. Rokitno. 
Pozytywne rozstrzygnięcia naboru i przyznanie dofinansowa-
ni pozwoliłby na rozpoczęcie robót budowlanych już w przy-
szłym roku.
Modernizacje dróg w Gminie Stare Kurowo.
Na ukończeniu są prace dotyczące remontów dróg gminnych, 
Wykonawca firma Eurovia Polska wykonała remont niespełna 
13 km dróg w kilku miejscowościach Naszej Gminy. Nowe 
nakładki asfaltowe poprawiły komfort podróżowania oraz 
poziom bezpieczeństwa kierujących. W ramach prac dodat-
kowych Wykonawca zrealizował także naprawy dróg grunto-
wych w Przynotecku oraz Łącznicy, gdzie wykonano nowe 
nawierzchnie tłuczniowe. Wartość wszystkich prac to ponad 6 
mln zł, z czego 5 225 mln to dotacja pozyskana przez Gminę 
z Funduszu Inwestycji Strategicznych. 

MIĘDZYNARODOWE ŚWIĘTO PLONÓW

28 sierpnia odbyło się Międzynarodowe Święto Plonów zor-
ganizowane w ramach Funduszu Małych Projektów (FMP) 
w Euroregionie  PRO EUROPA VIADRINA dla Programu 
Współpracy INTERRG V A 
Brandenburgia – Polska 2014-2020 w ramach Europejskiej 
Współpracy Terytorialnej. Dopisała piękna pogoda,  frekwen-
cja mieszkańców i gości spoza naszej gminy, a zaangażowa-
nie w organizację Sołtysów,  Rad Sołeckich oraz  pracowników 
Gminnego Ośrodka Kultury w Starym Kurowie jak zawsze na 
najwyższym poziomie. Gościliśmy również parlamentarzy-
stów i włodarzy sąsiednich gmin. Mszę świętą w podzięko-
waniu rolników za ich pracę i oprawę dożynkową uświetniły 
poczty sztandarowe jednostek OSP oraz obecność druhów 
strażaków ze wszystkich jednostek z terenu gminy. Piękny 
kolorowy korowód przemaszerował na boisko Orlik gdzie  po-
dzieliliśmy się chlebem,  a uczestnicy dożynek mogli skosz-
tować pyszności,  które przygotowały na swoich stoiskach 
wszystkie sołectwa. Nagrodzono również wszystkie przygo-
towane przez sołectwa wieńce dożynkowe. I miejsce zdobyło 
Sołectwo Łęgowo, II miejsce Sołectwo Przynotecko,  III miej-
sce Sołectwo Kawki. Serdecznie podziękowania Wójt Gminy 
Magdalena Szydełko kieruje do Sołtysów,  Rad Sołeckich,  
pracowników Gminnego Ośrodka Kultury w Starym Kurowie 
na czele z dyrektorem Beatą Kotkowicz, artystów i wszystkim 
występującym na scenie, pracownikom Urzędu Gminy Stare 
Kurowo, strażakom,  pocztom sztandarowym,  ks. Romanowi 
Skarżyńskiemu, Dariuszowi Maksymowiczowi,  ŚDS u Mo-
tyla, wszystkim zaangażowanym mieszkańcom,  Starościnie 
Joannie Urbaniak,  Staroście Sebastianowi Krupie,  Rafałowi 
Krupie, Tomaszowi Kucharskiemu,  wystawcom oraz wszyst-
kim uczestnikom za obecność w tym ważnym dniu.

REMONT KAPLICY

We wrześniu zakończony zo-
stał remont kaplicy na Cmen-
tarzu Komunalnym w Starym 
Kurowie. Wcześniej zamon-
towano nowe ogrodzenie. 
Wszystkie prace zostały wy-
konane przez pracowników 
PGKiM. Wartość inwestycji 
wyniosła ok. 50.000,00 zł. 
Wszystkie koszty pokryte zo-
stały z budżetu spółki.
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GMINA DOBIEGNIEW
UROCZYSTE OTWARCIE MUZEUM WOLDENBERCZYKÓW

Dnia 1 września 2022 roku odbyła się Wojewódzka Inaugu-
racja Roku Szkolnego 2022/2023 połączona z uroczystością 
otwarcia odrestaurowanego Muzeum Woldenberczyków. 
Ten podniosły dzień rozpoczął się Mszą Świętą w kościele pw. 
Chrystusa Króla. Następnie na Placu pchor. T. Starca odby-
ła się Wojewódzka Inauguracja Roku Szkolnego 2022-2023, 
po której wszystkich obecnych zaproszono na kolejne ważne 
wydarzenie, jakim było uroczyste otwarcie odrestaurowanego 
Muzeum Woldeberczyków, a zarazem zakończenie polsko-
-niemieckiego projektu pod nazwą „Przebudowa i rozbudowa 
Muzeum Woldenberczyków na rzecz rozwoju transgranicznej 
współpracy turystycznej”, finansowanego z programu INTER-
REG V A. 

Uroczystości prowadziła Sekretarz Gminy Pani Grażyna 
Gradowska, a rozpoczęły się od występu Chóru Chłopięce-
go i Męskiego Filharmonii Poznańskiej „Poznańskie Słowiki”, 
który wykonał piosenkę pt. „Ania”, napisaną w byłym obozie 
jenieckim dla polskich oficerów II Wojny Światowej - Oflagu 
IIC Woldenberg, na którego miejscu mieści się obecnie Mu-
zeum Woldenberczyków. Następnie miały miejsce wystąpie-
nia Burmistrz Dobiegniewa Pani Sylwii Łaźniewskiej, Wice-
wojewody Lubuskiego Pani Olimpii Tomczyk-Iwko, członka 
Zarządu Województwa Lubuskiego Pana Tadeusza Jędrzej-
czaka oraz zaproszonych gości. 
W ramach obchodów 83. rocznicy wybuchu II Wojny Świa-
towej odbył się Apel Pamięci, po którym pododdział pułku 
reprezentacyjnego Wojska Polskiego oddał salwę honorową. 
W hołdzie Woldenberczykom i obrońcom Ojczyzny poległym 
we wrześniu 1939 roku zostały także złożone kwiaty przy ta-

blicy pamiątkowej oraz na cmentarzu jenieckim. 
Odbył się również pokaz historyczny rekonstrukcji bitwy 
z czasów II Wojny Światowej oraz parady ułańskiej w wyko-
naniu Lubuskiego Oddziału Kawalerii w barwach Pułku Uła-
nów Jazłowieckich w Gorzowie Wlkp. Po części artystycznej 
przyszedł czas na oficjalne otwarcie Muzeum i symboliczne 
przecięcie wstęgi, po którym można było zwiedzić muzeum 
i podziwiać nową ekspozycję stałą muzeum. Całe wydarzenie 
zakończył występ artystyczny Chóru Chłopięcego i Męskiego 
Filharmonii Poznańskiej „Poznańskie Słowiki”.
Burmistrz Dobiegniewa serdecznie zaprasza do zwiedza-
nia odrestaurowanego Muzeum Woldenberczyków, którego 
zwiedzanie jest bezpłatne.
Muzeum Woldenberczyków czynne jest od poniedziałku do 
piątku w godzinach 08:00-16:00 oraz w soboty i niedziele 
10:00-14:00.

MODERNIZACJA OCZYSZCZALNI

5 sierpnia 2022r. w Urzędzie Miejskim w Dobiegniewie, 
w obecności Wojewody Lubuskiego Władysława Dajczaka 
miało miejsce podpisanie umowy na budowę i modernizację 
miejskiej oczyszczalni ścieków, przepompowni, stacji uzdat-
niania wody i budowę kanalizacji sanitarnej o długości 5,9 km 
w Gminie Dobiegniew. W imieniu Gminy Dobiegniew umowę 
podpisała Burmistrz Sylwia Łaźniewska przy kontrasygnacie 
Skarbnika Gminy Doroty Kopytek. Wykonawcę ATA-TECH-
NIK Sp. Z o.o., Sp. Komandytowa reprezentował Prezes Za-
rządu Komplementariusz Bartosz Gramowski. Wartość inwe-
stycji to kwota 38.985.456,00 zł. Inwestycja dofinansowana 
z Programu Inwestycji Strategicznych Polski Ład, Regional-
nego Programu Operacyjnego Lubuskie 2020, Rządowego 
Funduszu Inwestycji Lokolnych.

PRZEBUDOWA KOTŁOWNI UL. MICKIEWICZA

Gmina Dobiegniew stawia na ekologię - 3 sierpnia w Urzę-
dzie Miejskim miało miejsce podpisanie umowy na przebudo-
wę kotłowni węglowej przy ul. Mickiewicza 3 w Dobiegniewie 
na kotłownię gazową wraz z budową wewnętrznej instalacji 
gazu niskiego ciśnienia, wykonawcą inwestycji zostało Przed-
siębiorstwo ROBEX Robert Antoszewski. Podpisano również 
umowę na nadzór inwestorski tej inwestycji, który będzie pro-
wadzony przez firmę JM Projekt Jakub Mańdzij.
Inwestycja dofinansowana w ramach programu RPO Lubu-
skie 2020.

PIKNIK WOJSKOWY W DOBIEGNIEWIE

„Weekend z wojskiem” – pod tym hasłem 13-15 sierpnia Mi-
nisterstwo Obrony Narodowej oraz Wojsko Polskie organi-
zowało liczne wydarzenia w ramach centralnych obchodów 
Święta Wojska Polskiego oraz 102. rocznicy Bitwy Warszaw-
skiej. Jedno z wydarzeń „Razem na piknik!”, czyli organizacja 
pikników wojskowych w całym kraju, podczas których można 
zobaczyć nowoczesny sprzęt wojskowy, porozmawiać z żoł-
nierzami wszystkich rodzajów sił zbrojnych, czy skosztować 
wojskowej grochówki.
Właśnie jeden z takich pikników został zorganizowany 

w Dobiegniewie 13 sierpnia na promenadzie nad j. Wielgie. 
Uczestnicy pikniku mieli okazję zobaczyć nowoczesny sprzęt 
wojskowy, o którym w trakcie imprezy opowiadał prowadzący 
por. Przemysław Walczak z Wojskowego Centrum Rekrutacji 
w Gorzowie Wlkp.
KTO ROSOMAK, KTO RAK, PSRA PILICA, SPZR POPRAD, 
Wyrzutnia Rakiet WR40 LANGUSTA taki sprzęt był zapre-
zentowany na pikniku, który swobodnie można było oglądać, 
zrobić zdjęcie, czy wejść do środka oraz porozmawiać z żoł-
nierzami, którzy na co dzień obsługują taki sprzęt.
Na całym terenie rozstawione były stoiska prezentujące ekwipunek żołnierski, dające możliwość poczucia na własnej 

skórze jak wygląda wypadek samochodowy z perspektywy 
kierującego, przetestować alkogogle, czy narkogogle. Swoje 
obozowisko przygotowała również I Dobiegniewska Drużyna 
Harcerska i Zuchowa, która opisywała jak wygląda harcer-
stwo, czy przygotowanie obozowiska. Nie zabrakło również 
stoiska częstującego wojskową grochówką.
Dodatkową atrakcją był występ Orkiestry Wojskowej ze 
Szczecina oraz zespołu Grupa My którzy swoją muzyką umi-
lili ten przyjemny dzień.
Dla dzieci zostały przygotowane liczne atrakcje, konkursy 
z nagrodami oraz dmuchańce.

KONFERENCJA ZWIĄZKU SAMORZĄDÓW 
POLSKICH

15 lipca w Mierzęcinie odbyła się konferencja Związku Sa-
morządów Polskich, w której udział wzięli: Sekretarz Stanu 
w Ministerstwie Spraw Wewnętrznych i Administracji Paweł 
Szefernaker, Wojewoda Lubuski Władysław Dajczak oraz 
Wojewoda Zachodniopomorski Zbigniew Bogucki.
W czasie konferencji przekazano m.in. informację nt wyników 
Edycji 3 PGR Rządowego Funduszu Polski Ład: Program In-
westycji Strategicznych, gdzie Gmina Dobiegniew otrzymała 
1.800.000,00 zł na inwestycję budowa remizy strażackiej ze 
świetlicą w miejscowości Mierzęcin natomiast Powiat Strze-
lecko-Drezdenecki otrzymał 7.350.000,00 zł na realizację za-
dania w Gminie Dobiegniew – przebudowa drogi powiatowej 
nr 1371F, ul. Mickiewicza w m. Dobiegniew
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GMINNE ŚWIĘTO PLONÓW

W niedzielę 29.08.2022r. w Dobiegniewie odbyły się Gminne 
Dożynki. Święto plonów rozpoczęło się Mszą Św. w Kościele 
Parafialnym p.w. Chrystusa Króla w trakcie której poświęcone 
zostały, wykonane przez mieszkańców Sołectw Gminy Do-
biegniew wieńce dożynkowe. Po mszy utworzono korowód 
dożynkowy, który poprowadził zespół Kalina z Kobylanki. 
Okazały korowód przeszedł spod kościoła, promenadą spa-
cerową na plac dożynkowy zlokalizowany na plaży nad j. 
Wielgie.
Na miejscu zainicjowano ceremoniał dożynkowy, którego 
pierwszym elementem było wręczenie bochenka chleba 
z tegorocznych zbiorów przez Starostę dożynek Waldema-
ra Grzankowskiego i Starościnę dożynek Alinę Polus go-
spodarzowi gminnego święta plonów. Kolejnym elementem 
ceremoniału dożynkowego była prezentacja wieńców dożyn-

kowych wraz z ośpiewaniem. Po prezentacji wieńców głos 
zabrała Burmistrz Dobiegniewa Pani Sylwia Łaźniewska – 
gospodarz dożynek, witając wszystkich uczestników i życząc 
dobrej zabawy. Następnie głos zabrał Wojewoda Lubuski 
Pan Władysław Dajczak, a także Posłanka do Parlamentu 
Europejskiego Pani Elżbieta Rafalska, Posłanka na Sejm RP 
Pani Elżbieta Płonka, Z-ca Dyrektora Generalnego Krajowe-
go Ośrodka Wsparcia Rolnictwa Pani Małgorzata Gośniow-
ska-Kola, Dyrektor KOWR w Gorzowie Wlkp. Pan Roman 
Jabłoński, Dyrektor Oddziału Regionalnego KRUS w Zielonej 
Górze Pani Bożena Ronowicz, Dyrektor Lubuskiego Oddzia-
łu Regionalnego ARiMR Pan Andrzej Rochmiński. Następnie 
Burmistrz Dobiegniewa, Starosta i Starościna Dożynek, Prze-
wodniczący Rady Miejskiej oraz Radni Rady Miejskiej w Do-
biegniewie, a także zaproszeni goście podzielili się chlebem 
wypieczonym z tegorocznego zboża z uczestnikami Gminne- go Święta Plonów.

Po głównej części obchodów na placu dożynkowym można 
było rozkoszować się różnymi lokalnymi wyrobami, na sto-
iskach prowadzonych przez Sołectwa i lokalne gospodar-
stwa. Czas umilały występy zespołu ludowego „Kalina”, lokal-
nych klubów seniora oraz zespołu Grupa MY.
Podczas tegorocznego Gminnego Święta Plonów odbywał 
się również ogólnopolski Konkurs Kulinarny „Bitwa Regio-
nów”. W konkursie brały udział Koła Gospodyń Wiejskich 
z trzech powiatów: gorzowskiego, międzyrzeckiego i strzelec-
ko-drezdeneckiego. W Bitwie Regionów uczestniczyły KGW 
z Santocka, Różanek, Rybakowa, Kamienia Małego, Sidło-
wa, Zwierzyna i Nietoperka, które zaprezentowały tradycyjnie 
przygotowane potrawy z różnych polskich terenów.
Gminne Święto Plonów zakończyła zabawa taneczna przy 
występnie zespołu BLUE BOX.

NOWY SAMOCHÓD DLA ŚDS

Uczestnicy Środowiskowego Domu Samopomocy w Dobie-
gniewie mają nowy samochód, który uroczyście przekazany 
został 24 sierpnia br. To samochód osobowy dostosowany do 
przewozu osób z niepełnosprawnościami.
Samochód zakupiony został przy udziale Powiatu Strzelecko-
-Drezdeneckiego i dofinansowany ze środków PFRON w ra-
mach programu pn. „Program wyrównywania różnic między 
regionami”

MYŚLIWI Z „RYSIA” ŚWIĘTOWALI SWOJE 75 LAT

Jedno z najstarszych kół łowieckich w Okręgu Gorzowskim 
obchodziło swój jubileusz 75-cio lecia istnienia. 
W piękne wrześniowe popołudnie 03.09.2022r., nieopodal 
plaży jeziora Wielgie w Dobiegniewie, swój jubileusz obcho-
dzili myśliwi z Koła Łowieckiego „RYŚ” w Dobiegniewie. 
Zgodnie z wielowiekową tradycją oraz wyznawaniem wiary 
w patrona i opiekuna myśliwych oraz leśników Św. Huberta, 
uroczystość obchodów jubileuszu rozpoczęła polowa Msza 
Święta, którą odprawił miejscowy proboszcz Ks. kan. Piotr 
Spychała.
Na wprowadzenie pocztów sztandarowych rozbrzmiały dum-
nie dźwięki rogów myśliwskich, których w tak ważnym dniu 
nie mogło zabraknąć, a echo granych utworów długo wy-
brzmiewało nad taflą pobliskiego jeziora.
Sygnały myśliwskie to oddanie czci dla zwierzyny jak również 
uświetnienie każdej ceremonii łowieckiej. Tak też się stało, 
gdy do odznaczeń Zasłużony dla Gorzowskiego Okręgu Ło-
wieckiego wyczytani zostali myśliwi z Koła Ryś. Odznaczenia 
wręczył osobiście Łowczy Okręgowy Wojciech Pawliszak.
Myśliwi zebrani w tym jakże uroczystym dla nich dniu, chcieli 
podziękować założycielom Koła, którzy na swym pierwszym 
posiedzeniu dwa lata po zakończeniu II Wojny Światowej tj. 
w roku 1947 powołali do życia Koło Łowieckie RYŚ w Dobie-
gniewie. 

Obecność wielu zaproszonych gości dała tylko wyraz zrozu-
mienia pasji i temu, iż 75 lat to szacunek do przyrody, opieki 
nad zwierzyną i poświęceniu się dobru narodowemu przez 
trzy kolejne pokolenia myśliwych, które dalej kontynuuje tra-
dycje łowieckie na ziemi Dobiegniewskiej.
Dowodem dobrej współpracy ze społecznością lokalną niech 
będzie obecność I Dobiegniewskiej Drużyny Harcerzy i Zu-
chów oraz młodzieży z Ligi Ochrony Przyrody ze Szkoły Pod-
stawowej im. Żołnierzy Września Woldenberczyków z Do-

biegniewa, którego to założyciele Koła Łowieckiego „Ryś” 
w Dobiegniewie stali się poniekąd patronami. 
Goście mogli podziwiać wyeksponowane na terenowej wy-
stawie trofea zdobyte przez myśliwych z „Rysia”, a także 
spróbować swoich sił w strzelaniu z łuku na stanowisku przy-
gotowanym przez Stowarzyszenie „Noteccy łucznicy”, wysłu-
chać pokazu szlachetnej sztuki wabienia jeleni w wykonaniu 
członków Klubu Wabiarzy Jeleni PZŁ jak również odwiedzić 
stoisko z bronią przygotowane przez Klub Miłośników Strze-
lectwa Dragon.
Łowiectwo to nie tylko gospodarka i praca, ale także i przy-
jemność bycia w ciągłym kontakcie z przyrodą, dostrzeganie 
tego, co w ciągu roku dzieje się w kniei. 
Łowiectwo to także bogata kuchnia myśliwska, której nie za-
brakło także podczas tego spotkania. Serwowany był m.in. 
pieczony dzik oraz gulasz z dziczyzny.
Obecnie koło „Ryś” dzierżawi blisko 12 tys. ha gospodarując 
na dwóch obwodach łowieckich. To też stawia je na pierw-
szym miejscu spośród 60 kół z Okręgu Gorzowskiego pod 
względem wielkości.
Na dzień jubileuszu koło liczy 66 członków. W skład zarządu 
wchodzą: prezes Piotr Wlaźlik; łowczy Eryk Ignasiak; sekre-
tarz Edyta Trafna; skarbnik Jerzy Biel oraz wicełowczowie Ja-
kub Ryżyk i Ryszard Trany.
Z myśliwskim pozdrowieniem 

DARZ BÓR
Prezes K.Ł. Ryś

Piotr Wlaźlik

78. ROCZNICA WYBUCHU POWSTANIA
 WARSZAWSKIEGO

1 sierpnia delegacja Samorządu Dobiegniewskiego złożyła 
wiązankę kwiatów pod Pomnikiem Czynu Żołnierskiego na 
Placu pchor. T. Starca upamiętniając 78. Rocznicę wybuchu 
Powstania Warszawskiego. Cześć i Chwała Bohaterom.
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WAKACJE W 1 DDHIZ

W lipcu nasi harcerze przebywali na obozie zorganizowanym 
przez hufiec Strzelce Kraj. w miejscowości Funka. Natomiast 
zuchy były na kolonii w Smerzynie. Był to czas wspólnych 
zabaw, doskonalenia wiedzy i umiejętności harcersko-zucho-
wych, zdobywania sprawności oraz nawiązywania nowych 
znajomości. Wyjazdy te odbyły się przede wszystkim dzięki 
dobrej współpracy instruktorów naszego powiatu. Bogaty pro-
gram dla zuchów mógł być zrealizowany dzięki dotacji z Go-
rzowskiego Kuratorium Oświaty. Na bieżąco były przesyłane 
fotorelacje do rodziców oraz na stronę internetową hufca. Już 
dzisiaj myślimy o następnych wyjazdach w ramach HAZiL.
Tradycyjnie 1.08. stanęliśmy do apelu upamiętniającego 
wybuch Powstania Warszawskiego. Braliśmy też udział 
w Pikniku Militarnym, podczas którego nasze zuchy zdobyły 
sprawność Żołnierza. Przygotowaliśmy także plan działań do 
końca roku. Pierwszym ważnym wydarzeniem będzie rozpo-
częcie roku szkolnego i udział w otwarciu Muzeum Wolden-
berczyków. Następnie harcerze będą uczestniczyć w Rajdzie 
Ucieczka z Oflagu. Przed nami Obietnica zuchowa i Przyrze-
czenie harcerskie. Mamy też wiele innych pomysłów, ale tym 

podzielimy się następnym razem. Zapraszamy chętne osoby 
z Dobiegniewa do wstąpienia do naszej drużyny.  Zaintere-
sowanych prosimy o kontakt pod nr tel. 605 035 455, e-mail: 
gewa3@wp.pl. Osoba do kontaktu: Drużynowa 1 DDHiZ Dru-
hna phm. Ewa Grzankowska.

GMINNY ZESPÓŁ SZKÓŁ
WOJEWÓDZKA INAUGURACJA ROKU SZKOLNEGO
1 września 2022r. na Placu pchor. Tadeusza Starca w Dobie-
gniewie odbyła się Wojewódzka Inauguracja Roku Szkolnego 
2022/23. Uroczystość zaszczycili swoją obecnością, m.in., 
Wicewojewoda Lubuski pani Olimpia Tomczyk – Iwko, Lubu-
ski Kurator Oświaty pani Ewa Rawa, posłanka na Sejm IX 
kadencji pani Elżbieta Płonka, Burmistrz Dobiegniewa pani 
Sylwia Łaźniewska, przewodniczący Rady Miejskiej w Dobie-

gniewie pan Marek Kowalczyk.
Uroczystego otwarcia roku szkolnego dokonała pani Kurator 
Ewa Rawa, dzwoniąc starym ręcznym dzwonkiem, którym 
dawno temu oznajmiano w naszej szkole rozpoczęcie i za-
kończenie lekcji. Wywołało to aplauz i gromkie brawa wśród 
zgromadzonych uczniów, ich rodziców oraz zaproszonych 
gości. 
Rozpoczęty nowy rok szkolny to kolejne wyzwania związane 
z realizacją zadań szkoły oraz jej zarządzaniem. Pani Bur-
mistrz Sylwia Łaźniewska wraz z Przewodniczącym Rady 
Miejskiej panem Markiem Kowalczykiem poinformowali ze-
branych o zmianach kadry zarządzającej Gminnego Zespo-
łu Szkół w Dobiegniewie po przeprowadzonym konkursie na 
dyrektora GZS. Od 1 września 2022 r. funkcję Dyrektora GZS 
powierzono pani Elżbiecie Moś, funkcję Wicedyrektorów GZS 
powierzono pani Elżbiecie Szanderskiej i pani Sylwii Szacho-

wicz. Podczas apelu podziękowano za pracę na stanowisku 
Dyrektora GZS pani Jolancie Pawlak.
Zgodnie z tradycją naszej szkoły pierwszoklasiści ze Szkoły 
Podstawowej złożyli uroczyste ślubowanie na sztandar Szko-
ły Podstawowej im. Żołnierzy Września – Woldenberczyków. 
Odbyło się także uroczyste powitanie wszystkich pierwszo-
klasistów, i tych ze Szkoły Podstawowej, jak i tych ze Szko-
ły Branżowej I Stopnia oraz Liceum Ogólnokształcącego. 
Wszyscy uczniowie klas pierwszych otrzymali upominki ufun-
dowane przez Wojewodę Lubuskiego, Lubuskiego Kuratora 
Oświaty i Burmistrza Dobiegniewa. 
Obchodom inauguracji roku szkolonego towarzyszył krótki 
program artystyczny w wykonaniu uczniów dobiegniewskiego 
Liceum Ogólnokształcącego i Szkoły Podstawowej. Nawiązy-
wał on do rocznicy wybuchu II wojny światowej oraz początku 
roku szkolnego w pierwszym dniu wybuchu wojny. Uwieńcze-
niem występów był taniec z biało-czerwonymi flagami. 
Wszyscy goście zabierający głos podczas uroczystego apelu 
składali gronu pedagogicznemu i uczniom życzenia pomyśl-
ności i sukcesów w nowym roku szkolnym. 
Atrakcją uroczystości na Placu pchor. Tadeusza Starca były 
pokazy strażackie w wykonaniu strażaków Państwowej 
i Ochotniczej Straży Pożarnej. Uczniowie zobaczyli m.in. po-
kazy ratownictwa medycznego, gaszenia ognia, rozcinania 
wraku samochodu. Ochotnicy mogli zostać przewiezieni wo-
zem strażackim.
Wojewódzka Inauguracja Roku Szkolnego 2022/2023 połą-
czona była z uroczystością otwarcia odrestaurowanego Mu-
zeum Woldenberczyków w Dobiegniewie. W bieżącym roku 
szkolnym zaplanowano wycieczki do muzeum wszystkich 
klas Gminnego Zespołu Szkół. Cenna lekcja historii powinna 
każdemu zapaść na długo w pamięci.
BYLIŚMY TEŻ ŚWIADKAMI NIEZWYKŁEGO JUBILEUSZU
Na sobotnie popołudnie 3 września 2022r. reprezentacja 
szkolnych miłośników przyrody została zaproszona na uro-
czyste obchody 75 – lecia istnienia Koła Łowieckiego „Ryś” 
w Dobiegniewie. Uczniowie złożyli Myśliwym gratulacje 
i życzenia. Podziękowali również za wieloletnią współpracę, 
w tym wspólne sadzenia lasu, lekcje przyrody z udziałem my-

śliwych i leśników w terenie oraz dofinansowywanie przyrod-
niczych wyjazdów uczniów. Uroczystość po części oficjalnej 
miała charakter pikniku nad jeziorem Wielgie. Można było 
również m.in. postrzelać do tarczy z łuku, obejrzeć wysta-
wę broni sportowej i liczne trofea myśliwskie. Letnia pogo-
da z małym akcentem jesieni zachęcała do przebywania na 
świeżym  powietrzu.
NARODOWE CZYTANIE
Koniec pierwszego tygodnia nowego roku szkolnego uczci-
liśmy w budynku przy ulicy Poznańskiej lekturą „Ballad 
i romansów” Mickiewicza. Na scenie wystąpili uczniowie, na-
uczyciele i Sekretarz Gminy p. Grażyna Gradowska, czytając 
„Lilie”, „To lubię”, „Panią Twardowską”, „Świteziankę” i „Ro-
mantyczność”. Czujność słuchających sprawdził konkurs do-
tyczący treści czytanych ballad. Były zdrady, złamane przy-
sięgi, morderstwa i mroczny klimat...
Dziękujemy p. Renacie Zasik za scenariusz i reżyserię tego 
wydarzenia.

INTEGRACYJNY PONIEDZIAŁEK
12 września w budynku przy ulicy Poznańskiej zabrakło wie-
lu uczniów. Opustoszały klasy i korytarze. Nie, uczniowie nie 
poszli na zbiorowe wagary, nie powalił ich też, na szczęście, 
covid. Po prostu, klasy ósme i siódma miło zaczęły tydzień 
spotkaniem integracyjnym na plaży nad jeziorem Osiek. 
MŁODZIEŻOWA RADA POWIATU
Nasi szkolni radni Młodzieżowej Rady Powiatu - Martyna 
Kalinowska i Rafał Idczak oraz przedstawicielka samorządu 
uczniowskiego, Julia Graban, wzięli udział w spotkaniu inte-
gracyjnym w dobiegniewskim DPS-ie. Wizyta miała na celu 
nie tylko integrację młodzieży naszego miasta i powiatu z pen-
sjonariuszami, ale przede wszystkim uczczenie urodzin sied-
miu wrześniowych jubilatów, mieszkańców DPS-u. Było „100 
lat”, pyszny tort, ognisko, warsztaty artystyczne i pouczający 
kącik zdrowia. Przyjazna i miła atmosfera spotkania pozwoliła 
cieszyć się wspólnymi chwilami, poznać bliżej życie miesz-
kańców DPS-u. Wizyta dała nam także możliwość pomocy 
pensjonariuszom i zobaczenia uśmiechu na ich twarzach.

WAKACJE NA SPORTOWO

W czasie wakacji na boisku sportowym „ORLIK 2012” od-
bywały się zajęcia sportowo-rekreacyjne pod hasłem „Wa-
kacje na sportowo”. Dzieci miały możliwość wzięcia udziału 
w animacjach oraz grach i zabawach sportowych. Obecność 
i zaangażowanie uczestników w zajęcia sportowe uczyniły je 
barwnymi i pełnymi pozytywnej energii. Miło nam było zachę-
cić dzieci do wspólnego aktywnego spędzania wakacji.
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Urząd Miejski
w Dobiegniewie
ul. Obrońców Pokoju 24
66-520 Dobiegniew
tel. 95 76 11 001
fax 95 76 11 041
e-mail: urzad@dobiegniew.pl
GODZINY PRACY
Pn:  7:30 - 17:00
Wt-czw:  7:30 - 15:30
Pt:  7:30 - 14:00

DRAWIEŃSKI PARK NARODOWY. WOKÓŁ JEZIORA OSTROWIECKIEGO.

Naturalne zbiorniki i cieki wodne zajmują blisko 10 % po-
wierzchni Drawieńskiego Parku Narodowego. Rzek na tere-
nie DPN, wśród których króluje oczywiście Drawa znajdziemy 
8, a jezior aż 20. Wśród tych drugich niewątpliwie najwięk-
szym jest Jezioro Ostrowieckie. Imponująca jest choćby ob-
jętość jego misy - gromadzi około 36,5 miliona metrów sze-
ściennych wody. Ze swoją powierzchnią - 387 ha, należy pod 
względem wielkości do czołówki w Województwie Lubuskim. 
Czeka Nas więc bardzo przyjemna i długa, licząca ok. 25 
kilometrów, wędrówka pełna ciekawostek zarówno przyrod-
niczych jak i historycznych. Na początku musimy zdecydo-
wać nie tylko o tym, który wariant tej przygody najbardziej 
Nam odpowiada, ale także w jaki sposób chcemy się poru-
szać. Możemy bowiem iść pieszo lub jechać rowerem, lecz 
w tym drugim przypadku należy wziąć pod uwagę zróżnico-
wane i czasem bardzo wymagające warunki „drogowe” dla 
„dwóch kółek”. Odcinek w północnej części żółtego szlaku, 
na zachodnim brzegu Jeziora, to dość długi i trudny dla cy-
klistów fragment do pokonania. Prowadzi nasypem (wałem) 
Kanału Sicieńskiego. To przygoda bardziej dla lubiących 
mocne wyzwania niż dla rodzinnych wycieczek z małymi 
dziećmi (co należy wziąć pod uwagę). Proponuję więc dwa 
wyjścia. Pierwsze - to rozpocząć wyprawę w Głusku, gdzie 
zaczyna się wspomniany szlak żółty biegnący właśnie z Głu-
ska do Pustelni. Niewątpliwą atrakcją będą w tym przypadku 
odwiedziny w Punkcie Informacji Turystycznej Drawieńskiego 
Parku Narodowego, w którym mieści się Ekspozycja „Wod-
ny Świat”. Oglądając akwaria poznamy niezwykły podwodny 
świat i z pewnością łatwiej przyswoimy kilka ważnych infor-
macji na ten temat. Tutaj także dowiemy się o innych fascy-
nujących miejscach, możliwościach wypoczynku na terenie 
DPN, wirtualnie spłyniemy Drawą siedząc w prawdziwym 
kajaku, kupimy potrzebne bilety lub pamiątki z DPN. Drugie 
rozwiązanie - to zacząć podróż od Miejsca Postoju Pojazdów 
„Jezioro Ostrowieckie”. To dobra opcja dla tych, którzy już wi-
dzieli ,,Wodny Świat’’. Usytuowane niespełna 1,5 km od PIT 
DPN w Głusku i zaledwie 100 metrów od brzegów Jeziora 
Ostrowieckiego – miejsce jest węzłem, w którym spotykają 
się szlaki piesze i rowerowe. Tutaj rozpoczyna się ścieżka 
dydaktyczna ,,Jezioro Ostrowieckie’’, a także jedna ze ście-
żek poznawczych po Fortyfikacjach Pozycji Pomorskiej (Wału 
Pomorskiego). Kilka żelbetowych obiektów wraz z mostem 
i rowem przeciwpancernym to dobry początek, aby zacząć 
przygodę z historią fortyfikacji na terenie DPN. Przez miej-
sce postoju pojazdów ,,Jezioro Ostrowieckie’’ przebiega tak-
że rowerowa Pętla ,,Głusko’’ oznaczona zielonym kolorem. 
Całość pętli ,,Głusko’’ liczy nieco ponad 23 km trasy wiodącej 
wokół tej osady. Przypominam przy okazji, iż na terenie DPN 
rowerem możemy się też poruszać po szlakach pieszych 
i ścieżkach dydaktycznych. Pętlę rowerową ,,Głusko’’ po-
znamy podczas jednej z kolejnych wypraw po DPN. Wróćmy 
jednak na dzisiejszą trasę. Już  na samym początku mija-
my pomosty dla wędkarzy. Wędkowanie jest dozwolone nad 
Jeziorem Ostrowieckim właśnie na jego zachodnim brzegu. 

W pewnym momencie zauważymy, iż żół-
ty szlak pieszy i pętla rowerowa ,,Głusko’’ 
skręcają na lewo, a ścieżka dydaktyczna 
w prawo. Jeśli chcemy podążać brzegiem 
zachodnim wybierzmy żółty szlak oraz pę-
tlę rowerową. I tu uwaga ! Także Pętla ro-
werowa na jakiś „rozejdzie się” ze szlakiem 
żółtym! W pewnym momencie będziemy 
mieli też do pokonania strome schody. Mu-
simy więc przenieść nasz rower. Jeśli nie 
jesteśmy pewni naszych umiejętności to 
trzymajmy się pętli rowerowej biegnącej na 
tym fragmencie przez okazały las sosnowy. 
Kilkaset metrów dalej szlak żółty i pętla ro-
werowa ,,Głusko’’ znów będą biegły wspól-

nie, a Jezioro widziane z góry będzie towarzyszyło nam przez 
następne kilka kilometrów. Wkrótce dotrzemy do platformy, 
z której można nie tylko podziwiać krajobrazy, ale też obser-
wować ptaki. Platforma jest usytuowana na wysokim brzegu 
naprzeciw wyspy Lech, zwanej wyspą kormoranów. Widok 
na wyspę, na której niegdyś istniała kolonia lęgowa tych pta-
ków zapiera dech w piersiach. To jedno z najwyżej położo-
nych nad lustrem wody miejsc na naszej drodze. Kolejnym 
przystankiem (poruszamy się tylko oznakowanymi szlakami) 
będzie zachodni kraniec największego na Jeziorze Ostro-
wieckim półwyspu (w jego skład wchodzą cyple: półwysep 
„Korea” i „Dębowy”). Jego obszar objęty ochroną ścisłą jest 

niedostępny dla turystów. W pewnym momencie znajdziemy 
się na skrzyżowaniu szlaków i możemy wybrać, czy konty-
nuujemy wyprawę wzdłuż brzegów Jeziora żółtym szlakiem 
pieszym, czy jedziemy dalej rowerową Pętlą ,,Głusko’’, która 
odbija na zachód w kierunku między innymi dawnej Osady 
Springe, Mostu Moczele czy Miejsca Biwakowania ,,Pstrąg’’. 
Dla przypomnienia dodajmy, iż dalsza rowerowa wyprawa na 
północ szlakiem żółtym jest ze względu na jazdę po nasypie 
Kanału Sicieńskiego rekomendowana dla osób już zaprawio-
nych w wojażach  na dwóch kółkach. Idąc lub jadąc dalej na 
północ żółtym szlakiem dotrzemy wkrótce do jednego z naj-
większych półwyspów - Dębowego. Będąc tutaj przyjrzyjmy 
się drzewom. Szybko przekonamy się skąd wzięła się nazwa 
tego miejsca. Fragment naszej podróży, od skrzyżowania 
szlaków do Półwyspu Dębowego, to odcinek którym jedziemy 
już nasypem suchego dziś Kanału Sicieńskiego - najdłuższe-
go (około 22 km długości) i najbardziej znanego obiektu tego 
typu w Drawieńskim Parku Narodowym. Kanał został zbudo-
wany w I połowie XIX wieku na polecenie Friedricha Sydowa, 
zasłużonego kolonizatora tych terenów, ówczesnego zarząd-
cy majątku ziemskiego rozciągającego się od okolic Jeziora 
Sitno na północy, aż po Głusko na południu. Uważajmy na 
tym odcinku, często jest stromy i piaszczysty! To, obok okolic 
wyspy Lech, jedno z najszerszych miejsc Jeziora Ostrowiec-
kiego. Przez moment można odnieść wrażenie, iż znajdujemy 
się blisko morza i oglądamy zalew wcinający się daleko w głąb 
lądu W ten sposób docieramy do Pustelni. Obecnie to pięk-

ne miejsce jest siedzibą Stacji Tere-
nowej DPN oraz aż trzech Obwodów 
Ochronnych wchodzących w skład 
Drawieńskiego Parku Narodowego. 
Na krótko przed Pustelnią byliśmy 
w najdalej wysuniętym na północny-
-wschód zakątku zarówno Powiatu 
Strzelecko-Drezdeneckiego jak i Wo-
jewództwa Lubuskiego. Pustelnia - ta 
nazwa niewielkiej osady w północnej 
części Drawieńskiego Parku Narodo-
wego jest dziś bardziej adekwatna 
niż kiedykolwiek. To miejsce odludne. 
Kilkanaście lat temu mieszkała tutaj  
tylko 1 osoba. Nieopodal zabudowań 
znajdują się relikty małej elektrowni 
wodnej niegdyś zasilającej Pustelnię 
w energię elektryczną. Nie jest ona 

ogólnie dostępna  dla turystów, jednak jej pozostałości do-
strzeżemy bez problemu idąc czerwonym szlakiem pieszym 
na północ od Pustelni. W okolicach  Pustelni, w I połowie 
lat 30-tych XX wieku wzniesiono żelbetowe obiekty Pozycji 
Pomorskiej, zwanej potocznie w Polsce Wałem Pomorskim. 
Także most (na mapie DPN niosący nazwę Gromnik), służący 
głównie lokalnej społeczności został zbudowany w tym okre-
sie. Skąd tego typu obiekty właśnie tutaj ? Spójrzmy na mapę 
DPN. Pustelnia to jedno z ,,wąskich gardeł’’ pomiędzy ciągną-
cymi się przez wiele kilometrów rzekami i jeziorami. 
Ścieżki poznawcze po fortyfikacjach na terenie DPN zostały 
specjalnie wytyczone pomiędzy wybranymi obiektami. Przez 
wzgląd na ochronę przyrody ruch turystyczny musi być pod 
kontrolą. Jedną z tras znajdziemy na północ, podążając 
czerwonym szlakiem pieszym od Pustelni w kierunku ,,Drew-
nianego Kamienia’’. W okolicach miejsca postoju pojazdów 
,,Drewniany Kamień’’ utworzona została ścieżka poznawcza 
o identycznej nazwie. Nazwa tego miejsca, pochodzi od ka-
mienno - drewnianej zapory blokującej niegdyś jedną z dróg 
krzyżujących się właśnie tutaj. Zapora także była częścią 
umocnień Wału Pomorskiego. Wróćmy jednak do Pustelni. 
Aby kontynuować przygodę wokół Jeziora Ostrowieckie-
go udajemy się na południe czerwonym szlakiem pieszym. 
Przez kilka kilometrów wędrujemy albo jedziemy rowerem 
wśród pięknego sosnowego lasu. Docieramy do skrzyżowa-
nia pieszych szlaków: czerwonego i niebieskiego. Czerwo-
nym szlakiem (tym samym, którym moglibyśmy dotrzeć do 
Drewnianego Kamienia na północy) dotrzemy ze skrzyżowa-
nia do Załomu i Człopy idąc na wschód. Aby zamknąć koło 
wokół Jeziora udajemy się na południe tym razem szlakiem 
niebieskim, który na wspomnianym przed chwilą skrzyżowa-
niu ma swój początek (lub koniec w zależności od kierunku 
poruszania się). Przechodzimy most na Płocicznej i wkrót-
ce docieramy do Starej Węgorni na Płocicznej. To miejsce, 
w którym znajdziemy relikty dawnego młyna, mostu i pułapki 
na węgorze. Stara Węgornia uważana przez wiele osób za 
jedno z najpiękniejszych miejsc w parku. To ostatnia atrakcja 
na ścieżce dydaktycznej ,,Jezioro Ostrowieckie’’ - jeśli podą-
żalibyśmy nią od jej początku, czyli miejsca postoju pojazdów 
o tej samej nazwie. Czy coś tracimy ? W żadnym wypadku! 
Kilka walorów przyrodniczych na tej trasie częściowo poznali-
śmy. Kiedy „rozeszły się” jej drogi z żółtym szlakiem pieszym 
i rowerową Pętlą ,,Głusko’’ ścieżka prowadziła na wschód. My 
po prostu odwiedzając kolejno (za Starą Węgornią) Osadę 
Ostrowite z cmentarzem ewangelickim, ruinami kościoła i pięk-
ną zabudową ryglową, aleją klonową poznajemy wszystkie jej 
najciekawsze miejsca (tyle tylko, że w odwrotnej kolejności). 
Po drodze odwiedzimy też brzegi Jeziora Czarnego, z któ-
rym sąsiaduje tajemniczy Ponor. Stąd udajemy się zgodnie 
z oznaczeniami ścieżki do mostu spinającego obydwa brze-
gi Jeziora Ostrowieckiego. Teraz ścieżką podążamy przez 
chwilę na południe. Czy okolica nie wydaję się znajoma ? Jak 
najbardziej. Jesteśmy na znanym już skrzyżowaniu i właśnie 
zamknęliśmy koło wokół Jeziora Ostrowieckiego ! Pozostaje 
nam tylko dotrzeć z powrotem do miejsca postoju pojazdów 
,,Jezioro Ostrowieckie’’ lub do Głuska, jeśli to tam zaczęliśmy. 
A czy jest jakaś inna bliższa droga? Oczywiście, że tak. Jeśli 
poznaliśmy już Ścieżkę dydaktyczną ,,Jezioro Ostrowieckie ‚’ 
wcześniej, to z Ostrowite do miejsca postoju pojazdów ,,Je-
zioro Ostrowieckie’’ możemy dotrzeć szybciej kończącym (lub 
zaczynającym, w zależności od kierunku poruszania) się tutaj 
czarnym szlakiem pieszym, który swój początek (lub koniec) 
ma w Osadzie Ostrowite. Zaznaczmy jeszcze, że nic nie stoi 
na przeszkodzie, aby całą wyprawę zorganizować też w od-
wrotnej kolejności pod względem odwiedzanych miejsc. Czy 
zaczniemy od brzegu zachodniego, czy od wschodniego i tak 
zobaczymy wszystkie atrakcje wokół Jeziora Ostrowieckiego. 
Jako przewodnik serdecznie zapraszam!

Tekst i zdjęcia, Tomasz Bogucki, DPN
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KRZYŻÓWKA WICESTAROSTY
DLA DZIECI
Rozwiązanie krzyżówki prosimy nadsyłać 
na adres mailowy:
glospowiatu1@wp.pl do dnia 30.11.2022 
r., w treści maila prosimy o podanie: imię, 
nazwisko, wiek dziecka oraz telefon 
kontaktowy rodziców.
Wicestarosta Strzelecko-Drezdenecki 
Paweł Antczak ufundował nagrody. 
Zwycięzcy zostaną wyłonieni w drodze 
losowania.

KRZYŻÓWKA POWIATOWA STAROSTY
Rozwiązanie krzyżówki prosimy nadsyłać na adres mailowy: glospowiatu1@wp.pl do dnia 30.11.2022 r., w treści maila prosimy o podanie 
imienia i nazwiska oraz telefonu kontaktowego.
Starosta Strzelecko-Drezdenecki Bogusław Kierus ufundował nagrody pieniężne. Zwycięzcy zostaną wyłonieni w drodze losowania.
*Nagrody do odebrania w siedzibie Starostwa Powiatowego w Strzelcach Kraj., ul. Wyszyńskiego 7, informacje pod nr. tel. 95 763 23 80

LAUREACI KRZYŻÓWEK
(Z NR. 10 GAZETY)*

Kategoria krzyżówka dla dzieci:
1. Bartosz Lipiec lat 10
2. Julia Graś lat 8
3. Maja Sadolewska lat 13

Kategoria krzyżówka dla dorosłych:
1. Milena Pszczolińska
2. Malwina Rębiś- Pasisz
3. Roman Stadnik

ŁAMIGŁÓWKI w opracowaniu Aliny Michalak


